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inDeKS

Punkt zapalny >10

z sali sądowej >11

ogłoszenia >16

Sport >22

Pogoda >22

radni nie dali
pieniędzy na nowy
wóz dla OSP Pniewo. str. 2

Mały krok
do normalności:
wróciła rehabilitacja. str. 3

Wola Kałkowa 
Pierwsza
jednostka OSP 
w gminie 
w pełni 
mobilna
Od 1 maja OSP Wola 
Kałkowa formalnie 
została włączona 
do Krajowego Systemu 
Ratowniczo-Gaśniczego.

To pierwsza jednostka w gmi-
nie Bedlno włączona do sieci jed-
nostek mobilnych. Tym samym 
zwieńczono kilkuletnie starania 
strażaków ochotników, by być jed-
nostką na pierwszym froncie wal-
ki z żywiołem i miejscowymi za-
grożeniami.

W tym roku OSP Wola Kał-
kowa będzie świętować jubile-
usz 108 lat istnienia. Jednym ze 
współzałożycieli straży był dzia-
dek obecnego prezesa Cezarego 
Jarosa.

Rok temu, 21 grudnia 2019 
r. OSP Wola Kałkowa zakupiła 
nowy samochód gaśniczy. Koszt 
to 760.000 zł, z czego udział gmi-
ny to 200.000 zł. W połowie lute-
go 2020 r. podpisano trójstronne 
porozumienie: OSP Wola Kał-
kowa, Urząd Gminy w Bedlnie 
i PSP w Kutnie, w którym strony 
wyraziły chęć włączenia jednost-
ki do KSRG. 

Wniosek trafi ł najpierw do ko-
mendanta wojewódzkiego,  a na-
stępnie do Komendy Głównej 
PSP. Przez koronawirusa decy-
zja o włączeniu jednostki do sie-
ci zapadła z miesięcznym opóź-
nieniem.

– Cieszę się bardzo, że udało 
się sfi nalizować nasze marzenia 
i plany. Czuję radość i satysfakcję 
– powiedział Nowemu Łowicza-
ninowi Cezary Jaros, prezes OSP 
Wola Kałkowa.  str. 2
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Takiego zakończenia szkoły
nie mogli się spodziewać 
– o maturzystach z „mickiewicza”. str. 7

RZut OKiem | DzIeń fLaGI

Drugiego maja w Dniu Flagi nie zabrakło fl ag wywieszonych 
przez mieszkańców żychlina. Na zdjęciu jeden z bloków na os. traugutta. 
więcej na str. 3. ag

Region | kiedy i gdzie będą otwarte przedszkola

Przedszkolaki mogą wracać
Od 6 maja rząd pozwolił, w ramach odmrażania gospodarki, by uruchomić 
placówki opiekuńcze dla przedszkolaków. Pośród czterech naszych gmin 
od czwartku 6 maja czynne są jednak tylko punkt przedszkolny 
i oddział przedszkolny w gminie Oporów. Ale niedługo otworzą się inne.

Od poniedziałku 11 maja 
otwarte zostanie przedszkole 
w Skrzeszewach i punkt przed-
szkolny w Luszynie oraz przed-
szkola i punkt przedszkolny w Ży-
chlinie. W gminie Bedlno na razie 
przedszkolaki muszą pozostać 
w domach. Terminu otwarcia pla-
cówek nie określono.

Tylko w gminie Oporów przed-
szkola zostają otwarte od dzisiaj. 
– Dyrektor dzwonił do wszyst-
kich rodziców naszych przed-
szkolaków – mówi Robert Paw-
likowski, wójt gminy Oporów. 
– Z pierwszych informacji wy-

nikało, że tylko 2 rodziców chce 
przyprowadzić dzieci do przed-
szkola. Zarówno placówka jak 
i nauczyciele są jednak przygo-
towani, by zapewnić maluchom 
opiekę przy zachowaniu reżimu 
sanitarnego.

Gmina Pacyna
W gminie Pacyna przedszkole 

w Skrzeszewach i fi lii w Luszy-
nie będzie otwarte od poniedział-
ku 11 maja. – Potrzebujemy kilku 
dni, aby przygotować placówki – 
mówi Grażyna Kozłowska, dy-
rektor przedszkola. – Musimy 
zdezynfekować pomieszczenia 
i usunąć zabawki, których nie da 
się zdezynfekować. Dzwoniłam 
osobiście do każdego z rodzi-
ców informując, że przedszko-
le zaczyna działać od 11 maja. 

Na razie mam wstępną deklarację 
od 8 rodziców. Ostatecznie to ro-
dzice zdecydują czy posłać dziec-
ko do przedszkola, a my zrobimy 
wszystko, by zapewnić im bez-
pieczny pobyt w grupach do 12 
osób. 

Gmina Bedlno
Wójt gminy Bedlno Józef Igna-

czewski, po wtorkowej konsultacji 
z dyrektorami szkół zdecydował, 
że punkty przedszkolne i oddzia-
ły przedszkolne na terenie gminy 
nie będą otwarte 6 maja. Na razie 
nie wyznaczono terminu, w któ-
rym miałoby to nastąpić. Na stro-
nie urzędu pojawił się komunikat, 
w którym wójt wyjaśnia przyczy-
ny zamknięcia przedszkoli.

Czytamy w nim, że po zapo-
znaniu się z wytycznymi epide-

miologicznymi Głównego Inspek-
tora Sanitarnego z 30 kwietnia 
oraz po zapoznaniu się z opiniami 
dyrektorów szkół, uwzględniając 
krótki czas, jaki otrzymał samo-
rząd na wcielenie w życie wytycz-
nych, traktując priorytetowo po-
trzebę stworzenia bezpiecznych 
warunków pobytu dzieci oraz pra-
cy nauczycieli i personelu szkół, 
punkty przedszkolne i oddziały 
przedszkolne nie zostaną na razie 
otwarte.

– Głównymi powodami pod-
jęcia takiej decyzji wskazanymi 
przez dyrektorów jest brak moż-
liwości pełnego przygotowania 
pomieszczeń i organizacji pracy 
punktów przedszkolnych i oddzia-
łów przedszkolnych do reżimów 
sanitarnych określonych w wy-
tycznych – czytamy w oświadcze-
niu. Ponadto w komunikacie pod-
kreśla się konieczność dokonania 
zakupu dużych ilości środków 
ochrony indywidualnej oraz środ-
ków dezynfekcyjnych, koniecz-
ność dostosowania minimalnych 

przestrzeni do wypoczynku, za-
bawy i zajęć dla dzieci z uwzględ-
nieniem 4 m2 na jedno dziecko 
i opiekuna.

O ewentualnej zmianie decy-
zji mieszkańcy będą informowani 
w kolejnych komunikatach.

Gmina Żychlin
Spotkanie w tej sprawie bur-

mistrz Grzegorz Ambroziak zor-
ganizował z dyrektorami placó-
wek wczoraj o godz. 12.00.

Zapadła decyzja, że przed-
szkola i punkt przedszkolny zo-
staną otwarte w poniedziałek 
11 maja. Ze wstępnego rozezna-
nia wynikało, że tylko kilkoro ro-
dziców jest gotowych przypro-
wadzić dzieci do przedszkola. 
Wielu rodziców w obawie przed 
zakażeniem koronawirusa woli, 
by dzieci nadal pozostawały 
w domu. Do poniedziałku rodzi-
ce mają jeszcze kilka dni na za-
stanowienie się i podjęcie decyzji 
– może się okazać, że chętnych 
będzie więcej. �

Czyżew, gm. Sanniki | Makabryczne odkrycie w studni

Wyłowiono martwego noworodka 
Wydarzenia ostatnich dni wstrząsnęły 
mieszkańcami Czyżewa w gminie Sanniki. 
Kilkanaście dni temu miejscowość obiegła wieść 
o śmierci 25-letniej Ukrainki, która zmarła na 
skutek wykrwawienia się. We wtorek, 5 maja, 
wyłowiono ze studni ciało jej dziecka. 

Sprawą śmierci 25-letniej 
Ukrainki i jej dziecka zajmuje 
się Prokuratura Rejonowa w Go-
styninie. Dotychczas ustalono, 
że w marcu br. kobieta przyje-
chała razem ze swoją matką i ko-
leżanką matki do jednego z go-
spodarstw w Czyżewie. Zostały 
zatrudnione do prac sezonowych 
przy truskawkach. Razem z in-
nymi obywatelami narodowości 
ukraińskiej otrzymały zakwatero-
wanie w pomieszczeniu zaadap-
towanym na noclegownię. Ich 
pobyt w Polsce był legalny, po-
siadały zezwolenie na pracę. 

25 kwietnia wczesnym ran-
kiem do 25-letniej Ukrainki zo-
stała wezwana karetka, gdyż 
kobieta silnie krwawiła z dróg 
rodnych. Tego samego dnia 
zmarła. Lekarz orzecznik stwier-
dził, że obrażenia dróg rodnych 
kobiety wskazują na to, że uro-
dziła ona niedawno dziecko. Nie 

można było jednak stwierdzić, 
czy był to poród samoistny, poro-
nienie czy może nawet usunięcie 
dziecka. 

Prokurator Damian Zimniak, 
który prowadzi sprawę, powie-
dział nam, że podczas policyj-
nych czynności z jego udziałem 
sprawdzono wszystkie zakamar-
ki w rozległym gospodarstwie, 
jednak dziecka nie udało się od-
naleźć. W jednym z pomieszczeń 
odkryto natomiast ślady wskazu-
jące na to, że doszło w nim do po-
rodu. 

Makabrycznego odkrycia do-
konał we wtorek, 5 maja, jeden 
z pracowników gospodarstwa. 
Czerpiąc wodę ze studni poczuł 
dziwny zapach, a po chwili za-
uważył rączkę dziecka. O wszyst-
kim natychmiast powiadomiono 
służby. Wstępne oględziny wska-
zują na to, że dziecko mogło mieć 
około 5-6 miesięcy. 

Prokurator Damian Zimniak 
powiedział nam, że podczas prze-
słuchania matka młodej Ukrain-
ki i jej koleżanka zeznały, że nie 
wiedziały o ciąży dziewczyny. 
Taką samą wersję przedstawili 
właściciele gospodarstwa, w któ-
rym pracowała. Analizując spra-
wę po czasie ocenili, że mogła 
ona chcieć ukryć ciążę, np. tym, 
że nosiła dłuższą kurtkę. Usta-
lenia wskazują, że kobieta miała 
partnera na Ukrainie, który może 
być ojcem dziecka. 

Prokuratura zleciła przeprowa-
dzenie sekcji zwłok, która pomo-
że ustalić, czy dziecko urodziło 
się żywe czy martwe i czy mogło 
dojść do dzieciobójstwa. W dal-
szym ciągu trwają też ustalenia, 
czy ktoś wiedział o ciąży kobiety 
i o tym, co stało się z dzieckiem 
po porodzie. Prokuratura nie wy-
klucza, że kobieta mogła być 
w szoku poporodowym.

Wiadomość o śmierci mło-
dej Ukrainki, która przyjechała 
do prac sezonowych wstrząsnęła 
mieszkańcami Czyżewa. – U nas 
osób z Ukrainy jest pełno, miesz-
kają w co drugim domu. Przyjeż-
dżają do truskawek – usłyszeli-
śmy od jednego z mieszkańców. 
 aa 

DOrOTa
GrĄBCZewSka

zychlin@lowiczanin.info

fo
t.

 a
Le

k
S

a
N

D
R

a
 G

łU
S

zc
z



 www.lowiczanin.info2 7 maja 2020      nr 19   

Bezpieczeństwo
nASi DZienniKARZe DO WASZeJ DySPOZyCJi 
OD 8.30 DO 15.30
telefon redakcyjny 796 455 333
e-mail: zychlin@lowiczanin.info
DOrOTa GrĄBCZewSka

Dąbkowice Górne, gmina Łowicz | wypadek czy nieodpowiedzialność?

Dlaczego utonął?
2 maja o godz. 7.47 Państwowa Straż Pożarna 
w Łowiczu została wezwana do Dąbkowic 
Górnych, gdzie – wskutek nieszczęśliwego 
wypadku – do zbiornika wodnego wpaść miał 
67-letni mieszkaniec Łodzi. Na miejsce wezwano 
również pogotowie i policję. Na uratowanie 
mężczyzny było za późno.

Jak się okazało, mężczyzna 
znajdował się w trzcinowisku 
około 3 m od brzegu, gdzie twa-
rzą w dół unosił się na powierzch-
ni wody. Strażacy wyciągnęli go 
z wody i po udrożnieniu dróg od-
dechowych podjęli resuscyta-
cję oraz podali tlen. Niestety nie 
udało się przywrócić mu funkcji 
życiowych. Przybyły na miejsce 
lekarz pogotowia ratunkowego 
o godz. 8.24 stwierdził zgon. 

W akcji udział brało 17 straża-
ków: 2 zastępy z JRG Łowicz oraz 
2 z OSP Pilaszków – z obu tych 
jednostek zabrano do Dąbkowic 
łodzie. 

Dyżurny PSP w Łowiczu nie 
wzywał na miejsce płetwonur-
ków z OSP Ratownictwo Wodne 
– z uwagi na to, że ciało męż-
czyzny widoczne było na po-
wierzchni wody. Prezes OSP-RW 
w Łowiczu Janusz Bilczewski po-
wiedział nam jednak, że ma duże 
obawy o to czy podobnych wy-
padków na zbiorkach wodnych 
w okolicach Łowicza nie będzie 
więcej. Przyjeżdża do nas wie-
lu wędkarzy, którzy nie zawsze 
zachowują się odpowiednio, np. 
spożywają alkohol i grillują (a jest 

to teren leśny), więc służby leśne 
i policja powinny się tam częściej 
pojawiać, żeby mieć kontrolę nad 
bezpieczeństwem, również prze-
ciwpożarowym.

Gdy nasz reporter udał się 
w miejsce tragedii krótko po za-
kończeniu pracy wspomnianych 
służb, na miejscu zastał czterooso-
bową grupę osób przy samocho-
dzie na łódzkich tablicach rejestra-
cyjnych. Dwie osoby z tego grona 
wyglądały na rówieśników męż-
czyzny, który utonął. Nie podcho-
dziliśmy do nich na tak bliską od-
ległość, aby można było wyczuć 
woń alkoholu, ale ich niezborne 
ruchy i brak kontaktu wzrokowe-
go, były wystarczającym dowo-

dem na to, że mogą mieć dużo 
promili we krwi. 

Były tam jeszcze dwie młod-
sze osoby, które uprzątały obozo-
wisko. Nie chciały z nami rozma-
wiać o tragedii, do której doszło. 

Jak podaje „Alarmowy Ło-
wicz”, grupa znajomych z Łodzi 
prawdopodobnie dzień wcześniej 
przyjechała do Dąbkowic, aby 
w wyrobisku pożwirowym łowić 
ryby. Jak ustaliliśmy, teren, na któ-
rym się zatrzymali, jest prywatny 
i bardzo wątpliwe jest aby mieli 
zgodę właściciela. Do niedawna 
była tam tabliczka, która informo-
wała o zakazie wstępu. Obecnie 
jej nie ma, bo najpewniej ktoś ją 
uszkodził. 

Czego tam nie wolno
Janusz Bilczewski przyzna-

je, że on i płetwonurkowie z OSP 
– Ratownictwo Wodne w Łowi-
czu nie przyjeżdżają na zbiornik 
do Dąbkowic, ponieważ mają sta-
łe miejsce do ćwiczeń w pobli-
skim zbiorniku w Guźni – tam 

bywają regularnie w weekendy. 
Nieodpowiedzialne zachowania 
osób, które bywają w obu miej-
scach, są bardzo podobne. Choć 
wędkarze w okolicach Guź-
ni mogą tylko przyjechać łowić 
ryby, po czym powinni odjechać, 
to zakres ich aktywności jest dużo 
większy. Rozpalają ogniska, gril-
lują, spożywają alkohol i pozosta-
wiają po sobie stosy śmieci. Roz-
bijają namioty i nocują. Podobnie 
zachowują się osoby, które latem 
przyjeżdżają aby się kąpać i pla-
żować. 

Płetwonurkowie zwracają uwa-
gę, że jest to teren leśny, na który 
obowiązuje zakaz wjazdu samo-
chodem, zakaz kąpieli, biwako-
wania, rozpalania ognisk i gril-
lowania. Wędkarzom nie wolno 
pływać nawet pontonami, co jed-
nak nagminnie robią. Zdarza się, 
że nęcą ryby rozwijając żyłki mię-
dzy jednym brzegiem a drugim 
– co również jest niedozwolone. 
To jest też szczególnie niebez-
pieczne, bo gdyby służby, którym 

wolno tam pływać jednostkami 
na silniku (straż, policja) najecha-
ły na taką żyłkę, mogłoby dojść 
do tragedii.

– My możemy tylko zwrócić 
uwagę i nic więcej. Zresztą – cza-
sami są tak pijani, że nie ma sen-
su z nimi rozmawiać – dodaje Bil-
czewski. A ludzie z jego jednostki 
przecież nieraz szukali w tym 
akwenie topielców. I, jak się oka-
zuje, nie zawsze do tragedii do-
chodzi na głębokiej wodzie. Nasz 
rozmówca wspomina zdarzenie 
sprzed niespełna dwóch lat, gdy 
pijany mężczyzna wpadł do wody 
ze skarpy o wysokości około 2 m. 
Wpadł do wody o głębokości oko-
ło 80 cm i utonął. Jego ciała szu-
kano kilka dni, okazało się, że uto-
nął w trzcinach. 

Ludzie są różni
Paweł Godos, zastępca prezesa 

łowickiego koła Polskiego Związ-
ku Wędkarskiego, pytany przez 
nas o nieodpowiedzialne zacho-
wania wędkarzy nad wodą, przy-
znaje, że faktycznie ludzie są różni 
i różne są z nimi przypadki. Nie-
którzy przyjeżdżają łowić ryby, 
inni – napić się. Wędkarze z Łodzi 
lubią odwiedzać okolice Łowicza, 
ponieważ bliżej domu nie mają 
zbiorników wodnych. Nikt im nie 
może tego zabronić, o ile opłacą 

kartę wędkarską w naszym okrę-
gu – czyli w skierniewickim. Zda-
rza się, że są wśród nich tacy, któ-
rzy bardzo śmiecą. Przywożą nad 
wodę dużo jedzenia i nie umieją 
po sobie posprzątać. 

Dla prawdziwego wędkarza 
bezpieczeństwo nad wodą jest 
ważne, ale ważny jest również po-
rządek. Jak podkreśla Paweł Go-
dos, świadczy o tym Regulamin 
amatorskiego połowu ryb PZW, 
który w jednym z punktów zawie-
ra zapis: „Wędkarz zobowiązany 
jest utrzymać w czystości stano-
wisko wędkarskie w promieniu 
minimum 5 metrów, bez wzglę-
du na stan, jaki zastał przed roz-
poczęciem połowu.” To świadczy 
o tym, że dla służb, które patrolu-
ją taki teren, nie ma znaczenia, kto 
naśmiecił. Jeśli wędkarz tam łowi, 
musi posprzątać. Nie ma możli-
wości tłumaczenia: – To nie moje 
śmieci. 

Niestety, krótki spacer przy 
zbiornikach w Guźni i Dąbko-
wicach pokazuje, że osoby, które 
tam przyjeżdżają, nie przestrzega-
ją tych zasad. Lata mijają, a pro-
blem tych urokliwych lasów ze 
zbiornikami wodnymi (niezago-
spodarowanymi) wciąż pozostaje 
niezmienny – a jest nim brak tro-
ski o czystość i brak troski o bez-
pieczeństwo. �

MIrka wOLSka
-kOBIereCka

mirka.wolska@lowiczanin.info

wędkarz zobowiązany 
jest utrzymać 
w czystości stanowisko 
wędkarskie 
w promieniu minimum 
5 metrów, bez względu 
na stan, jaki zastał 
przed rozpoczęciem 
połowu.

Jeden ze zbiorników wodnych w Dąbkowicach, po drugiej stronie 
drogi od miejsca, gdzie utonął mężczyzna. Na brzegu widoczne butelki 
po alkoholu. 
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miejsce tragicznego zdarzenia w Dąbkowicach w momencie 
prowadzenia policyjnych czynności. 
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Kutno | Interwencja na Dk 92

Dyżurny policji po służbie
zatrzymał pijanego
Dyżurny kutnowskiej policji zatrzymał 
nietrzeźwego kierowcę z powiatu kutnowskiego, 
który jechał motorowerem bez przeglądu 
technicznego. 

Wcześniej z tego właśnie po-
wodu zabrano mu dowód rejestra-
cyjny. 43-letni mężczyzna miał 
2,3 promila alkoholu w wydycha-
nym powietrzu.

– Policjant jadąc 25 kwietnia 
przed godz. 9.00 drogą krajową 

92 zobaczył na poboczu drogi 
mężczyznę, który z butelki pił al-
kohol, po czym wsiadł na moto-
rower i pojechał. Dyżurny KPP 
w Kutnie, choć był po służbie, 
zareagował – informuje Edyta 
Machnik, rzecznik KPP Kutno. 

– Zawrócił i pojechał za mężczy-
zną. W miejscowości Woźnia-
ków zatrzymał kierowcę. Zabrał 
mu kluczyki, uniemożliwiając 
dalszą jazdę. O zdarzeniu poin-
formował pracującego dyżurne-
go policjanta.

 Radiowóz szybko przyjechał, 
sprawdzono trzeźwość kierow-
cy, który, jak się okazało, miał 2,3 
promila alkoholu w wydychanym 
powietrzu. Pojazd nie był dopusz-
czony do ruchu z powodu bra-
ku przeglądu technicznego, a do-
wód rejestracyjny był zatrzymany 
elektronicznie. Teraz mieszkaniec 
powiatu kutnowskiego odpowie 
przed sądem. Grozi mu kara do 
2 lat pozbawienia wolności.  dag

Szewce nadolne | kolizja drogowa

Mieszkaniec Żychlina uderzył w drzewo
W środę, 29 kwietnia, o godz. 

20.20 w miejscowości Szewce 
Nadolne kierowca Volvo stracił 
panowanie nad pojazdem i ude-
rzył w drzewo. – Ze wstępnych 
ustaleń policjantów wynika, że 

51-letni mieszkaniec Żychlina  
nie dostosował prędkości do pa-
nujących warunków na drodze. 
Stracił panowanie nad pojazdem 
i uderzył w drzewo – mówi Edyta 
Machnik, rzecznik Komendy Po-

wiatowej Policji w Kutnie. – Kie-
rowca był trzeźwy. Nie odniósł 
obrażeń, dlatego zdarzenie za-
kwalifi kowano jako kolizję. Zo-
stał ukarany mandatem karnym. 
 dag

Wola Kałkowa | oSP w krajowym Systemie Ratowniczo-Gaśniczym

Pierwsza jednostka w gminie
w pełni mobilna

dokończenie ze str. 1

– To wielkie wydarzenie i no-
bilitacja dla naszej wsi i dla gmi-
ny Bedlno. Gdy 10 lat temu druh 
Jerzy Maciak namawiał nas, by 
wprowadzić jedną jednostkę do 
KSRG, zainteresowania jednostek 
na terenie gminy Bedlno nie było. 
Tylko nasza OSP podjęła wyzwa-
nie. Zaczęliśmy szkolić strażaków, 
zdobywać sponsorów, by kupo-
wać brakujący sprzęt, bo pomoc 
ze strony gminy była niewielka, 
a ówczesny wójt zdecydowanie 
mówił, że nie wyraża zgody na to, 
by któraś jednostka była w KSRG, 
gdyż gminy na to nie stać.

Teraz sytuacja się zmieniła i ko-
lejne trzy jednostki: OSP Mirosła-
wice i OSP Pniewo i OSP Bedlno 
mają ambicje, by również wejść 
do KSRG.

Przed strażakami z Woli Kał-
kowej jeszcze praca. Zgodnie 

z pisemną deklaracją do końca 
roku muszą dokupić rozpieracz 
hydrauliczny za ok. 13.000 zło-
tych.

– Teraz przed nami praca, aby 
pozyskać brakujące środki na za-
kup urządzenia. Będziemy pisać 
kolejne wnioski na doposażenie 
– dodaje prezes OSP. – Myśli-
my też o rozbudowie garażu, by 
zmieścić w nim nasz dotychcza-
sowy samochód gaśniczy, który 
teraz stoi na podwórku naczelni-
ka. Myślę, że jak minie korona-
wirus przyjdzie jeszcze czas na 
świętowanie tego historycznego 
wydarzenia, jakim jest włączenie 
jednostki do KSRG.

Z włączenia OSP Wola Kałko-
wa do KSRG cieszy się również 
naczelnik Grzegorz Kucharski. 
– Otwieramy nową kartę histo-
rii OSP Wola Kałkowa – mówi. 
– Teraz naszym śladem zaczy-
nają postępować kolejne jednost-

ki, które również mają aspiracje 
by wejść do KSRG. Dobrze, że 
się doposażają i podnoszą swoją 
zdolność operacyjną. Nadrabia-
ją wieloletnie opóźnienia. Jako 
radny gminy Bedlno wstrzyma-
łem się od głosu w sprawie za-
kupu nowego samochodu gaśni-
czego dla OSP Pniewo. Uważam, 
że teraz powinniśmy poczekać 
2 lata i zobaczyć, którą z jedno-
stek wprowadzić do systemu. 
Moim zdaniem OSP Pniewo ma 
złą lokalizację patrząc na zabez-
pieczenie przeciwpożarowe gmi-
ny Bedlno. W pobliżu są OSP 
Żychlin i OSP Śleszyn. OSP 
Pniewo byłoby trzecią jednostką 
w odległości kilku kilometrów. 
W mojej ocenie bardziej prefero-
wane do włączenia do KSRG by-
łyby jednostki OSP Mirosławice 
lub OSP Bedlno, by gmina była 
równomiernie chroniona. 

Dorota Grąbczewska
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Żychlin | Sesja Rady Miejskiej bez udziału publiczności

Sprzedaż nieruchomości 
pod inwestycje i gazyfikacja
Po dwóch miesiącach przerwy, w środę 29 kwietnia, zorganizowano sesję Rady Miejskiej w Żychlinie. 
Odbyła się bez udziału publiczności w sposób mieszany tj. stacjonarny i zdalny z wykorzystaniem 
środków komunikacji elektronicznej. Dwoje radnych uczestniczyło w obradach on-line.  
Najważniejszym tematem były uchwały o sprzedaży dwóch nieruchomości pod inwestycje,  
z których gmina będzie mieć duży dochód.

Obrady sesji były transmitowa-
ne, ale po raz kolejny można było 
mieć zastrzeżenia co do jakości 
transmisji. Burmistrz dopuścił, by 
osoby uczestniczące w obradach 
sesji nie musiały mieć założonych 
maseczek, co nie podobało się 
niektórym mieszkańcom ogląda-
jącym obrady.

Najważniejszymi decyzjami do 
podjęcia były zmiany w budżecie 
polegające na przesunięciu środ-
ków z wydatków na organizację 
imprez masowych w domu kultu-
ry na modernizację instalacji elek-
trycznej w Żychlińskim Domu 
Kultury (o czym pisaliśmy już na 
łamach NŁ). Na prace zabezpie-
czono 100.000 zł.

Samorządowcy wprowadzili 
też do budżetu wolne środki wy-
liczone na koniec marca 2020 
roku. Dzięki tym środkom gmi-

na nie będzie zaciągać kredytu, 
by spłacać wcześniej zaciągnię-
te zobowiązania finansowe. Przy-
pomnijmy, że planowane zadłu-
żenie na koniec 2020 roku miało 
wynosić 12.130.121 zł, co stanowi 
23,4 proc. planowanych na 2020 
rok dochodów. Skarbnik gminy 
wyliczyła, że środki wolne sta-
nowią kwotę 948.731 zł i te pie-
niądze zostaną przeznaczone na 
spłatę wcześniej zaciągniętych 
kredytów.

W budżecie zwiększono też 
o 66.235 zł wydatki na zorgani-
zowanie robót publicznych, któ-
re wcześniej były zabezpieczone  
w niewielkiej ilości.

Gazyfikacja i umowa 
przyłączeniowa
Jak informował podczas sesji 

burmistrz Grzegorz Ambroziak, 

Polska Spółka Gazownictwa, któ-
ra jest już na etapie wyłaniania 
wykonawcy na budowę magistrali 
gazociągu niskiego ciśnienia prze-
biegającego od Dobrzelina przez 
Żychlin, zwróciła się do samorzą-
du, aby ten podpisał umowę przy-
łączeniową dla Szkoły Podstawo-
wej w Grabowie. Wartość umowy 
przyłączeniowej to 7.800 zł. 

– Polska Spółka Gazowni-
cza zacznie budowę gazociągu 
w Dobrzelinie do Grabowa naj-
prawdopodobniej jeszcze w tym 
roku. Jest szansa, że w tym roku 
zostanie do gazociągu przyłączo-
na SP w Grabowie – informował 
radnych burmistrz. – Jesteśmy  
w stałym kontakcie z PSG. Ponie-
waż mieszkańcy są zainteresowa-
ni przyłączeniem gazu ziemne-
go, będą na pewno organizowane 
przez spółkę spotkania informa-

cyjne, o czym będziemy informo-
wać mieszkańców.

Sprzedaż terenów 
inwestycyjnych
Gmina planuje przetarg ustny 

nieograniczony na sprzedaż tere-
nu należącego do Samorządowe-
go Zakładu Budżetowego, ma-
gazynu wraz z placem przy ulicy 
Barlickiego, gdzie teraz funkcjo-
nuje firma Folmaks oraz nieru-
chomości znajdującej się w pod-
strefie Łódzkiej Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej przy ul. 1 Maja.

Pierwsza nieruchomość, obok 
Urzędu Gminy Żychlin, przy 
ul. Barlickiego, obejmuje dział-
kę zabudowaną o powierzchni  
0,8134 ha i działkę niezabudowa-
ną o powierzchni 0,2444 ha.

Jak informował na sesji bur-
mistrz na tę działkę jest wycena, 

która wynosi ok. 800.000 zł plus 
VAT.

Burmistrz wyjaśniał radnym, 
że dochód ze sprzedaży tej działki 
został już ujęty w budżecie gminy 
na 2020 rok, a więc pieniądze po-
chodzące z tej transakcji nie będą 
dodatkowymi dochodami gminy. 

Druga z działek przeznaczo-
na do sprzedaży, znajdująca się w 
ŁSSE podstrefie Żychlin, przy ul. 
1 Maja ma powierzchnię 4,5863 
ha oraz 0,1903 ha. Radni wyrazili 
zgodę na jej sprzedaż w przetargu 
ustnym nieograniczonym.

Do niedawna inwestorzy chęt-
niej inwestowali w strefie kutnow-
skiej i łowickiej, ale tam tereny 
inwestycyjne powoli się kończą 

i zaczynają interesować się na-
szymi terenami – wyjaśniał rad-
nym Grzegorz Ambroziak. – Nie 
mamy jeszcze wyceny tych dzia-
łek, dopiero ją zlecimy. Terena-
mi są zainteresowane trzy firmy, 
w tym dwie firmy deweloperskie. 
Jedna zainteresowana jest budo-
wą firmy magazynowo-składowej  
o powierzchni ok. 2 ha z możliwo-
ścią nabycia do 3 ha. Nie ma oba-
wy, że na terenie powstanie uciąż-
liwa działalność, bowiem plan 
miejscowy, który państwo przy-
jęliście, ściśle określa jaki rodzaj 
produkcji może tutaj się znajdo-
wać – uspokajał burmistrz obawy 
radnych.

Dorota Grąbczewska

Firma Folmaks z Żychlina, która od kilku lat prowadzi produkcję  
w magazynie SZB jest zainteresowana nabyciem nieruchomości  
na własność. Radni 29 kwietnia dali burmistrzowi zielone światło  
do sprzedaży nieruchomości.
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Żychlin, Oporów | Przychodnie ruszają po „odmrożeniu”

Ruszyła rehabilitacja, stomatologia i szczepienia 
W ślad za zmianami w rządowych rozporządzeniach,  
od poniedziałku, 4 maja w NZOZ Almamed  
w Żychlinie, która ma umowę z Narodowym Funduszem 
Zdrowia na świadczenie usług rehabilitacyjnych, 
przywrócono rehabilitację pacjentów. Znów przyjmują 
stomatolodzy w Żychlinie i Oporowie.  
Wznowiono też wykonywanie szczepień dzieci. 

– Zadzwoniliśmy do wszyst-
kich pacjentów marcowych, któ-
rzy byli zapisani na rehabilitację,  
a jej nie odbyli z powodu restryk-
cji związanych z pandemią ko-
ronawirusa – informuje Jolanta 
Karasińska, pielęgniarka koordy-
nująca w NZOZ Almamed. 

– Teraz mamy grupę 26 pa-
cjentów w 2-tygodniowym cy-
klu. Wszyscy przychodzą na re-

habilitację na umówioną godzinę. 
Zachowane są wszystkie środ-
ki ostrożności i ochrony indywi-
dualnej. Wszystkie sprzęty są na 
bieżąco dezynfekowane. Zacho-
wanie reżimów sanitarnych spra-
wia, że świadczenie rehabilitacji 
jest bardziej rozłożone w czasie. 
Na bieżąco mogą być przyjmo-
wani na rehabilitację pacjenci pil-
ni.

Druga duża przychodnia w 
Żychlinie – Promed – wprawdzie 
nie ma umowy z NFZ na świad-
czenie usług rehabilitacyjnych, 
ale przed pandemią wykonywa-
ła płatne zabiegi rehabilitacyjne. 
Oczywiście potrzebne było skie-
rowanie lub zalecenia od lekarza 
dotyczące rodzaju zabiegów.

– Na razie nie zgłaszają się do 
nas pacjenci. Jesteśmy przygoto-
wani. Mamy rehabilitanta. Jeśli 
pacjent będzie posiadać zalece-
nie od lekarza płatne zabiegi mo-
żemy wykonywać – usłyszeliśmy 
w NZOZ Promed.

Poradnia Almamed urucho-
miła też szczepienia dzieci. Jak 
wyjaśnia Jolanta Karasińska, ro-
dzice są umawiani z dziećmi na 

określone godziny. Dla tych pa-
cjentów jest osobne wejście, tak, 
by nie spotykali się z innymi.

Stomatolodzy też umawiają 
pacjentów na określone godziny.

Ten stopniowy powrót do nor-
malności jest z zadowoleniem 
witany przez wiele osób. – Naj-
wyższa pora, aby służba zdrowia 
zaczęła w miarę normalnie funk-
cjonować – mówi nam pani Jani-
na, żychlinianka. Przez 2 miesiące 
wielu pacjentów nie chodziło do 
lekarzy, co może mieć negatywne 
skutki w dalszej perspektywie po-
gorszenia stanu zdrowia pacjen-
tów – mówi Janina Ż. z Żychli-
na. – Skutki obostrzeń, zaniedbań 
zdrowotnych mogą być znacznie 
gorsze niż sam koronawirus.  dag

Region | flagi wywieszone

Narodowe święta bez atrakcji
Tegoroczne święto pracy  

1 Maja, święto flagi 2 Maja i świę-
to Konstytucji 3 Maja ograniczy-
ły się jedynie do udekorowania 
głównej ulicy Narutowicza w Ży-
chlinie należącej do samorządu 
oraz skromnej uroczystości ko-
ścielnej w niedzielę 3 maja.

O godz. 12.00 w kościele para-
fialnym pw. św. Apostołów Pio-
tra i Pawła w Żychlinie proboszcz 
ks. Wiesław Frelek odprawił mszę 
w intencji Ojczyzny i twórców 
pierwszej w Europie konstytucji. 
W liturgii uczestniczyło niewie-
lu mieszkańców oraz przewodni-
cząca rady Elżbieta Sikora i bur-
mistrz Grzegorz Ambroziak. Tuż 
po mszy księża, samorządowcy  
i mieszkańcy przeszli do parku, by 
złożyć kwiaty przy kamieniu upa-
miętniającym wielkiego Polaka 
Tadeusza Kościuszkę.

Uroczyste msze święte z nie-
wielką ilością wiernych odbyły się 
w gminie Bedlno i Oporów.

Biało-czerwone kolory flag 
narodowych oraz czerwone flagi  
z bramą zamkową miasta ożywiły 
pustą ulicę wyludnioną przez ko-
ronawirusa. Żadnych imprez ma-
jowych w regionie nie było. W tym 
roku smutne też było święto stra-
żaków obchodzone zwykle 3 maja 
w Bedlnie i 4 maja w Żychlinie. 

Zarówno wójt gminy Bedlno 
Józef Ignaczewski, jak i wójt gmi-
ny Oporów Robert Pawlikowski 
oraz burmistrz Żychlina Grzegorz 
Ambroziak, na stronach urzędów 
zamieścili życzenia skierowane  
do strażaków, z podziękowaniem 
za ich ciężką pracę, by chronić 
zdrowie i mienie ludzi. 

Takiej smutnej majówki w re-
gionie jeszcze nie było.  dag

Zdrowie | Stan epidemiologiczny w regionie

Coraz mniej zarażonych, dużo ozdrowieńców
W obu powiatach 
kutnowskim  
i gostynińskim w ciągu 
minionego tygodnia 
poprawiła się sytuacja 
epidemiologiczna. 

W powiecie kutnowskim spo-
śród 37 zakażonych od początku 
pandemii ozdrowiało aż 21 osób, 
w powiecie gostynińskim jest 
jeszcze lepiej. Spośród 3 zakażo-
nych 2 już ozdrowiały.

Stan na 6 maja na godz. 13.00 
w powiecie kutnowskim to: 107 
osób w kwarantannie, hospitalizo-
wane 3 osoby z podejrzeniem ko-
ronawirusa, zarażonych 15 osób 
(12 z Kutna, jedna z gminy Kut-
no, 1 osoba z gm. Krośniewice  
i 1 osoba z Żychlina). Do tej pory 
mieliśmy tylko jeden zgon, star-
szego mężczyzny z Kutna.

Najgorsza sytuacja od począt-
ku pandemii była 29 i 30 kwietnia. 
Wtedy na terenie powiatu kutnow-
skiego były 24 osoby zarażone ko-
ronawirusem. Na krótko w komu-

nikatach wykazywano, że wśród 
zakażonych jest pierwsza osoba 
z gminy Oporów. Ludzie natych-
miast ustalili, że chodzi o męż-
czyznę z Mnichu. Później w sta-
tystykach osoba z gminy Oporów 
zniknęła.

– Okazało się, że mężczyzna 
wprawdzie pochodził z gminy 
Oporów, ale w niej nie przebywał, 
dlatego został wykreślony ze sta-
tystyk – wyjaśniał nam Daniel Ko-
walik, starosta kutnowski.

Przełom na lepsze nastąpił  
w poniedziałek 4 maja. Wte-

dy przyszła informacja, że zara-
żonych jest 14 osób, a 21 osób 
ozdrowiało. W ciągu trzech ko-
lejnych dni przybyła tylko jedna 
osoba zakażona.

Powiat gostyniński
Tutaj od początku pandemii jest 

bardzo dobra sytuacja. Stan na 6 
maja na godz. 13.00 to 101 osób  
w kwarantannie, brak osób hospi-
talizowanych z podejrzeniem ko-
ronawirusa oraz 3 osoby zarażone 
od początku pandemii, z czego 2 
już wyzdrowiały.  dag

Opustoszałemu miastu w majowe święta blasku dodają  
biało-czerwone flagi.
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Żychlin | jana Pawła II i Plac wolności

Lustro poprawiło widoczność 
na Skrzyżowaniu

Kilkanaście dni temu na jed-
nej z kamienic przy Placu Wol-
ności na zlecenie Urzędu Gminy 
zamontowano lustro, które zdecy-
dowanie poprawia widoczność dla 
kierowców wyjeżdżających ulicą 
Jana Pawła II od strony ul. Ście-
giennego, za parkiem miejskim 
i kościołem. Koszt lustra to 634 zł 
i 24 zł transport.

– To była bardzo dobra inwe-
stycja w bezpieczeństwo – mówi 

pan Paweł, kierowca z Żychlina. 
– Przez wiele lat wyjeżdżając uli-
cą od strony Alei Racławickich 
i ul. Ściegiennego w ul. Plac 
Wolności jechało się na „czuja”, 
ryzykując, że zza rogu kamienicy 
nadjedzie szybko inny samochód. 
Teraz w lustrze widać zbliżają-
cy się pojazd. Jest bezpieczniej. 
Dziękuję w imieniu wszystkich 
kierowców.  

dag

Żychlin | Urząd Gminy rozpisał przetarg

Będzie pozimowa 
naprawa dróg
Tegoroczna ciepła zima, 
bez śniegu, sprawiła, 
że drogi są mniej 
zniszczone niż to bywało 
w poprzednich latach. 

Mimo to konieczna jest napra-
wa wyrw na wielu gminnych dro-
gach. Urząd Gminy w Żychlinie 
ogłosił przetarg na wyłonienie 
wykonawcy napraw bieżących, 
które miałyby zostać zrealizowane 
do końca czerwca. Przedmiotem 

zamówienia są remonty cząstko-
we nawierzchni bitumicznych 
mieszanką mineralno-asfaltową 
na gorąco oraz emulsją asfaltową 
i grysem.

Jak policzyli urzędnicy, do za-
łatania jest 1400 mkw. wyrw 
o głębokości do 10 cm oraz 200 
mkw. wyrw o głębokości do 5 cm. 

Urząd przyjmuje oferty do 13 
maja. Po podpisaniu umowy wy-
konawca ma rozpocząć prace 
po 7 dniach. Do końca czerwca 
drogi mają być naprawione.  dag

Bedlno | Nadzwyczajna sesja Rady Gminy

Radni zrezygnowali z zakupu 
wozu dla OSP Pniewo 
Radni z Rady Gminy Bedlno 9 głosami przeciw odrzucili projekt zabezpieczenia 
200.000 zł ze środków gminy na zakup nowego wozu pożarniczego dla OSP 
Pniewo. Uznali, że przed gminą stoi ważniejsze wyzwanie – kosztowna inwestycja 
w zabezpieczenie wody dobrej jakości w Stacji Uzdatniania Wody w Pniewie. 
Tym samym zrezygnowano z 560.000 zł dotacji, jakie można było pozyskać. 

Naczelnik OSP Pniewo Krzysz-
tof Trusiński i jednocześnie radny 
przekonywał radnych, że to niepo-
wtarzalna okazja, aby zakupić dla 
OSP Pniewo nowy średni wóz ga-
śniczy. – Mamy już potwierdzo-
ne, że możemy otrzymać 290.000 
zł z WFOŚiGW oraz 270.000 zł 
z Ministerstwa Spraw Wewnętrz-
nych. Wkład gminy musi wyno-
sić 200.000 zł, czyli jak w Woli 
Kałkowej rok temu – przekonywał 
radę Krzysztof Trusiński. – Mamy 
suszę, a nowe auto przyda się 
w poprawie bezpieczeństwa 
mieszkańców gminy Bedlno.

Pierwsza głos zabrała radna 
Ewa Pilarska, która zdecydowa-
nie stwierdziła, że jest przeciw-
na zakupowi nowego samochodu 
w tym roku. – Dla nas priorytetem 
jest woda w Pniewie, a nie wiemy 
ile ta inwestycja będzie nas koszto-
wać – podkreślała radna. 

Swoje negatywne zdanie wy-
raziła też przewodnicząca rady 
Anna Ratajczyk. – Mamy pande-
mię CoV-19 i nie wiemy co nas 
czeka. Jakie będą dochody gminy 
z różnych podatków – mówiła.

Stanowisko radnej Pilarskiej po-
parł też radny Stanisław Gajewski. 
– Propozycja jest kusząca, czeka 

na nas 590.000 zł dotacji, ale niech 
wójt się wypowie czy gminę stać 
teraz na taki wydatek? – mówił.

– Rzeczywiście, propozycja za-
kupu jest kusząca, ale wiemy, że 
niektóre zakłady stoją, inne pra-
cują wolniej. To wszystko będzie 
mieć swoje skutki w podatkach 
PIT i CIT. Jakie – dziś nie wiemy, 
a to będzie bezpośrednio wpływać 
na nasze dochody przekazywane 
z budżetu państwa – mówił Jó-
zef Ignaczewski, wójt gminy Be-
dlno. – Nie wiemy też ile będzie 
nas kosztować modernizacja lub 

budowa nowej Stacji Uzdatniania 
Wody dla Pniewa.

– Przed nami 6 proc. podwyż-
ka wynagrodzeń dla nauczycie-
li. Oświata jest niedoszacowana, 
a gmina już dopłaca do oświa-
ty 1,7 mln zł – uzupełniała wy-
powiedź wójta Elżbieta Czajka, 
skarbnik gminy. – Prowadzimy 
5 szkół, co jest dla budżetu dużym 
obciążeniem.

Radny Trusiński przyznał, że 
rozumie obawy, ale przekonywał, 
że druga taka szansa może się nie 
zdarzyć, by pozyskać tak dużą do-

tację. – Nasza Tatra ma 31 lat, jest 
wysłużona i kosztowna w utrzy-
maniu. Teraz mamy zapewnioną 
dotację. Taka szansa może się nie 
powtórzyć – przekonywał.

Radny Tomasz Ryczkowski 
pytał: Ile jednostek ma samocho-
dy gaśnicze? 10 samochodów, 
więc się nie przesadzajmy, nie 
wygłupiajmy się, mamy ważniej-
sze sprawy, z zakupem trzeba się 
wstrzymać.

– Gdy kupowaliśmy samochód 
dla OSP Wola Kałkowa też mó-
wiono, że druga okazja nie poja-
wi się szybko, a jest już po roku. 
Więc spokojnie. Kolejna szansa na 
pewno się pojawi – mówiła Anna 
Ratajczyk.

Za zakupem nowego wozu bo-
jowego dla OSP Pniewo głoso-
wali radni Krzysztof Trusiński 
i Jan Antczak, radny Grzegorz 
Kucharski, naczelnik OSP Wola 
Kałkowa, wstrzymał się od gło-
su. Przeciwnych było 9 radnych. 
W obradach nie uczestniczyli rad-
niŁ Mariusz Kantorek, Agnieszka 
Matusiak i Adam Szczodrak.

Spodziewałem się, że tak zro-
bicie – mówił na koniec rad-
ny Krzysztof Trusiński. – Gdyby 
chodziło o inną jednostkę, to pie-
niądze na pewno by się znalazły.

– Niezależnie która jednostka 
by się starała o zakup nowego sa-
mochodu pożarniczego, byłabym 
przeciwna – skomentowała tę oce-
nę Ewa Pilarska. 

Dorota Grąbczewska

Lustro na kamienicy poprawiło widoczność dla kierowców 
wyjeżdżających z ul. jana Pawła II w ul. Plac wolności.
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OSP Pniewo dysponuje 31‑letnią tatrą, której zaletą jest duży zbiornik 
na wodę.
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Żychlin | Spółdzielnie Mieszkaniowe

Centralne ogrzewanie 
wyłączone
W poniedziałek,  
4 maja, po majowych 
świętach, Spółdzielnia 
Mieszkaniowa przy ulicy 
Łąkowej w Żychlinie  
oraz Spółdzielnia Wspólny 
Dom zdecydowały  
o wyłączeniu centralnego 
ogrzewania.

Dyspozycja dla kogeneracji, 
producenta ciepła, została wyda-
na, co oznacza, że w ciągu kilku-
nastu godzin kaloryfery w miesz-
kaniach zrobiły się zimne.

– Na razie synoptycy nie prze-
widują znacznych spadków tem-
peratury – mówi Piotr Jarosz, 

prezes Spółdzielni Mieszkanio-
wej w Żychlinie. – Mam nadzie-
je, że nie będziemy musieli po-
nownie go włączać jak to już się 
zdarzyło. Musimy patrzeć na 
koszty związane z ogrzewaniem 
mieszkań. I tak w ostatnich la-
tach sezon grzewczy wydłuża się  
aż do 8 miesięcy. Tylko 4 miesiące 
w roku jest bez centralnego ogrze-
wania.

W tym sezonie centralne ogrze-
wanie załączono 23 września. Rok 
temu centralne ogrzewanie wyłą-
czono 26 kwietnia, a 7 maja załą-
czono je ponownie. Podobnie było 
w 2018 roku: centralne ogrzewa-
nie wyłączono 2 maja, a załączo-
no ponownie 9 maja.  dag

Bedlno | Rolnicy czekają na zabranie folii

Rządowy program w gminie
Gmina Bedlno realizuje pilo-

tażowy program Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w zakresie 
odbioru i utylizacji folii rolniczych, 
z którymi od kilkunastu miesię-
cy jest coraz większy problem. 

Gmina na realizację projektu 
dostanie 100.000 zł dofinansowa-
nia na zebranie 200 ton folii za-
deklarowanych przez rolników. 
Umowa z NFOŚ iGW w Warsza-

wie została podpisana w połowie 
lutego. Niestety, koronawirus po-
krzyżował plany i opóźnia dzia-
łania. – Z nadzieją, że wkrótce 
wirus minie, będziemy niedługo 
ogłaszać przetarg na wykonawcę 
usługi – mówił Józef Ignaczewski, 
wójt gminy podczas nadzwyczaj-
nej sesji 27 kwietnia. – Myślę, że 
latem folie zostaną zabrane.

Póki co, rolnicy gromadzą folie 
na swoich posesjach i polach.  dag

Bedlno | Urząd Gminy

Przyjmowanie ankiet na OZE przedłużone
Urząd Gminy w Bedlnie po raz kolejny przedłużył 
termin przyjmowania wstępnych wniosków na instalację 
odnawialnych źródeł energii (fotowoltaika, solary, piece, 
pompy ciepła). Deklaracje można składać do 15 maja. 
Dofinansowanie wynieść może do 85 proc.

Wstępną ankietę można po-
brać ze strony BIP urzędu, wy-
pełnić i wysłać pocztą elektro-
niczną na adres ug@bedlno.pl, 
pocztą tradycyjną lub dostarczyć 
do urzędu.

– Warunkiem zlecenia opra-
cowania projektu jest złożenie 
przez mieszkańców minimum 

50 deklaracji na realizację zadań  
z OZE. Im będzie ich więcej, tym 
większa szansa na wysoką punk-
tację i większe dofinansowa-
nie – podkreśla Józef Ignaczew-
ski, wójt gminy Bedlno. – Póki 
co, pandemia koronawirusa spra-
wiła, że Urząd Marszałkowski  
w Łodzi wstrzymał przyjmowanie 

wniosków, dlatego my również 
przedłużamy termin składania 
deklaracji. Jak tylko Urząd Mar-
szałkowski w Łodzi ogłosi termin 
składania wniosków, natychmiast 
będziemy go składać.

Dopiero po uzyskaniu akcep-
tacji i deklaracji dofinansowania 
będą podpisywane umowy z zain-
teresowanymi rolnikami.

Mankamentem projektu jest 
fakt, że dotyczy on tylko gospo-
darstw domowych. Tymczasem 
wielu rolników byłoby zaintere-
sowanych założeniem instalacji 

fotowoltaicznej do obsługi całe-
go gospodarstwa. Trzeba jednak 
pamiętać, że dofinansowanie jest 
bardzo wysokie, a po 5 latach in-
stalacja jest już własnością rolnika 
i zawsze można rozbudować. 

Gdyby rolnik chciał na własny 
koszt wybudować instalację foto-
woltaiczną dla całego gospodar-
stwa, to musiałby wydatkować kil-
kadziesiąt tysięcy złotych licząc 
na 5.000 zł dofinansowania z Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Łodzi.  dag

Związek Gmin Regionu Kutnowskiego

Będzie termomodernizacja  
w gminach: Żychlin,  
Bedlno i Oporów

Pod koniec kwietnia do Związ-
ku Gmin Regionu Kutnowskiego 
dotarła dobra informacja z Urzędu 
Marszałkowskiego w Łodzi, któ-
ry zaakceptował wniosek związku 
na termomodernizację obiektów 
użyteczności publicznej w gmi-
nach: Żychlin, Bedlno, Oporów, 
Strzelce i Dąbrowice. 

Związek dostanie dotację około 
5 mln zł, czyli 85% dofinansowa-
nia wszystkich inwestycji. Teraz 
ZGRK czeka na podpisanie umo-
wy, po czym przystąpi do przetar-
gu na wykonawcę.

Wartość zaplanowanych prac 
termomodernizacyjnych w pięciu 
gminach powiatu to ok. 7,5 mln zł. 
Wniosek został złożony na począt-
ku sierpnia 2019 roku. Na rozpa-
trzenie czekał prawie 9 miesięcy. 

Przypomnijmy, że pierwszy 
wniosek złożony przez ZGRK, 
choć zaakceptowany do realizacji 
dla gminy Bedlno i Oporów, prze-
padł, gdyż urzędnicy ze związku 

nie złożyli w terminie aneksu do 
ustalenia terminu wykonania za-
dań. Gdyby wszystko było dopil-
nowane, to inwestycje byłyby zre-
alizowane w 2019 roku. W drugim 
wniosku do gmin Bedlno i Opo-
rów dołączyła gmina Żychlin oraz 
gminy Dąbrowice i Strzelce.

Gmina Bedlno chce poddać 
termomodernizacji budynek po 
gimnazjum za kwotę ok. 2,6 mln 
zł oraz budynek SP Żeronice za 
1,620 mln zł. Obie inwestycje były 
ujęte też w poprzednim wniosku.

Gmina Oporów zgłosiła do ter-
momodernizacji budynek biblio-
teki za ok. 240.000 zł oraz budy-
nek świetlicy wiejskiej w Kurowie 
za 280.000 zł. W poprzednim 
wniosku była to szkoła w Szczycie.

Gmina Żychlin chce docieplić 
duży blok komunalny z 48 miesz-
kaniami, z centralnym ogrzewa-
niem, przy ul. Dąbrowskiego 6. 
Szacunkowy koszt inwestycji to 
980.000 zł.  Dorota Grąbczewska

Oporów | Urząd Gminy

Folia rolnicza będzie odebrana
Jak informuje wójt gminy Ro-

bert Pawlikowski, kilka dni temu 
podpisał umowę z Narodowym 
Funduszem Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej w War-
szawie na realizację pilotażowego 
programu usuwania folii rolni-
czych.

– Otrzymamy dotację wysoko-
ści 26.500 zł na zebranie 53 ton 
folii rolniczych – informuje wójt. 
– Teraz będziemy szukać wyko-

nawcy, aby folie zebrać i utylizo-
wać.

NFOŚiGW w Warszawie prze-
kazał gminie Oporów dotację wy-
sokości 500 zł do tony folii. To 
ważne, bowiem od wielu miesięcy 
rolnicy mieli kłopot z pozbyciem 
się folii rolniczych. Ci, którzy 
troszczą się o środowisko zbierali 
foliowy odpad z nadzieją, że kie-
dyś zostanie zebrany. Inni go palili 
zanieczyszczając środowisko. dag

RZut OKiem | DaRMowe faRby

W czwartek 16 kwietnia do Szkoły Podstawowej w Oporowie 
przyjechał samochód z warszawskiej firmy produkującej farby  
do malowania ścian. farby zostały szkole przekazane za darmo. 
wiaderek z farbami jest sporo. – Dyrektor poinformował mnie,  
że pozyskał od sponsora 150 litrów farby – powiedział nam Robert 
Pawlikowski, wójt gminy oporów. – taka inicjatywa dyrektora  
tomasza Lewickiego cieszy, gdyż w ten sposób zaoszczędzimy pieniądze 
na malowanie pomieszczeń szkolnych. dag
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Żychlin, Bedlno | biblioteki będą otwarte

Już można wypożyczać książki
Po prawie 2 miesiącach pracę znów rozpoczynają biblioteki w Żychlinie 
i Bedlnie, choć z zachowaniem reżimów sanitarnych. Biblioteka w Bedlnie 
będzie czynna od 7 maja, biblioteka w Żychlinie czeka na decyzję 
Sanepidu i burmistrza oraz ustala zasady otwarcia.

– Zasięgnęliśmy opinii Pań-
stwowego Powiatowego Inspek-
tora Sanitarnego w Kutnie, który 
wyraził zgodę na otwarcie Gmin-

nej Biblioteki Publicznej – in-
formuje Jarosław Pucek, dyrek-
tor Gminnego Ośrodka Kultury 
w Bedlnie. – Będą obowiązywać 
jednak procedury sanitarne.

Na piętrze przed drzwiami pro-
wadzącymi do biblioteki będzie 
wystawione biurko, aby czytelnik 
nie miał możliwości przemiesz-
czania się pomiędzy regałami 

z książkami. Książki będą poda-
wane przez bibliotekarza Katarzy-
nę Krzewicką. Na stoliku będzie 
płyn dezynfekcyjny. Zwrócone 
książki będą poddane 2-tygodnio-
wej kwarantannie. Wszyscy mu-
szą nosić maseczki. 

– Od poniedziałku 4 maja mam 
już telefony od czytelników, któ-
rzy dopytują kiedy bibliote-

ka będzie czynna – mówi Kata-
rzyna Krzewicka, bibliotekarka 
z Bedlna. – Od czwartku 7 maja 
wracam do czytelnika. Po każ-
dej osobie będę przecierać stolik 
środkiem przeciwbakteryjnym, 
wietrzyć pomieszczenie, a na ko-
niec dnia będzie dezynfekcja po-
mieszczenia. 

Biblioteka będzie czynna 
w godz. 7.30-15.30.

W Żychlinie Miejsko-Gmin-
na Biblioteka też ma być otwarta, 
choć na razie nie ustalono termi-
nu, jak i zasad wypożyczania ksią-
żek. �

Żychlin | Dom kultury

Dwa spektakle on-line
Na stronie Żychlińskiego 
Domu Kultury można 
oglądać dwa spektakle 
teatralne on-line dla dzieci: 
„Brzydkie kaczątko” 
oraz „Pinokio”. To oferta 
przygotowana dla dzieci 
i ich rodziców przez ŻDK 
oraz Teatr Forma.

– Ze względu na panującą sy-
tuację pandemii i ograniczenia 
w kontaktach międzyludzkich, 
dom kultury zdecydował się, aby 
utrzymać kontakt z widzami po-
przez internet – mówi Magdalena 
Rzeźnicka, dyrektor ŻDK. – Wi-
dowisko można oglądać on-line, 
siedząc wygodnie w domu. Moż-
na je obejrzeć w dowolnej chwili.

„Brzydkie kaczątko” opowia-
da o losach łabędziego pisklę-
cia, które wykluło się w kaczym 

gnieździe. Przedstawienie mówi, 
aby nie oceniać innych wyłącznie 
po wyglądzie zewnętrznym, ubio-
rze czy bogactwie.

Pinokio to opowieść o tym, ile 
trudu trzeba włożyć i jak nale-
ży się zachowywać, by zasłużyć 
na miano grzecznego chłopca, 
a nie pajaca. Bohater przeżywa 
wiele przygód, które stanowią 
konsekwencje jego błędnych de-
cyzji i sprzeciwu wobec zakazów 
dorosłych. Dzieci dowiadują się, 
by mówić prawdę, gdyż kłamstwo 
zawsze wyjdzie na jaw. 

Aby obejrzeć widowisko, trze-
ba kliknąć w link dołączony na 
stronie ŻDK. Widowisko „Brzyd-
kie kaczątko” trwa 32 minuty, „Pi-
nokio” trwa 34 minuty. Ponadto 
do pliku widowisk dołączone są 
linki do innych widowisk teatral-
nych dla dzieci i dorosłych, które 
są zamieszczone na YouTube.  dag

Żychlin | Parafi a pw. św. Piotra i Pawła

Pierwsze Komunie 
przełożone
Maj kojarzy się 
z pierwszymi komuniami 
świętymi dzieci. W tym 
roku proboszcz parafi i 
ks. Wiesław Frelek 
zdecydował, że ze względu 
na pandemię koronawirusa 
zostaje ona przełożona 
na 20 i 27 września.

Od 12 marca dzieci nie cho-
dzą do szkół, nie uczestniczą też 

w przygotowaniach komunijnych. 
Wciąż też nie ma decyzji o powro-
cie dzieci do szkół. Stąd taka de-
cyzja proboszcza.

Wszyscy mają nadzieję, że 
do tego czasu wirus wyhamuje, 
a życie wróci do normalności. 
Do pierwszej komunii świętej szy-
kuje się 26 dzieci ze Szkoły Pod-
stawowej nr 1, 52 dzieci z Ze-
społu Szkolno-Przedszkolnego 
oraz 19 dzieci ze Szkoły Podsta-
wowej w Grabowie.  dag

ŻDK | konkurs na plakat 

Wszystko będzie dobrze
To tytuł internetowego konkur-

su plastycznego adresowanego 
do dzieci w wieku 6-15 lat z tere-
nu gminy Żychlin. 

Polega na wykonaniu plaka-
tu pod hasłem „Wszystko bę-
dzie dobrze” oraz umieszczenia 
na nim hasła motywującego do 
wspierających i świadomych dzia-
łań podczas pandemii koronawi-

rusa. Plakat powinien być rado-
sny i dodający energii, wprawiać 
w dobry nastrój i nieść pozytyw-
ne i optymistyczne przesłanie dla 
ludzi. Prace należy nadsyłać do 
22.05.2020 r. na adres stowarzy-
szenie@zedek.pl

Więcej informacji na www.ze-
dek.pl lub tel. u instruktorki Rena-
ty Dziuby 500-301-405.  dag

Żychlin | Dom kultury dla jana Pawła II

Pocztówka dla Świętego
Pomimo ograniczeń wynika-

jących z pandemii koronawiru-
sa, Żychliński Dom Kultury chce 
uczcić 100. rocznicę urodzin 
wielkiego Polaka, papieża Jana 
Pawła II. Dlatego ogłasza inter-
netowy konkurs plastyczny pt. 
„Pocztówka dla Świętego”. 

Konkurs skierowany jest do 
dzieci, młodzieży, osób doro-
słych i seniorów. Prace należy na-
desłać do 18 maja na adres stowa-
rzyszenie@zedek.pl

Konkurs polega na wykona-
niu pracy plastycznej w dowolnej 
technice plastycznej (płaskie for-

my), formatu nie przekraczają-
cego A4. Praca ma być pocztów-
ką adresowaną do Jana Pawła II 
w 100. rocznicę urodzin. 

Prace będą oceniane w pięciu 
kategoriach: kl. IV-VI, kl. VII-
-VIII, uczniowie szkół średnich, 
dorośli i seniorzy. 

– Prace muszą być wykona-
ne samodzielnie, nigdzie wcze-
śniej nie opublikowane – dodaje 
dyrektor ŻDK Magdalena Rzeź-
nicka. – Laureaci otrzymają na-
grody rzeczowe oraz ich projekty 
pocztówek zostaną wydrukowane 
w ilości po 20 sztuk.  dag

DOrOTa
GrĄBCZewSka

zychlin@lowiczanin.info
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Żychlin | Lo im. adama Mickiewicza

Wyjątkowe pożegnanie maturzystów
24 kwietnia w piątek przypadało uroczyste 
zakończenie szkoły dla tegorocznych maturzystów. 
Niestety nie mogło się ono odbyć w takiej 
formie jak zazwyczaj. Wiele szkół w całej Polsce 
próbowało sobie poradzić z tym problemem.

Świadectwa były wydawane 
przy zachowaniu wszelkich środ-
ków ostrożności, uczniów wpusz-
czano pojedynczo, w maseczkach 
i rękawiczkach. Jednakże wielu 
nauczycielom brakowało osobi-
stego spotkania ze swoimi wycho-
wankami. Wiele szkół pożegnało 
uczniów przez media społeczno-
ściowe. Szkołą w Żychlinie, której 
nie zatrzymały obostrzenia, jest 
LO im. Adama Mickiewicza.

Młodsi uczniowie zmontowali 
dla maturzystów fi lmik na poże-
gnanie, w którym dziękują star-
szym kolegom za wspólnie spę-
dzone lata. W imieniu młodszych 
uczniów za wycieczki, czas spę-
dzony na przerwach, podzięko-
wały Klaudia Krysiak i Weronika 
Mrozowicz. W fi lmiku występu-
je również dyrektor i nauczycie-
le kończącej klasy Mickiewicza. 
W montażu opublikowanym na 
fanpage szkoły nie zabrakło pięk-
nych życzeń i podziękowań dla 
uczniów. 

Jesteście 
wartościowymi 
młodymi ludźmi
Szczególne czasy, w których 

nie możemy się z wami spotkać, 
nie możemy zrobić normalnego 
zakończenia. Chciałabym szcze-
gólnie Wam podziękować za wa-
szą obecność w murach tej szko-
ły. Za to, że ubogacaliście waszą 

obecnością nas wszystkich. Dzię-
kuję szczególnie Jaśkowi (Janek 
Lipski), Hubertowi (Hubert Da-
rowski) za to, że tak bardzo dba-
liście o wizerunek naszej szkoły, 
że jesteście tak wartościowymi 
młodymi ludźmi, dziękuję Alano-
wi (Alan Pruszkowski), Tomkowi 
Tomczakowi, za zaangażowanie 
w grupę mundurową – powiedział 
w fi lmiku dyrektor szkoły Janusz 
Głuszcz. 

Dziękuję za Wasz młodzień-
czy zapał i entuzjazm, życzę Wam 
wiary we własne siły i możliwo-
ści – złożyła życzenia wycho-
wawczyni Wioletta Sierakowska. 
Te trzy lata minęły bardo szybko, 
a kolejne będą mijać jeszcze szyb-
ciej, trzymajcie się, będzie dobrze 
– podnosił na duchu młodzież Ce-
zary Eizenchart, nauczyciel histo-
rii. 

Zapach kabanosów 
i ognisko na Syberii
W szczególny, bardzo osobi-

sty sposób uczniów wspomina-
ła polonistka Jolanta Adamkie-
wicz. – Jestem nauczycielką 32 
lata, przez tą klasę przewinęło się 
setki uczniów, niektórych pamię-
tam bardzo, innych mniej. Was 
zapamiętam. Między innymi za-
pach kabanosów wiecznie głod-
nego Jaśka. Nie zapomnę gdy 
pewnej zimy wchodzę do klasy, 
a tam wszystkie okna otwarte. 
Pytam się młodzieży: Co do wy 
robicie? A oni, że to syberyjski 
mróz, i siedzą na środku w krę-
gu, bo są przy ognisku i wczu-
wają się w atmosferę Syberii. Na 
zawsze będzie brzmiała w moich 

uszach pieśń z „Zemsty” w wy-
konaniu chłopaków. Zapamiętam 
na zawsze wasze twarze, wasz 
śmiech, gniew, czasem smutek 
– powiedziała nauczycielka. Mam 
nadzieję, że życie będzie was za-
skakiwało cały czas pozytywnie. 
I pamiętajcie o Horacym – doda-
ła polonistka.

Beata Kalinowska, również na-
uczycielka języka polskiego, ży-
czyła wychowankom dobrych 
wyborów, radości życia mimo 
przeciwności i apelowała, by czy-
tali książki.

Pamiętajcie, że świat jest pięk-
ny, że wszechświat ma wiele nie-
odkrytych zagadek, które czeka-
ją być może na was, pamiętajcie, 
by nie rezygnować z Waszych pla-
nów i ambicji, i życzę Wam, by 

wasza droga była tak szeroka jak 
droga mleczna – powiedziała do 
uczniów nauczycielka fi zyki i che-
mii Katarzyna Fabiszewska. 

nie mamy sukien 
i smokingów, 
mamy maseczki
Na wysokości zadania stanęli 

uczniowie klas młodszych, któ-
rzy mimo pandemii postanowili 
przyznać Adasie, czyli coroczne 
nagrody dla uczniów kończących 
szkołę. Filmik również ukazał się 
w Internecie. 

– Nasze gale zazwyczaj przy-
pominają tradycyjne rozdanie 
Oscarów, ale my dziś, zamiast 
sukien i smokingów, mamy ma-
seczki. Ze względu na okolicz-
ności nagrody wręczymy z bez-

piecznej odległości – powiedział 
prowadzący Filip Walczak. 

Po każdej kategorii rozlega-
ły się gromkie brawa, ale tyl-
ko dwóch osób prowadzących 
– Filipa i Weroniki. Za chary-
zmatyczny występ w roli Karusi 
i niemniej sławne niepozowane 
zdjęcia, Adasia 2020 w katego-
rii „Sprytna i wybitna” otrzymała 
Ilona Bisiorek. W kategorii „Pod-
pora mundurówki” Adasia 2020 
otrzymał Alan Pruszkowski. 

– Jego cechą jest elegan-
cja, zarówno w ruchach, jak 
i w używaniu języka – powie-
działa prowadząca Weronika 
Mrozowicz, zapowiadając kolej-
ną kategorię. Adasia 2020 „Roz-
ważny i romantyczny” otrzymał 
Hubert Darowski. 

Braterstwo krwi
Bywało nawet tak, że mieli-

śmy w szkole dwie pary bliź-
niąt, docenialiśmy ich wzajemną 
więź, podobieństwo, a jednocze-
śnie autonomię – powiedzieli Filip 
i Weronika. W tym roku nie liczy-
ło się tylko braterstwo krwi. Cza-
sem przyjaźń nas do siebie upo-
dabnia. Bierzemy udział w tych 
samych akcjach, podobnie się 
ubieramy. W kategorii „Bliźniacz-
ki roku” nagrodę otrzymały: Klau-
dia Wachowicz i Justyna Chrobot. 

Kolejnym nagrodzonym zo-
stał członek mundurówki – To-
masz Tomczak, który otrzymał ty-
tuł „Człowiek Z Belką”. Za umysł 
ścisły, który ma w genach i pomoc 
w zagadnieniach informatycznych 
nagrodę „Gamer Roku” otrzymał 
Kuba Walczak. Poliglota, wielbi-
ciel mody, muzyki i dobrego je-
dzenia – tak starszego kolegę opi-
sali młodsi uczniowie. 

Adaś w kategorii „Simply the 
best” trafi ł do Jaśka Lipskiego. Za 
oryginalnie pompki, specyfi czny 
chód w szyku w szyku, noszenie 
beretu na bakier, Adasia w kate-
gorii „Mistrzyni Ostrej Riposty” 
otrzymała Angelika Płoska. 

Nagroda specjalna, czyli Zło-
ty Adaś, przypadła w tym roku 
szkolnym zespołowi tenorów: Ja-
nowi Lipskiemu, Hubertowi Da-
rowskiemu i Bartkowi Leśniew-
skiemu. 

Prowadzący zaznaczyli na koń-
cu, że mają nadzieję, że to ostatnie 
takie rozdanie wirtualne i w kolej-
nych latach wszyscy będą się wi-
dzieć na żywo. 

Nie tak miało wyglądać zakoń-
czenie roku LO im. Adama Mic-
kiewicza czy gala Adasiów, ale 
dzięki mediom społecznościo-
wym fi lmiki zostały obejrzane po-
nad 3 tysiące razy, a tyle osób nie 
znalazłoby miejsca nawet w dużej 
hali „Mickiewicza”. �

RekLaMa

trzech tenorów z maturalnej klasy. w innych okolicznościach z pewnością zaśpiewaliby na zakończeniu roku, 
na gali rozdania adasiów 2020, tak jak zrobili to na studniówce. od lewej janek, hubert i bartek. 
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Bedlno | co dalej z drewnianymi mostami w gminie?

Mostowy problem odkładany od lat
Gmina Bedlno,  
jak żadna inna, ma  
na swoim terenie  
aż 13 mostów, z czego 
jeden jest prywatny,  
a dwa są betonowe  
w ciągach dróg 
powiatowych. To oznacza,  
że 10 drewnianych mostów 
przez Bzurę należy  
do gminy. Ich stan 
techniczny z każdym 
rokiem jest coraz gorszy, 
a naprawy kosztowne. 
Drewniany most  
w Orłowie Parceli już 
w 2014 roku został 
wyłączony z eksploatacji.

Samochody i ciągniki nie jeż-
dżą po nim od ponad 6 lat. Już 
kilka lat temu był tak zniszczony, 
że remont byłby zbyt kosztowny 

i mało efektywny. By zapewnić 
bezpieczeństwo mieszkańcom, 

most został wyłączony z użytko-
wania. Konstrukcja jest mocno 

pochylona, barier ochronnych nie 
ma. Strach po nim nawet przejść, 

w obawie, że konstrukcja runie. 
Tylko patrzeć jak większa woda 
(której na razie nie ma) porwie 
drewnianą konstrukcję mostu.

Już w kwietniu 2015 roku (na 
początku kadencji 2014-2018) 
radni dokonali objazdu mostów,  
a ówczesny wójt Krzysztof Ko-
łach podkreślał, że mostowe prze-
prawy są priorytetem, a gmina 
powinna zbudować co najmniej  
2 nowe mosty. Były wójt nawet 
zorganizował wycieczkę radnych 
na nowo wybudowany most przez 
Bzurę pod Łowiczem, który został 
wybudowany z elementów z od-
zysku z Agencji Mienia Wojsko-
wego. Wójt informował radnych, 
że koszt budowy takiego mostu 
to wydatek ok. 350 tys. zł. Urząd 
Gminy Bedlno podjął działa-
nia, aby takie elementy pozyskać  
z Agencji. Ostatecznie próba po-
zyskania betonowych elementów 
nie udała się. 

Później zmieniły się priorytety. 
Ważniejsza okazała się moderni-

zacja SUW w Orłowie i Głucho-
wie oraz planowana modernizacja 
SUW w Pniewie.

Pomimo upływu lat, proble-
mu drewnianych przepraw mosto-
wych przez Bzurę wciąż nie roz-
wiązano. Mosty w gminie Bedlno 
wybudowano, by rolnicy mieli bli-
sko dojeżdżać do okolicznych łąk, 
by zebrać siano dla bydła.

Zapytaliśmy nowego wójta 
Józefa Ignaczewskiego co dalej  
z drewnianymi mostami?

– Rzeczywiście, przed radą, 
poza SUW w Pniewie, koniecz-
ność rozwiązania kolejnego pro-
blemu – mostowego – przyznaje 
wójt. – Drewniane mosty powsta-
wały, gdy rolnicy nie mieli tak 
ciężkich maszyn jak teraz. Zasta-
nawiam się, w jaki sposób pozy-
skać dofinansowanie na budowę 
nowych, betonowych przepraw 
mostowych. Jeśli zdecydujemy się 
na ich odbudowę, to na pewno nie 
będą one zlokalizowane tak gęsto 
jak do tej pory. Jak znajdę źródło 
dofinansowania, to będę musiał 
się spotkać z rolnikami z Orłowa  
i Gosławic, by temat wspólnie 
przedyskutować i razem wybrać 
nowe lokalizacje. 

Dorota Grąbczewska

Dobrzelin | Park dworski

Czyszczenie stawu zaczęte i przerwane
Staw w Dobrzelinie czeka na czyszczenie.  
By wykonać pracę, spuszczono wodę ze stawu.  
Pracę rozpoczęła Spółka Wodna w Bedlnie, ale później 
zaatakował koronawirus. Teraz wraca nadzieja,  
że wkrótce prace będą kontynuowane.

– Staw nie był czyszczony  
od II wojny światowej. W zbior-
niku było metr mułu, a w nim 
różne przedmioty: miski, wiadra, 
opony, butelki, rowery, a nawet 
granatnik, który zabrali saperzy  
– mówi Ryszard Łysak, właści-
ciel dworu i otaczającego go par-
ku. – Prace wykonano w 1/10 
całego stawu, który ma łącznie 
powierzchnię ok. 2.500 m2.

Ryszard Łysak informuje,  
że złożył wniosek o rewitalizację 
całego parku wokół dworu. Pro-
jekt obejmuje wykonanie ścieżek 
w parku, czyszczenie stawu i wy-
konanie kładki nad stawem oraz 
ustawienie małej architektury, tj. 
ławeczek i śmietników.

– Niezależnie od tego czy 
otrzymam dotację, czy nie, powo-
li przywracamy świetność parko-

wi – mówi właściciel. – Wycię-
liśmy stare drzewa, posadziliśmy  
w ich miejsce nowe, teraz czyści-
my staw. Liczę, że dotację w koń-
cu dostanę, a wykonane prace 
zostaną zaliczone jako wkład wła-
sny.  dag

Staw w Dobrzelinie  
nie był czyszczony  
od czasów 
II wojny światowej.

Czyszczenie stawu koło dworu w Dobrzelinie zaczęte i przerwane najpierw z powodu wilgoci,  
teraz koronawirusa. z nadzieją, że prace wkrótce zostaną wznowione.
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Drewniany most w Orłowie Parceli od 2014 roku jest wyłączony z użytkowania. tylko patrzeć jak się zawali... 
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Łowicz | Powiat zrezygnował z Informacji turystycznej

Jaka pomoc dla turysty
Władze powiatu 
łowickiego zrezygnowały 
z prowadzenia Informacji 
Turystycznej na Starym 
Rynku 17, przy narożniku 
ul. Pijarskiej. Dwie osoby 
zatrudnione tam dotychczas 
otrzymały propozycję pracy 
w innych powiatowych 
jednostkach. 

Na ubiegłotygodniowej sesji 
Rady Powiatu Łowickiego staro-
sta Marcin Kosiorek wspomniał 

o tym, że w zakresie informa-
cji turystycznej miasto Łowicz  
i gmina Nieborów nie podjęły  
z powiatem wspólnych działań. 
Zainteresował się tym radny Kry-
stian Cipiński, który przyznał,  
że rozumie, iż obecnie jest trud-
ny czas dla turystyki, ale przecież 
przyjdzie moment, że wszystko 
wróci do normalności i trzeba bę-
dzie realizować misję wspierania 
turystyki. Starosta Marcin Kosio-
rek precyzował, że były prowa-
dzone rozmowy z miastem, ale 
wymiany pism nie było, współ-
praca jest trudna. 

Miejska informacja 
pozostaje 
Turyści, którzy, miejmy nadzie-

ję, niedługo odwiedzać będą Ło-
wicz i okolice – nie pozostaną jed-
nak pozostawieni sami sobie, bo 
Informację Turystyczną prowa-
dzi Urząd Miejski. Mieści się ona 
również na Starym Rynku, tyle 
że pod nr 3. Na co dzień turystów 
obsługują pracownicy Wydziału 
Kultury, Sportu i Turystyki, któ-
rzy mają do dyspozycji mapy, fol-
dery i inne materiały. 

Od czerwca do września w IT 
wprowadzane są dyżury weeken-

dowe. Urząd Miejski do ich pro-
wadzenia zatrudniał w ostatnich 
latach na umowę-zlecenie stu-
dentkę, która zna język angiel-
ski i niemiecki. Dyżurowała ona 
w punkcie w soboty i niedziele w 
godz. 10.00-18.00. Dyżury takie 
w ubiegłych latach dodatkowo 
uruchamiane były podczas week-
endu majowego. 

W tym roku dyżury powinny 
wrócić od lipca. Od lipca (a nie od 
czerwca) można się również spo-
dziewać inauguracji niedzielnych 
spacerów z przewodnikiem PTTK 
oraz weekendowych warsztatów  
z twórcami ludowymi w mini 
skansenie przy muzeum. Gdy za-
padnie decyzja, kiedy one ruszą  
– poinformujemy o tym.  mwk  

Łowicz | zSP nr 1. Pod patronatem MoN?

Klasa dla mechaników lotnictwa?
Rada Powiatu Łowickiego na sesji 29 kwietnia podjęła intencyjną uchwałę  
w sprawie powstania oddziału przygotowania wojskowego w Technikum nr 1  
w Łowiczu – czyli ZSP Nr 1 im. 10 Pułku Piechoty. Klasa taka miałaby powstać 
już od 1 września tego roku, pod patronatem Ministerstwa Obrony Narodowej. 
Kształcenie w niej trwałoby 5 lat. Czy powstanie – nie jest przesądzone.

Starosta Marcin Kosiorek 
wyjaśniał radnym, że trwa do-
pełnianie formalności, aby  
w szkole powstał nowy kieru-
nek – technik mechanik lotnic-
twa. Kształcenie odbywałoby 
się pod kątem lotnictwa woj-
skowego, stąd starania o zgodę 
MON. Praktyki odbywałby się 
w Wojskowych Zakładach Lot-
niczych. 

Ponieważ padły też pyta-
nia o to, czy powiat rezygnuje 

z klas mundurowych w II Li-
ceum Ogólnokształcącym, sta-
rosta przyznał, że licea bronią 
się przed klasami mundurowy-
mi. Powstanie oddziału przygo-
towania wojskowego w ZSP nr 
1 potrzebne jest po to, aby po-
wstał tam kierunek technik me-
chanik lotnictwa. 

– Patronem szkoły jest 10 
Pułk Piechoty, sztandar jest pro-
wadzony w mundurach i są tam 
Dziesiątacy, więc naturalnym 

jest robienie tego rodzaju pro-
filu w tej szkole. Nie będzie to 
mundurówka dla mundurów  
– jak to trochę funkcjonuje w II 
LO – ale klasa, która ma kształ-
cić wojskowych mechaników 
lotnictwa – mówił starosta.

To jest nadal liceum
W II LO im. Mikołaja Ko-

pernika zakończyła właśnie 
naukę jedna klasa munduro-
wa, której absolwenci wkrótce 

przystąpią do matury. Na po-
ziomie klas II są dwa oddzia-
ły, nie ma klasy I. Klasy mun-
durowej nie ma w tegorocznej 
ofercie „Medyka”. Dyrektor 
szkoły Agnieszka Ruta-Kuciń-
ska przyznała, że faktycznie 
broniła się przed klasami mun-
durowymi i przekonała o tym 
władze powiatu. Z obserwacji 
i doświadczenia wynika, że do 
tych klas trafia młodzież, któ-
ra nie wie czy wybrać liceum, 
czy technikum. Podczas rekru-
tacji często mają znacznie mniej 
punktów niż kandydaci do in-
nych klas. 

W toku nauki mają mniejsze 
możliwości wybierania przed-
miotów, które będą realizować 
na poziomie rozszerzonym, po-
nieważ zamiast tych zajęć mają 
przedmioty kierunkowe. To 
ogranicza możliwość wyboru 

dalszego kształcenia, a jedno-
cześnie ukończenie klasy mun-
durowej w liceum nie daje im 
żadnych punktów przy rekruta-
cji na mundurowe studia. Mun-
durowe uczelnie wyższe wy-
bierają tylko pojedyncze osoby. 
Dla powiatu klasa mundurowa 
oznacza wyższe koszty, ponie-
waż wspomniane przedmioty 
kierunkowe oznaczają, że do 
każdej klasy potrzebnych jest 
dodatkowo 4 nauczycieli, np. 
do prowadzenia zajęć ze spor-
tów walki, które muszą się od-
bywać w grupach. 

Agnieszka Ruta-Kucińska 
podkreśla, że „Kopernik” chce 
być typowym liceum, dlatego 
w roku szkolnym 2020/2021 
planowane jest utworzenie klas 
o profilu: medycznym, huma-
nistycznym i matematycznym. 
 mwk 

Łowicz | z sesji powiatu

Rada Muzeum 
powołana

Rada Powiatu Łowickiego na sesji 29 kwiet-
nia powołała nową Radę Muzeum w Łowiczu 
– organ doradczo-opinujący, którego kompe-
tencje wynikają z ustawy. Kadencja poprzed-
niej Rady Muzeum kończy się w tym roku. 
Nowa została wybrana na latach 2020-2024. 

W jej skład weszli: starosta łowicki Marcin 
Kosiorek i Marek Wojtylak – jako przedstawi-
ciele powiatu łowickiego, burmistrz Krzysztof 
Kaliński – jako przedstawiciel Łowicza, Ta-
deusz Żaczek – jako reprezentant Łowickiego 
Towarzystwa Przyjaciół Nauk, Barbara Rze-
czycka ze Stowarzyszenia Muzealników Pol-
skich oddział mazowiecki, Robert Starzyński 
ze Stowarzyszenia Muzealników Polskich od-
dział łódzki, Zbigniew Skuza ze Stowarzysze-
nia Muzeów na Wolnym Powietrzu oraz An-
drzej Cichy z Muzeum w Łowiczu.  mwk 

W prowadzonym przez urząd miejski w Łowiczu punkcie  
informacji turystycznej materiały już czekają na turystów,  
którzy – miejmy nadzieję – niedługo będą odwiedzać nasze maisto. 
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Punkt zapalny
Łowicz | Dziwne telefony

Nie daj się oszukać
– Na domowy telefon zadzwonił ktoś, kto przedstawił się  
jako pracownik poczty. Twierdził, że na poczcie są do odbioru 
nasze przesyłki z ZUS oraz z banku, które krążą między tymi 
instytucjami a pocztą. Głos prosił, aby podać nasz adres,  
żeby je nam dostarczyć – historię być może nowej metody 
oszustwa opowiedziała nam 29 kwietnia mieszkanka Łowicza. 

Zdarzenie miało miejsce tydzień 
wcześniej. Poranny telefon odebrała 
mama naszej rozmówczyni. Gdy jej 
córka zorientowała się, że ktoś pyta  
o dane, wzięła od starszej pani telefon  
i zapytała o co chodzi. Głos w słuchaw-
ce stanowczo domagał się podania ad-
resu. Gdy kobieta próbowała tłuma-
czyć, że korespondencja z ZUS i banku 
do nich dociera, więc nie jest to moż-
liwe, rzekoma pracownica poczty wy-
kazała zniecierpliwienie. – Naskoczyła 
na mnie, mówiąc: Co pani szkodzi ad-
res podać?! 

Kobieta nie dała wiary temu, co 
mówiła dzwoniąca do jej domu oso-
ba, mimo to postanowiła w banku oraz  
w ZUS sprawdzić czy bezskutecz-
nie próbowano wysłać do niej jakąś 
korespondencję. Zarówno w banku,  
jak i w ZUS zaprzeczono. 

Tego samego dnia po południu za-
dzwonił mężczyzna, która podał się za 

policjanta. Kobieta odebrała, oznaj-
miając, że ona też ma syna policjanta. 
Dzwoniący żachnął się i zapytał czy 
jest on teraz w domu, kobieta przy-
znała szczerze, że nie. 

Początkowo telefon wydawał się 
wiarygodny, ponieważ mężczyzna 
podał swoje imię i nazwisko, a nawet 
numer legitymacji służbowej i prosił 
o zapisanie go. Wyjaśnił, że policja 
prowadzi postępowanie w celu roz-
pracowania szajki oszustów i prosił 
o pomoc. Dodał przy tym, że telefon 
domowy kobiety może być na podsłu-
chu (telefon komórkowy też), dlatego 
on prosi, aby ona zweryfikowała jego 
tożsamość, wybierając numer na po-
licję 997. 

Gdy oznajmił, że musi to zrobić  
w momencie, gdy on policzy do 
trzech, kobietę ogarnął pusty śmiech, 
którego nie byłaby w stanie powstrzy-
mać, więc postanowiła się rozłączyć. 

– O co chodziło w tym oszustwie – 
nie wiem. Czy nastąpiłoby jakieś prze-
kierowanie, przez które straciłabym 
pieniądze, czy tylko ktoś inny konty-
nuowałby rozmowę, aby potwierdzić, 
że rozmawiam z policjantem? – zasta-
nawia się w rozmowie z nami kobieta. 
Sprawa wydała się jej bardzo podejrza-
na, dlatego postanowiła zgłosić ją na 
policję i powiadomić naszych czytel-
ników. 

Jak się dowiedziała, nie ma w Ło-
wiczu ani w Skierniewicach policjanta  
o takim nazwisku, jakie podał dzwo-
niący do niej mężczyzna. Nikt w tych 
komendach nie ma takiego numeru 
legitymacji, jaki jej podano. Kobie-
ta wie też, że policja nie posługuje się 
już numerem 997, ale jest on mocno 
utrwalony w świadomości Polaków, co 
oszuści mogą próbować wykorzystać.  
Jak? – tego nie wie. 

Policja zawsze ostrzega, aby nie po-
dawać przez telefon żadnych swoich 
danych (typu imię i nazwisko, adres, 
numer PESEL itp.), bo nie wiadomo, 
w jaki sposób i przez kogo mogą zo-
stać one wykorzystane. Nasza czytel-
niczka była czujna, może również dla-
tego, że ma syna policjanta. Innym też 
radzi czujność.  mwk

Ochrona konsumenta | wyciek danych osobowych

Kupujesz energię od Fortum?  
Zapytaj o bezpieczeństwo danych
Powiatowa Rzecznik Konsumenta  
Agnieszka Kopczyńska informuje, że między  
12 a 16 kwietnia doszło do wycieku danych 
osobowych klientów spółki Fortum Marketing  
and Sales Polska S.A., zajmującej się m.in. 
dystrybucją energii elektrycznej. Naraża to  
klientów na niebezpieczeństwo nieuprawnionego 
wykorzystania ich danych.

Agnieszka Kopczyńska 
wyjaśnia, że jest to problem 
skali ogólnopolskiej, ale na 
pewno może dotyczyć także 
mieszkańców Łowicza i oko-
lic. – Akwizytorzy tej spółki 
prowadzili na naszym terenie 
bardzo aktywną kampanię, 
dlatego spodziewamy się, że 
również tutaj mogą się znaj-
dować osoby pokrzywdzone 
przez wyciek danych – mó-
wiła w rozmowie z NŁ.

Kwestię tego, w jaki spo-
sób dane odbiorców ener-
gii z całej Polski wyciekły  
z bazy danych firmy, wyja-
śnia już Prokuratura Okręgo-
wa w Gdańsku oraz wydział 
walki z cyberprzestępczością 

tamtejszej KWP, na razie nie 
wiadomo czy dane zostały 
wykradzione w ataku haker-
skim, czy też stoi za tym ktoś 
związany ze spółką.

Naruszenie bezpieczeń-
stwa dotyczyć może da-
nych zawartych w umowach 
sprzedaży energii elektrycz-
nej i paliwa gazowego. Obej-
mują one między innymi 
imię, nazwisko, adres, nr tele-
fonu, PESEL i/lub numer do-
wodu osobistego. Naruszenie 
bezpieczeństwa nie dotyczy 
dokumentów, a samej bazy 
danych.

Aby zweryfikować do-
kładnie, czy dane konkretnej 
osoby zostały narażone i ja-

kich kategorii danych osobo-
wych ewentualny wyciek do-
tyczy, Fortum Marketing and 
Sales Polska SA uruchomi-
ła specjalny nr telefonu: 690 
678 130 dedykowany klien-
tom, którzy chcą uzyskać in-
formacje w sprawie narusze-
nia bezpieczeństwa danych. 
Możliwy jest również kon-
takt z infolinią (122 100 000) 
oraz składanie zapytań za po-
średnictwem formularza kon-
taktowego na stronie spółki. 

W celu zapobieżenia wy-
korzystania danych każdy  
z pokrzywdzonych ma prawo 
złożyć wniosek o unieważ-
nienie dowodu osobistego  
i wyrobienie nowego. Moż-
na również dokonać zastrze-
żenia dowodu osobistego  
w najbliższym oddziale ban-
ku (zastrzeżenie będzie wi-
doczne przez każdy bank).

Ostrzeżenie dla klientów, 
wraz z przeprosinami, za-
mieściła też  na swojej witry-
nie internetowej spółka For-
tum.  tm

RekLaMa
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Sąd Rejonowy | ten wyrok jednak zapadł

Rodzinna tragedia pod Patokami
Musiał minąć prawie rok od wypadku, 
w którym na szosie 92 pod Patokami zginął 
22-letni Karol S., by sąd wydał wyrok 
skazujący sprawcę. Winnym jest Tomasz, 
rodzony brat zmarłego. 

Trudno powiedzieć czy w tej 
historii bardziej pochylać się trze-
ba nad tragedią matki, czy wska-
zywać na ludzką głupotę i przed 
taką ostrzegać, czy wreszcie po-
dziwiać sprawność techniki do-
chodzeniowej. 

Matka 
Urodziła piątkę dzieci: naj-

pierw córkę, potem czterech sy-
nów. Mąż pił, miała z nim cięż-
ko, leczyła się. Zmarł prawie pięć 
lat temu. Ma niespełna 900 zło-
tych emerytury, mieszka w domu 
w powiecie sochaczewskim, tuż 
przy szosie z Łowicza do Socha-

czewa. Dwaj najmłodsi syno-
wie czasem wspomagali ją dając 
200-300 złotych. W niedzielę 14 
kwietnia ubiegłego roku starsze-
go z tej młodszej dwójki, Tomka, 
obudziła na obiad, bo poprzednie-
go dnia ostro imprezował, wrócił 
nad ranem. Kilka godzin później 
wsiadł, wraz z najmłodszym bra-
tem Karolem, do Golfa, którego 
dla niego kupił i wyjechali w stro-
nę Łowicza. 

Wieczorem dowiedziała się, że 
mieli wypadek i Karol nie przeżył. 
W śledztwie Tomek twierdził, że 
prowadził ten, który zginął. Czy 
mu wierzyła? Tomasz miał ciągle 
status świadka, poszedł do pra-
cy w tartaku, sprawa się ciągnę-
ła. Gdy go aresztowano i przed-
stawiono zarzuty, otrzymała status 
pokrzywdzonej. Nie chciała jed-
nak występować jako oskarżyciel 

posiłkowy. Nie chciała też być na 
sali podczas przesłuchania syna 
na rozprawie przed sądem w Ło-
wiczu 3 kwietnia. Nie sprzeciwiła 
się, by Tomasz poddał się dobro-
wolnie karze. – Nie mam pretensji 
do syna – oświadczyła. – Muszę 
dać sobie jakoś radę...

Głupota
Brat prosił, by zawiózł go na 

spotkanie z koleżanką „na Kom-
pinę”, na teren nieczynnnej stacji 
benzynowej. W pierwszych ze-
znaniach Tomek stwierdził, że się 
opierał, bo wiedział ile wypił i bał 
się, że jeszcze nie wytrzeźwiał. 
Ale po kilku godzinach pojechali. 
Nie miał prawa jazdy, bo gdy kilka 
lat wcześniej za trzecim razem ob-
lał testy – odpuścił sobie. Ale Golf 
był „na niego”. Badanie trzeźwo-
ści po wypadku wykazało 0,94 
mg/l alkoholu w wydychanym po-
wietrzu, drugie badanie 1,44 pro-
mila alkoholu we krwi, trzecie 
– 1,20 promila. W trakcie śledztwa 
wyszło na jaw, że w 2014 roku był 
już karany za jazdę po pijanemu 
motorowerem. 

Prawa jazdy nie miał też Karol, 
był dopiero w trakcie kursu. Też 
wsiadając do samochodu był pija-
ny, po sekcji zwłok biegły stwier-
dził, że w chwili wypadku, czyli 
około godziny 18.20, był „znacz-
nie nietrzeźwy, w fazie elimina-
cji alkoholu z organizmu”. Wsia-
dając do samochodu żaden z nich 
nie zapiął pasów bezpieczeństwa. 

Do Kompiny mieli tylko kil-
ka kilometrów. Szosa była sucha, 
pogoda słoneczna, bieżnik w opo-
nach zdarty, ale poza tym samo-
chód sprawny. Jechali z prędko-
ścią oszacowaną przez biegłego 
na 135 km/h, zaczęli wyprzedzać 
osobowego Mercedesa – i wtedy 
kierujący stracił panowanie nad 
pojazdem, Golf przez moment 
szorował po lewym pasie prosto-
padle do kierunku jazdy, po czym 
zaczął rolować – biegły ustalił, 
że zaliczył co najmniej trzy obroty 
wzdłuż własnej osi. Ciało Karola 
zostało wyrzucone przez przednią 
boczną szybę, ratownicy przybyli 
na miejsce próbowali go reanimo-
wać – bez skutku. Tomasza wy-
dobyto z wraku, zawieziono do 

szpitala w Sochaczewie, po czym 
zwolniono – nie potrzebował po-
mocy.

Biegły
Tomasz S. po wypadku twier-

dził, że kierującym był jego brat. 
Zeznał, że miał świadomość, 
iż Karol nie ma uprawnień do kie-
rowania, ale pozwolił mu usiąść 
za kierownicą, sam nie wie dla-
czego. Świadkowie – kierowca 
i pasażer wyprzedzanego Merce-
desa – nie byli w stanie stwierdzić 
kto kierował.

Dwa dni po wypadku proku-
rator Jan Snopkiewicz wszczął 
śledztwo i postanowił zasięgnąć 
opinii biegłego lekarza medycy-
ny sądowej co do przyczyn śmier-
ci oraz biegłego z zakresu ruchu 
drogowego co do przyczyn wy-
padku. Pierwsza opinia nadeszła 
szybko: przyczyną śmierci Karo-
la były rozległe obrażenia czasz-
kowo-mózgowe. Na drugą opinię, 
tłumaczącego się ogromną ilością 
zleceń biegłego z Łodzi, prokura-
tor czekał wiele miesięcy, przedłu-
żając kilka razy termin jej sporzą-
dzenia, ostatecznie na 31 stycznia 
2020 roku. 

Zestawienie dwóch opinii było 
kluczowe dla ustalenia prawdy. 
Biegły stwierdził, że na skutek ro-
lowania pojazdu, górna część nad-
wozia w rejonie dachu i słupka 
przedniego po prawej stronie zo-
stała tak zdeformowana, że skut-
kowała zmniejszeniem przestrzeni 
pasażera. Na rysunkach pokazał, 
gdzie normalnie znajdowała się 
głowa pasażera i jak w to miej-

sce został wgnieciony dach. Kon-
kludował, że osoba znajdująca się 
na przednim fotelu pasażera była 
narażona na urazy głowy w stop-
niu znacznie większym niż kie-
rujący pojazdem – a urazy głowy 
stwierdzono u denata. Napisał, 
że obrażenia głowy Karola S. 
i odcinka szyjnego kręgosłupa na-
stąpiły w trakcie uderzenia przed-
nią prawą stroną dachu pojazdu 
o podłoże, na końcu pierwszego 
obrotu. Stwierdził, że siła odśrod-
kowa wyrzuciła ciało pasażera 
przez boczne okno z prawej strony 
i znalazł na ciele Karola i na oknie 
ślady o tym świadczące. 

Opinia ma datę 24 stycznia, 
29 stycznia prokurator Snopkie-
wicz nakazał zatrzymanie To-
masza S.. Do zatrzymania doszło 
w jego miejscu pracy 11 lutego, 
przedstawiono mu zarzut spo-
wodowania wypadku ze skut-
kiem śmiertelnym, w stanie nie-
trzeźwości. Już jako podejrzany 
został przesłuchany 12 lutego. 
Przyznał się do zarzucanego mu 
czynu. – Wcześniej zeznawałem, 
że to brat kierował, a to niepraw-
da – oświadczył. 

wyrok
Wszystkie rozprawy w łowic-

kim sądzie są od 20 marca odwo-
łane – z wyjątkiem należących do 
spraw pilnych – i za taką uznano 
ten przypadek. Na sali Tomasz 
S. zaproponował, że dobrowolnie 
podda się karze w wymiarze 5 lat 
pozbawienia wolności. Prokurator 
na to przystał, sąd wydał wyrok, 
uznając, że okoliczności i wina 
oskarżonego nie budzą wątpliwo-
ści. Wyrok obejmuje też dożywot-
ni zakaz prowadzenia pojazdów. 
Jest już prawomocny.

Matka dostanie 2 tysiące zło-
tych tytułem nawiązki zasądzonej 
od skazanego. Od syna. �

RekLaMa
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Edukacja
Łowicz | koniec roku maturzystów

Inaczej niż co roku,
ale też uroczyście
Dla uczniów ostatnich klas szkół średnich  
rok szkolny 2019/20 dobiegł już końca.  
Od piątku, 24 kwietnia, trwa wydawanie 
świadectw dla tegorocznych maturzystów.

Wiadomo, że nie może się ono 
odbywać tak jak normalnie, czy-
li podczas uroczystości szkolnej,  
na której obecni byliby naraz 
wszyscy tegoroczni maturzyści 
i ich nauczyciele. Szkoły szuka-
ją więc innych sposobów. Najpo-
pularniejszym i najczęstszym jest 
wydawanie świadectw w sekreta-
riacie.

Są też szkoły, które zadbały  
o to, by taki odbiór świadectwa 
miał charakter uroczysty, choć 
przy zachowaniu wszelkich moż-
liwych środków ostrożności.

ZSP 1
W Zespole Szkół Ponadgim-

nazjalnych nr 1 zakończenie roku 
maturzystów obyło się nawet  
w sali gimnastycznej, jedne-
go dnia, 23 kwietnia. Uczniowie 
w maseczkach, rękawiczkach  
i z własnymi długopisami, poje-
dynczo i z zachowaniem odstę-
pów czasowych podchodzili po 
świadectwa do wychowawczyń  
– Agnieszki Rykowskiej-Balei  
i Katarzyny Janickiej. Szkołę koń-
czyło w tym roku 51 uczniów,  

2 otrzymało świadectwa z wyróż-
nieniem, były też nagrody specjal-
ne. 

II LO
W II LO im. Mikołaja Koperni-

ka w Łowiczu uczniowie przycho-
dzili po świadectwa w masecz-
kach, rękawiczkach i z własnym 
długopisem, pamiętając też  
o eleganckim, galowym ubiorze.  
W tej akurat szkole były w tym 
roku dwie klasy maturalne – jed-
na odbierała świadectwa w piątek, 
druga w poniedziałek. Wydawa-
ły je dyrektor Agnieszka Ruta-
-Kucińska oraz wychowawczynie  
– w piątek Agnieszka Pawłow-
ska-Kalinowska, w poniedziałek 
Magdalena Ochmańska-Zrazek. 
Nie zaniechana została też corocz-
na tradycja sadzenia na terenie 
przed szkołą drzew przez kolejne, 
kończące naukę klasy. Tym razem 
uczestniczyły w niej tylko wycho-
wawczynie i pojedynczy repre-
zentanci klas.

– To bardzo dobrze, że moż-
na odebrać świadectwo osobiście 
i w taki sposób, choć na pewno 

szkoda, że nie może być przy tym 
wszystkich nauczycieli, bo nie-
jednemu z nich chciałabym przy 
tej okazji podziękować osobiście 
– powiedziała nam po odbiorze 
świadectwa Agnieszka Dziedzie-
la.

Była ona jedną z tych uczniów, 
którzy odbierając świadectwo ma-
turalne nie znali jeszcze terminu, 
w którym przystąpią do egzami-
nu. Ten został ogłoszony przeszło 
godzinę później, od naszej rozmo-
wy. – Moim zdaniem najważniej-
sze jest, żeby ta matura w ogóle 
się odbyła przed rekrutacją na stu-
dia, bo rekrutowanie na podstawie 
ocen ze świadectwa nie byłoby 
uczciwe – mówiła nam Agniesz-
ka. – Czekam niecierpliwie na tę 
wiadomość, wiadomo, że uczyć 
się trzeba, ale znając termin moż-
na tę naukę lepiej rozplanować.

I LO
W I LO im. Józefa Chełmoń-

skiego było podobnie, maturzyści, 
każdego dnia inna klasa, odbiera-
li świadectwa od dyrektor Doroty 
Dziekanowskiej-Słomy i wycho-
wawców. Jako pierwsza zaszczytu 
tego dostąpiła Jagoda Aniszewska 
– maturzystka z najwyższą śred-
nią ocen – 5,24, uhonorowana za 
to szkolnym medalem „Gloria Di-
ligentiae et Labori”. 

Wręczono też inne nagrody 
specjalne, przyznawane przez 
koło wychowanków szkoły, jak  
i radę pedagogiczną. Nagrodę  
im. prof. Jana Zbudniewka 
(przedmioty ścisłe) przyzna-
no Julii Fijałkowskiej i Rafało-
wi Czajce. Nagrodę prof. Hele-
ny Jastrzębskiej (język polski) 
otrzymała Aleksandra Pawe-
lec, laureatka Olimpiady Wie-
dzy o Mediach. Nagrodę im. Jó-
zefa Chełmońskiego za wybitne 
osiągnięcia artystyczne odebrała 
Aleksandra Jurkiewicz, nagrody 
im. Eugeniusza Wachowskiego 
za wyniki sportowe Maja Gajda 
i Kacper Dudek, a nagrodę im. 
bł. Bolesławy Lament dla najlep-
szego teologa Michał Golis. Do-
ceniono też Jagodę Aniszewską  

i Macieja Rybickiego za osią-
gnięcia w przedmiotach przy-
rodniczych, Weronikę Marszałek 
i Jakuba Łompiesia za osiągnię-
cia lingwistyczne, zaś Grzegorz 
Basiński na polu filozofii zdobył 
najwyższy możliwy w tym roku 
tytuł finalisty Olimpiady Filozo-
ficznej.

Nie mogła się odbyć w for-
mie tradycyjnej „Gala Chełmo-
fonów”, podczas której sami 
uczniowie wręczają nagrody, ale 
klasa II b przygotowała ją w for-
mie multimedialnej prezentacji.

ZSP 4
Nagrody dla wyróżniających 

się osiągnięciami maturzystów 
przyznane zostały także w Ze-
spole Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 4 im. Władysława Grabskie-
go. Rada pedagogiczna szkoły 
przyznała Nagrodę im. profeso-
ra Wojciecha Kruka dla Najlep-
szego Absolwenta Liceum Annie 
Majewskiej, Nagrodę im. dyrek-
tora Aleksandra Wysockiego dla 
Najlepszego Absolwenta Tech-
nikum: Zuzannie Bendzie i Do-
minice Karwat, zaś Nagrodę im. 
profesora Zdzisława Lelonkie-
wicza dla Najlepszego Sportow-
ca Natalii Okraske i Mateuszo-
wi Szafarowiczowi. Świadectwa 
z wyróżnieniem odebrało 7 ma-
turzystów, a dodatkowo jeszcze  
6 nagrody za bardzo dobre wyni-
ki w nauce (średnia powyżej 4,5). 
W sumie szkołę (liceum i techni-
kum) ukończyło w tym roku 138 
uczniów.  tm

Agnieszka Dziedziela, maturzystka z ii LO, była zadowolona ze swojego świadectwa.  
obok jej wychowawczyni agnieszka Pawłowska-kalinowska i dyrektor agnieszka Ruta-kucińska. 
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edukacja | Nowy termin matur 

Matura tylko pisemna  
i w późniejszym terminie 
W piątek, 24 maja, minister edukacji narodowej  
Dariusz Piontkowski przekazał na konferencji prasowej 
informacje, na które w napięciu oczekiwali uczniowie i ich 
rodzice – chodzi o terminy matur i egzaminów ósmoklasisty.  
Jak w tej sytuacji czują się sami maturzyści?

Już wiadomo, że matury roz-
poczną się 8 czerwca egzaminem 
z języka polskiego – i potrwają  
do 29 czerwca. Nowością jest fakt, 
że tym razem nie będzie egzami-
nów ustnych. Wyniki matur zosta-
ną podane do 11 sierpnia. 

Z kolei egzaminy ósmoklasisty 
potrwają od 16 do 18 czerwca. 

Niestety, rząd nie miał dobrych 
informacji dla rodziców, którzy li-
czyli, że od 27 kwietnia skończy 
się zdalna nauka ich dzieci. Da-
riusz Piontkowski ogłosił, że szko-
ły, żłobki i przedszkola pozostają 
zamknięte do 24 maja. Dotyczy to 
również uczelni wyższych. 

Kinga Śmigielska, tegorocz-
na maturzystka z I LO, powie-
działa nam, że choć jej zdaniem 
późniejszy termin matur nie jest 
korzystny ze względu na to, że  
z czasem wiele się zapomina, to 
ma jednak świadomość, że decy-
zje zostały podjęte dla dobra i bez-
pieczeństwa maturzystów. 

– W tej sytuacji nie widzę in-
nej możliwości jak przesunię-

cie terminu matury i uważam,  
że rząd postąpił słusznie – mówi 
w rozmowie z nami. Dodaje, 
że informacje o tym, że matu-
ry będą przełożone, pojawiały się 
już wcześniej, więc nie było to niej 
dużym zaskoczeniem. 

– Matura jest dla każdego z nas 
ważnym elementem życia, dlatego 
bardzo się stresujemy. Odjęto nam 
stresu odwołując matury ustne. 
Myślę, że to ponownie była słusz-
na decyzja. Przeprowadzanie ich 
jest bardzo czasochłonne i gene-
ruje dodatkowy kontakt z ludźmi 
– zauważa. Dodaje, że najbardziej 
narażeni w tej sytuacji byliby egza-
minatorzy. Dodatkowo, na pewno 
każdy z maturzystów musiałaby 
mieć założoną maseczkę, co nie 
byłoby komfortowe. – Ciężko się 
w niej oddycha, a co dopiero zda-
wać w niej egzamin – słyszymy. 

Inny maturzysta z I LO, Alek‑
sander Jaros, powiedział nam, 
że kiedy ogłoszono w połowie 
marca zamknięcie szkół, nie spo-
dziewał się takiego obrotu spraw. 

Wtedy pomyślał, że tydzień lub 
dwa odpoczynku od szkoły do-
brze wszystkim zrobi. – Teraz, 
jak wiemy, siedzimy w domu już 
ponad miesiąc i faktycznie sytu-
acja stała się dla mnie stresująca, 
głównie z tego względu, że nie jest 
„normalnie” – opowiada. – Nie 
mogłem normalnie spędzić ostat-
nich dni w szkole, nie mogłem 
przeżyć prawdziwego zakończe-
nia roku, nie mogłem też twarzą 
w twarz dokonać jakiejś ostatniej 
konsultacji materiału maturalnego 
z nauczycielami – dodaje. 

Maturzysta stara się jednak szu-
kać pozytywów, a jednym z nich 
jest niewątpliwie dodatkowy czas 
na naukę np. rozszerzonych przed-
miotów, do których chce się przy-
łożyć, ponieważ zależy mu na wy-
nikach. 

Aleksander nie potrafi ocenić, 
czy przełożenie matur na czerwiec 
było dobrą decyzją, ale – jego zda-
niem – chaos, jaki przy tym po-
wstał, nie pomagał maturzystom. 
– Rząd bardzo długo zwlekał  
z decyzją, podał ją dopiero po 
świętach wielkanocnych. Teraz 
wiemy już dokładnie jak ma to 
wyglądać i bardzo się cieszę, bo  
w końcu wiem, jak zaplanować 
sobie naukę na maj – mówi. 

Jeśli chodzi o ustne matury, to 
nie ubolewa nad tym, że ich nie 
będzie, ponieważ są stresujące,  
a w większości przypadków nie są 
brane pod uwagę w procesie re-
krutacji na studia.  aa 

ii LO | kolejny sukces Gabrieli anyszewskiej 

Reprezentantka klasy medycznej  
w finale konkursu
Na liście uczniów zakwalifikowanych  
do ogólnopolskiego finału konkursu „Wszczep sobie 
zdrowie” znajduje się Gabriela Anyszewska, uczennica 
II klasy II LO im. Mikołaja Kopernika w Łowiczu.  
Na razie nie wiadomo co z etapem finałowym,  
który miał się odbyć w maju lub w czerwcu. 

Konkurs organizowany jest 
przez  Prywatne Liceum Ogólno-
kształcące im. Melchiora Wańko-
wicza w Katowicach wraz ze Ślą-
skim Uniwersytetem Medycznym 
w Katowicach oraz Polskim To-
warzystwem Parazytologicznym. 
Honorowym patronatem objęły 
go różne instytucje, w tym mini-
sterstwa zdrowia i edukacji.

Tematyka dotyczy zagadnień 
związanych z fizjologią i anato-
mią człowieka, rozwijaniem i po-
głębieniem wiedzy na temat cho-
rób zakaźnych, cywilizacyjnych 
i społecznych oraz podniesienie 
świadomości i wiedzy u młodzie-
ży na temat szczepień ochron-
nych. Jeśli będzie to możliwe, fi-
nał odbędzie się w Katowicach,  
na wydziale farmaceutycznym 
Śląskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Katowicach, będzie po-
dzielony na część pisemną (test) 

oraz doświadczalną. Tytuł laureata 
ma otrzymać tylko 5 uczestników.

Nauczycielka biologii i opie-
kunka w przygotowaniach do tego 
konkursu, Kamila Stępień, pod-
kreśla, że Gabriela jest wyróżnia-
jącą się uczennicą, która bierze 
udział i odnosi sukcesy w licznych 
konkursach szkolnych i pozasz-
kolnych, a poza wiedzą przyrod-
niczą posiada duże zdolności lin-
gwistyczne. Chętnie angażuje się 
też w życie szkoły, aktywnie dzia-
ła w Samorządzie Uczniowskim, 
zespole promocyjnym, m.in. jest 
autorką większości grafik promu-
jących II LO.

Klasa, w której uczy się Gabrie-
la, ma profil medyczny, nic więc 
dziwnego, że tematyka tego kon-
kursu jest jej bliska, choć jej zain-
teresowania są znacznie szersze. 
Już w pierwszej klasie wykazy-
wała też ona dużą wiedzę z dzie-
dziny bankowości czy prawa po-
datkowego. Na naszych łamach 
pisaliśmy m.in. o jej trzecim miej-
scu za esej o tematyce ekonomicz-
no-bankowej w ogólnopolskim 
konkursie organizowanym przez 
NBP, czy też o udziale w ubiegło-
rocznym finale Ogólnopolskiego 
Konkursu Wiedzy o Podatkach. tm

Jeśli odbędzie się ogólnopolski 
finał, Gabriela będzie 
mogła się wykazać swoimi 
umiejętnościami  
m.in. w zakresie analizy 
preparatów pod mikroskopem. 
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Domaniewice | zdalne nauczanie okiem dyrektora 

Jak działa domaniewicka „szkoła domowa”?
Za nami kolejny tydzień zdalnego nauczania. 
Tym razem sprawdziliśmy jak w nowej sytuacji 
odnajduje się społeczność Szkoły Podstawowej 
w Domaniewicach. O początkowych trudnościach, 
nowych sposobach nauki i innowacyjnych 
formach komunikacji, a wreszcie o tym, że można 
wszystko, gdy pojawią się chęci, opowiedziała 
nam dyrektor tej placówki – Marzena Sadowska.

na głęboką wodę 
bez kół ratunkowych
Z refl eksji naszej rozmówczy-

ni wynika, że zarówno pracow-
nicy, jak i uczniowie, bardzo do-
brze radzą sobie w dobie zdalnego 
nauczania, mimo że sytuacja jest 
specyfi czna. Specyfi czna, a nie 
trudna – jak podkreśla – choć 
przyznaje, że na początku bywały 
cięższe chwile. W opinii dyrektor 
trudy wynikały z faktu, iż przed-
stawiciele placówek edukacyjnych 
zostali „rzuceni na głęboką wodę 
bez żadnych kół ratunkowych”.

– Niestety, moim zdaniem, 
MEN „przespał” czas od 12 do 
25 marca i nie przygotował dla 
szkół żadnego zaplecza czy form 

pomocy. Wydał tylko rozporzą-
dzenie, które wszystkie działa-
nia i całą organizację pracy zdal-
nej nałożyło na dyrektorów szkół 
– podkreśla.

W dobie epidemii szybko oka-
zało się jednak, że domaniewic-
ka szkoła znajduje się w niezłym 
położeniu, bowiem od daw-
na korzysta się w niej z dzienni-
ka elektronicznego, dlatego od 
razu wprowadzono stały kontakt 
z uczniami za jego pośrednic-
twem, a jednocześnie wciąż roz-
glądano się za wdrożeniem w ży-
cie szkolnej społeczności innych 
możliwości komunikacji.

– MEN dało nam tylko 2 dni na 
organizację obowiązkowej nauki 

zdalnej. Wykorzystaliśmy je in-
tensywnie, pracując po 12-14 go-
dzin. Postaraliśmy się pozyskać 
dla szkoły różne narzędzia do pra-
cy online. Nie wszystkie udało się 
uruchomić. Dla przykładu, G Su-
ite, po długotrwałej weryfi kacji 
i rejestracji, ostatecznie odmówiła 
nam bezpłatnej możliwości korzy-
stania – zauważa.

Intuicyjnie, po omacku, 
po koleżeńsku
Dodajmy, że w poszukiwania 

nowych rozwiązań zaangażowali 
się sami nauczyciele szkoły, któ-
rym ostatecznie udało się trafi ć 
na Centrum Edukacyjne Zoom, 
z którego uczniowie korzysta-
ją do dziś, a oprócz tradycyjnego 
Skype’a jest to podstawowe na-
rzędzie, umożliwiające prowadze-
nie lekcji online. Obecnie jest to 
jedna z najpopularniejszych form 
w tej szkole, stosuje ją większość 
nauczycieli.

Pedagodzy chętnie sięgają rów-
nież po inne formuły, które mogą 
ułatwić naukę dzieci przebywają-
cych w swoich domach. Oprócz 
ministerialnych e-podręczni-

ków udostępniono także platfor-
mę Eduelo, edukacyjne aplikacje 
i formularze Google, a także ko-
munikator grupowy, system do te-
lekonferencji i do przechowywa-
nia plików, a więc szereg narzędzi 
umożliwiających zamieszczanie, 
przesyłanie i zbieranie materiałów 
dla uczniów, jak również ich wy-
mianę z nauczycielami.

– Tym sposobem intuicyjnie, 
trochę po omacku, bez żadne-
go wsparcia i fachowej pomocy, 
wypracowaliśmy narzędzia nie-
zbędne do pracy. Znalazły się 
one wprawdzie w poradniku za-
mieszczonym na stronie RPO, ale 
dopiero 17 kwietnia, gdy my już 
z nich korzystaliśmy. Opanowa-
liśmy zdalne umiejętności dzięki 
sobie samym, pomocy koleżeń-
skiej oraz internetowym webina-
riom i fi lmikom instruktażowym 
– twierdzi Marzena Sadowska. 

rodzice pomogli
Dzięki temu w krótkim czasie 

„domowa szkoła”, jak dyrektor 
nazywa zdalne nauczanie, zaczę-
ła funkcjonować sprawnie, zgod-
nie ze zweryfi kowanym planem, 

dając możliwość kontaktu na linii 
nauczyciel – uczeń, indywidual-
nych konsultacji, a także tworząc 
warunki, w których uczniowie 
mieli czas na pracę domową, 
a później odpoczynek.

Zdaniem Marzeny Sadowskiej 
nieocenieni w procesie zdalne-
go nauczania okazali się rodzi-
ce. Ich zaangażowanie i doświad-
czenie były niezbędne zwłaszcza 
w młodszych klasach oraz od-
działach przedszkolnych, w któ-
rych dzieci z racji wieku po-
trzebują pomocy, by odbierać 
wiadomości, zalogować się czy 
połączyć online. To oni na bie-
żąco utrzymywali kontakt z na-
uczycielami, a często musieli to 
czynić w porze popołudniowej, 
a więc po wykonaniu licznych 
obowiązków, a nierzadko rów-
nież po powrocie z pracy. 

– To rodzice motywują swo-
je pociechy do pracy. Wiem, 
że zabiera im to sporo czasu, siły 
i cierpliwości, ale w zdalnym na-
uczaniu w przypadku młodszych 
dzieci inaczej się nie da. Jesteśmy 
im za to bardzo wdzięczni – doda-
je nasza rozmówczyni.

Można wszystko, 
wystarczą chęci
Pomimo konieczności pozo-

stania w domach, życie szko-
ły toczy się dalej. Wprawdzie 
przybiera ono formę wirtualną, 
ale nieco przypomina działania, 
w których do czasu pandemii 
na co dzień uczestniczyli ucznio-
wie. Jak zapewnia nasza roz-
mówczyni, nauczyciele nie tyl-
ko prowadzą zajęcia lekcyjne, 
lecz także inspirują, motywują 
do działania, dzielą się informa-
cjami na różne tematy, a wreszcie 
proponują udział w konkursach 
i je organizują.

– Sami dajemy sobie radę ze 
zdalnym nauczaniem, bez więk-
szego udziału MEN-u. Wybór na-
rzędzi pracy jest duży, sięgamy 
po nowinki, a dostęp do sprzętu 
mamy m.in. dzięki staraniom gmi-
ny, która pozyskała dla nas lapto-
py w ramach projektu Minister-
stwa Cyfryzacji „Zdalna szkoła”. 
Jestem pełna podziwu dla nauczy-
cieli, którzy nie tylko umożliwiają 
dzieciom udział w zajęciach edu-
kacyjnych, lecz stali się również 
koordynatorami szkolnych akcji. 
Pomimo specyfi cznej sytuacji są 
kreatywni i pełni inwencji. Jak wi-
dać, można wszystko, wystarczą 
tylko chęci – podkreśla Marzena 
Sadowska.  aw

Łowicz | aktywność sportowa w czasie epidemii

Z sal gimnastycznych przenieśli się
do Internetu
Od 11 marca wiele miejsc takich jak siłownie, pływalnie, kluby fi tness 
musiało zawiesić swoją działalność do odwołania. Dla osób aktywnych 
fi zycznie treningi w takich miejscach stały się codziennością. 
Na szczęście jest Internet, który umożliwił im ćwiczenia w wersji zdalnej.

Gałka Team Online
Joanna Gałka-Walczykiewicz 

prowadzi zajęcia sportowe onli-
ne już od końca marca. Wszystko 
spowodowane jest epidemią. Jak 
tłumaczy, bycie aktywnym jest 
ważne cały czas, a sama chce też 
mieć kontakt ze swoimi kursanta-
mi, dlatego postanowiła przenieść 
swoją dotychczasową działalność 
do Internetu. To szansa także dla 
tych, którzy w ramach wymówki 
mówili, że mają za daleko na salę, 
albo, że ktoś na nich patrzy, przez 
co czują, że zajęcia grupowe nie są 
dla nich. Ćwicząc zdalnie z tymi 
problemami się nie spotykają. 

– Wiadomo, nie ma tej atmos-
fery co na sali. Teraz nauczyłam 
się prowadzić zajęcia, ale przy-
znam, że na początku było to trud-
ne psychicznie. Bardzo brakowa-
ło mi tej energii zwrotnej od ludzi 
– mówiła. 

Zumba i Fitness 
każdego dnia
Treningi odbywają się przez 

cały tydzień. W poniedziałki trwa 
Zumba Gold, we wtorki uczestni-
cy biorą udział w treningu „Body 
Shape”, natomiast czwartki prze-
znaczone są na Zumbę Fitness. 
Można w nich wziąć udział po 
dokonaniu symbolicznej opłaty. 

Środa z kolei poświęcona jest na 
Dance Fitness, natomiast w piątki 
kursanci biorą udział w treningu 
rodzinnym. Te dni są bezpłatne. 

Zajęcia odbywają się jedno-
cześnie na platformie Zoom oraz 
w zamkniętej grupie na Facebo-
oku. – Chcę być dostępna jak naj-
bardziej dla ludzi. W zajęciach 
może wziąć udział każdy, liczą 
się tylko chęci – tłumaczy Joanna 
Gałka-Walczykiewicz. 

Jak przebiegają 
treningi?
Instruktorka robi transmisję na 

żywo, na której pokazuje jak wy-
konywać ćwiczenia i instruuje 
uczestników zajęć. Na ekranie te-
lewizora ma podgląd na uczest-
ników, którzy włączyli kamerę 

i udostępnili swój obraz. Nie 
każdy z tego jednak korzysta, 
wtedy pozostaje w połączeniu 
głosowym. Problemy też się poja-
wiają, głównie w postaci starszego 
sprzętu komputerowego lub słabe-
go połączenia internetowego.

Z liczbą osób w zajęciach bywa 
różnie, czasem jest to 5 osób, 
a czasem 40. Wśród uczestników 
pojawiają się też osoby z różnych 
zakątków Polski, a nawet z zagra-
nicy. W zajęciach potrafi ą wziąć 
udział różne osoby, od najmłod-
szych, po seniorów. – Mam kilka 
osób z Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku i dobrze sobie radzą. Wiek 
nie jest barierą. Jeśli ktoś miałby 
problemy z dołączeniem, może 
się do mnie zgłosić i wtedy go po-
kieruję. Zawsze staram się pomóc 
– dodaje. 

klub Fit and Jump 
też nadaje
Klub Fit and Jump w Łowiczu 

funkcjonuje w Łowiczu od 2015 
roku. Jako pierwsi w naszym mie-
ście i jego okolicach zaczęli pro-
wadzić zajęcia na trampolinach do 
fi tnessu. Treningi przeznaczone są 
dla każdego, bez względu na wiek 
i płeć. Przed epidemią zajęcia od-
bywały się na stali gimnastycz-
nej znajdującej się nad Pływal-
nią Miejską. Oprócz treningu na 
trampolinach klub oferuje także 
inne formy, takie jak shape, body 
pump-sztangi czy trening interwa-
łowy Turbo Spalanie. W związ-
ku z nałożonymi obostrzeniami 

klub musiał zawiesić działalność 
do odwołania. Jednak instruktorki 
wpadły na pomysł, by mimo epi-
demii nadal wspierać i motywo-
wać kursantki do aktywności fi -
zycznej. Z tego też względu od 25 
marca prowadzone są zajęcia in-
terwałowe „Turbo Spalanie”, które 
odbywają się w domu. 

Trening interwałowy 
online
Każda osoba może dołączyć do 

treningu, który ma formę transmi-
sji na żywo w zamkniętej grupie 
na Facebooku i odbywa się 4 razy 
w tygodniu: poniedziałek, środa, 
piątek o godz. 19 oraz w niedzie-
lę o 10.30. Płatność za zajęcia jest 
symboliczna i wynosi 10 zł. Jak 
zapewnia instruktorka Katarzy-
na Słoma, każdy z uczestników 

wykonuje ćwiczenia swoim tem-
pem, w miarę swoich możliwo-
ści. – W treningu nie potrzeba spe-
cjalistycznego sprzętu. Wystarczy 
butelka z wodą, krzesło, a nawet 
szmatki do sprzątania – tłumaczy. 

Grupa Turbo Spalanie liczy 
aktualnie 75 kobiet, które pocho-
dzą z Łowicza, Zdun, Bolimowa, 
Łyszkowic, Warszawy, a także 
Belgii. 

Trening Fit and Jump 
w sieci
Kursanci od 14 kwietnia mają 

także okazję uczestniczyć w za-
jęciach online na trampolinach. 
Część osób wypożyczyła bądź za-
kupiła trampoliny od klubu. Obec-
nie trampolin do wypożyczenia 
jest niewiele, zostały ostatnie sztu-
ki. W związku z dynamiczną sy-

tuacją w kraju, są one wypożyczo-
ne tylko do końca maja. Ta forma 
zajęć również odbywa się w za-
mkniętej grupie z użyciem trans-
misji na żywo. Kursanci mogą 
wziąć w nich udział we wtorki 
i czwartki o godzinie 19. Bywa 
tak, że nie wszyscy zdążą na trans-
misję, jednak jest ona zapisywana 
i dostępna do obejrzenia w grupie. 
Oprócz transmisji w grupie na Fa-
cebooku znajdują się również inne 
nagrania, ukazujące krótsze ćwi-
czenia do wykonania w domu. 
W tej grupie, oprócz kursantek 
z Łowicza, znajdują się także oso-
by z Warszawy, Legionowa, Ży-
rardowa i Piaseczna. 

– Liczymy na szybki powrót 
na sale treningową i bardzo tęsk-
nimy za treningami grupowymi 
– przyznaje Katarzyna Słoma. �

Na ekranie telewizora 
ma podgląd 
na uczestników, 
którzy włączyli kamerę 
i udostępnili swój 
obraz. Nie każdy 
z tego jednak korzysta, 
wtedy pozostaje 
w połączeniu 
głosowym.

MIkOŁaJ 
ZaGawa 

mikolaj.zagawa@lowiczanin.info
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WSPOmnieniA | PozoStaNą w NaSzej PaMIęcI

Najbardziej była znana 
ze swojej działalności 
społecznej, którą 
dzieliła pomiędzy 
dwoma powiatami – 
sochaczewskim i łowickim. 
Dla bliskich była wzorem 
tego jak należy pracować, 
tworzyć rodzinne gniazdo, 
szanować ludzi, pomagać 
im i współpracować. 

  � Zofia Gorzkowska
z d. Jabłońska

Okruchy życia
ODeSZLi OD nAS | 22.04.2020–5.05.2020

 22 kwietnia: 
krystyna Gabarkiewicz, l.74; 
jan kapusta, l.67; 
andrzej Sych, l.55; 
Robert błaszczyk, l.56.

 23 kwietnia: 
andrzej Skok, l.64; 
andrzej zakrzewski, l.65; 
helena owczarek, l.87.

 24 kwietnia: 
Marek kwiatkowski, l.74; 
andrzej karasek, l.65; 
bronisława antosik, l.90.

 26 kwietnia: 
andrzej Sasin,  l.62.

 29 kwietnia: anna wojtyna, 
l.75; Stanisława kotlarek, l.88; 

teresa karwowska, l.66.
 30 kwietnia: 

janina bura, l.79; Leokadia 
wójcik, l.94; eugeniusz 
kędzierski, l.73; kazimiera 
kucińska, l.92, Głowno; 
zdzisław Dąbrowski, l.73.

 1 maja: krzysztof biernacki, 
l.68; Dariusz kantorek, l.40; 
Marianna kazuń, l.92.

 2 maja: jan Nalewajczyk, 
l.87; helena czubik, l.91; 
Sławomir Gzegdala, l.56.

 3 maja: wiesława zofia 
Rutka, l.74, Głowno.

 5 maja: 
tadeusz barlak, l.64.

RekLaMa

Zofi a Gorzkowska z d. Jabłońska (1932–2020) 
Pogrążona w smutku i żałobie rodzina pożegnała 
8 kwietnia śp. Zofi ę Gorzkowską. Msza św. 
z kościoła pw. św. Bartłomieja Apostoła w Rybnie 
była transmitowana także w internecie. 

Zofi a Gorzkowska urodziła się 
4 czerwca 1932 roku w Jasieńcu 
w gminie Rybno, gdzie mieszkała 
przez całe swoje życie. Wykształ-
cenie zdobyła w Gimnazjum 
w Sochaczewie, zaś zatrudnienie 
znalazła w Gminnej Spółdzielni 
Samopomoc Chłopska w Rybnie 
i w Urzędzie Gminy w Rybnie. 

Z mężem Czesławem znali się 
od dziecka, gdyż mieszkał w tej 
samej miejscowości, zaledwie 
kilka domów od niej. Pobrali się 
25 grudnia 1951 roku w koście-
le parafi alnym w Rybnie. Po ślu-
bie Zofi a zamieszkała w domu 
rodzinnym męża, razem zajęli się 
prowadzeniem własnego gospo-
darstwa rolnego. Gospodarstwo 
to, choć położone w Jasieńcu, 
w istocie znajdowało się na pogra-
niczu dwóch gmin – Rybno i Ko-
cierzew Południowy. 

Radością życia małżonków 
były dzieci, a później także ich ro-
dziny. Wspólnie wychowali tro-
je dzieci: córki Grażynę Jarzyna 
i Marię Kotlarską oraz syna An-
drzeja Gorzkowskiego, który nie-
stety już nie żyje. Doczekali się 
także 4 wnuków i 5 prawnuków. 

Małżonkowie przeżyli ze sobą 
dokładnie 66 lat i 4 miesiące. Cze-
sław Gorzkowski zmarł 18 kwiet-
nia 2018 roku, przeżywszy 93 lata. 

aktywna 
społecznie 
Zofi a Gorzkowska najbardziej 

była znana ze swojej działalności 
społecznej, którą dzieliła pomię-
dzy dwoma powiatami – socha-
czewskim i łowickim. Przez 21 
lat była radną w gminie Rybno. 
Z kolei w latach 1972-2016 pełni-
ła funkcję przewodniczącej Koła 
Gospodyń Wiejskich w swojej 
miejscowości. Należała także do 
Wojewódzkiej Rady Kobiet daw-
nego województwa skierniewic-
kiego. 

W 1952 roku związała się 
z lokalnymi strukturami Polskie-
go Stronnictwa Ludowego, była 
członkiem zarządu koła gminne-
go w Rybnie. Zasiadała też w za-
rządzie m.in. GS i SKR w Rybnie 
oraz Banku Spółdzielczego od-
dział w Rybnie. 

Potrafi ła pogodzić ciężką pra-
cę w gospodarstwie z działalno-
ścią społeczną. Za swoją posta-
wę i oddanie była wielokrotnie 
odznaczana, m.in. Srebrnym i 
Złotym Krzyżem Zasługi, Krzy-
żem Kawalerskim Orderu Odro-
dzenia Polski, Odznaczeniem za 
Zasługi dla Kółek Rolniczych, 
Medalem za zasługi dla Ru-
chu Ludowego im. Wincente-
go Witosa oraz Srebrnym Krzy-

żem zasłużonemu w Rozwoju 
Bankowości i Spółdzielczości. 

Wiele serca wkładała w opie-
kę na przydrożną kapliczką, która 
znajdowała się na granicy parafi i. 
Była założycielką i przewodni-
czącą Kołka Różańcowego w Ja-
sieńcu. Wraz z kobietami ze swo-
jej miejscowości przygotowywała 
przepiękne wieńce, które były pre-
zentowane na dożynkach. 

Córki wspominają, że ich 
mamy wszędzie było pełno: 
w domu, w kościele, na sesjach 
Rady Gminy, na zebraniach, wy-
stawach, dożynkach i festynach. 
Dla bliskich była wzorem tego jak 
należy pracować, tworzyć rodzin-
ne gniazdo, szanować ludzi, po-
magać im i współpracować. Była 
skromna, mądra, rozważna i po-
nad wszystko pracowita. 

kochała jazdę 
samochodem 
Jej wielką pasją było piecze-

nie i gotowanie, o czym świadczą 
dyplomy i wyróżnienia za udział 
w konkursach kulinarnych. 
Uwielbiała piec ciasta drożdżowe 
i pączki, które znane były w całej 
wsi, a nawet gminie. 

Zofi a Gorzkowska kochała jaz-
dę samochodem. Jeszcze w wieku 
87 lat jeździła swoim czerwonym 
Golfem. Do końca pragnęła być 
samodzielna i niezależna. 

Zmarła 6 kwietnia, w wieku 
88 lat. Podczas ceremonii pogrze-
bowej wykonana została pieśń 
„Barka”, którą Zofi a Gorzkow-
ska uwielbiała, podobnie jak Jan 
Paweł II. 

Została pochowana na cmenta-
rzu parafi alnym w Rybnie. 

Bliscy zapamiętają ją jako 
osobę o wielkim sercu, dbającą 
o dobro rodziny i ludzi ją otacza-
jących, zawsze cieszącą się uzna-
niem rodziny, koleżanek i kole-
gów, księży oraz wielu instytucji 
i organizacji.  aa 

RZut OKiem | PIeRwSza Majówka

1 maja był dla parafi an z Korabki w tym roku inny niż zwykle. 
od ponad 20 lat, tego właśnie dnia, biskup józef zawitkowski odprawiał 
mszę św. przy kapliczce Matki bożej księżnej łowickiej w sąsiedztwie 
skrzyżowania ulic Legionów, Strzeleckiej i kiernozkiej. w tym roku mszy 
nie było. Mieszkanki ul. Strzeleckiej nie wyobrażały sobie jednak, 
żeby nie było majówki przy kapliczce. Początkowo bały się, że nie będą 
potrafi ły śpiewać w maseczkach, ale i z tym sobie poradziły. aa 
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Łowicz | absolwenci blichu nie spotkają się w maju

Termin Zjazdu Absolwentów przesunięty
Zjazdy absolwentów organizowane są w szkole 
blichowskiej regularnie co 5 lat. W tym roku będzie 
to już jedenasty raz, gdy absolwenci spotkają się 
razem. Jest to wspólna inicjatywa rady wychowanków 
i dyrekcji szkoły. Uroczystość miała się odbyć 30 maja, 
jednak z powodu epidemii termin uległ zmianie.

Zespół Szkół Ponadpodstawo-
wych nr 2 im. Tadeusza Kościusz-
ki to jedna z najstarszych szkół 
rolniczych w Polsce. W cza-
sach międzywojennych szkoła 
kształciła męską młodzież ze wsi 
w systemie jednorocznym. Opu-
ściło ją wtedy około 550 absol-
wentów. Kiedy skończyła się 
II wojna światowa, szkoła zaczę-
ła kształcić uczniów na pozio-
mie średnim, natomiast pierwszą 
maturę przeprowadzono w 1951 
roku. W placówce istniał system 
nauki dziennej i zaocznej. W cza-
sach powojennych kilka tysięcy 
absolwentów otrzymało dyplom 
technika-rolnika albo technika-
-hodowcy, natomiast około 2000 

osób skończyło zasadniczą szko-
łę zawodową. 

Lata 90. rozpoczęły w szkole 
kształcenie w kierunku mechani-
zacji rolnictwa, technologii żyw-
ności, żywienia i gospodarstwa 
domowego, a także agrobiznesu. 
Przy szkole działa również Zespół 
Pieśni i Tańca „Blichowiacy”, któ-
ry promuje tradycje z naszego re-
gionu od 1948 roku. 

absolwenci spotkają się 
w październiku
Zjazd absolwentów to dosko-

nała okazja do tego, by dawni 
uczniowie mogli się spotkać i po-
wspominać dawne czasy. Jednak 
w tym roku epidemia przeszkodzi-
ła w planach. Jak powiedział nam 
dyrektor szkoły Jerzy Zabost, sy-
tuacja jest dynamiczna, w związ-
ku z czym zorganizowanie wyda-
rzenia 30 maja jest na tę chwilę 
niemożliwe. – Na razie zostało 

to odłożone w czasie. Nie mamy 
jeszcze dokładnego terminu, ale 
możliwe, że zjazd odbędzie się 
w Dzień Edukacji Narodowej 
w październiku – skomentował.

Zazwyczaj wśród gości najlicz-
niejszą grupę stanowią najstarsze 
roczniki, w wieku od 50 do 70 lat. 
Jednak nie ma tutaj zasady, zda-
rza się też, że podczas uroczysto-
ści pojawiają się 90-latkowie lub 
młodsze pokolenie.

Jak zaplanowano 
uroczystość?
Na początku odbyłaby się uro-

czysta msza św. w kaplicy Wyż-
szego Seminarium Duchownego 
w Łowiczu. Dalej w kolejności 
rozpoczęłaby się część ofi cjalna w 
sali gimnastycznej szkoły. W pla-
nach było również uczczenie mi-
nutą ciszy zmarłych związanych 
ze szkołą oraz złożenie kwiatów 
przed tablicą pamiątkową i na gro-
bach. Następnie przed zgroma-
dzonymi wystąpiłby Zespół Pieśni 
i Tańca „Blichowiacy”. Na koniec 
przewidziano poczęstunek i spo-
tkania w grupach. Planowano też, 
że wieczorem w dworku „Wie-
deń” część absolwentów święto-
wałaby przy wspólnym stole. 

Harmonogram 
pozostanie 
bez zmian
Jak tłumaczy nam dyrektor, 

mimo przełożenia wydarzenia 
w czasie, wszystkie elementy po-
zostaną niezmienne, ewentualnie 
może dojść do tego jeszcze wspól-
ne świętowanie Dnia Edukacji, je-
śli zjazd faktycznie odbędzie się 
w tym konkretnym terminie. 

Początkowo absolwenci mogli 
zgłaszać chęć uczestnictwa do 15 
maja, w obecnej sytuacji jest to na-
tomiast wydłużone do momentu 
około 2 tygodni przed nową datą. 
– Szacowaliśmy, że w normal-
nym terminie przybyłoby około 
400 absolwentów, natomiast epi-
demia może zmienić ten układ. W 
tym roku liczba gości jest trudna 
do przewidzenia – tłumaczy Jerzy 
Zabost. 

Udział w części ofi cjalnej 
wraz z balem absolwentów (li-
mit miejsc ograniczony, decyduje 
kolejność zgłoszeń) to koszt 220 
zł, sama część ofi cjalna to koszt 
80 zł. W cenę wliczony jest po-
częstunek, „Monografi a Blichu 
2010-2020”, którą otrzymają ab-
solwenci oraz pamiątkowy zna-
czek XI Zjazdu Absolwentów. �

Łowicz | Międzynarodowy Dzień Strażaka 

Strażacy na razie 
nie będą świętować
Dzień Strażaka, 
organizowany tradycyjne 
każdego roku 4 maja, 
w święto św. Floriana 
obchodzono zwykle 
we współpracy Powiatowego 
Zarządu Związku 
Ochotniczych Straży 
Pożarnych i komendanta PSP 
w Łowiczu. Epidemia 
w tegorocznych obchodach 
przeszkodziła. 

– Uczestniczymy w tych sa-
mych zdarzeniach, wspieramy się, 
a Świętego Floriana to wspólne 

obchody każdego strażaka, dlate-
go też pomysł organizowania im-
prezy razem – mówi Jacek Chudy, 
prezes PZZ OSP. 

W ubiegłym roku strażacy 
świętowali 31 maja. W tym roku 
obchody na razie zostały wstrzy-
mane. – Kiedy wszedł stan pande-
mii, to niczego już nie planowali-
śmy. Mieliśmy świadomość, że ta 
sytuacja nie skończy się tak szyb-
ko i będzie trwać – skomentował 
Arkadiusz Makowski, Komen-
dant Powiatowy Państwowej Stra-
ży Pożarnej w Łowiczu. Według 
niego nie pozostaje nic innego jak 
czekać, aż sytuacja się uspokoi. mz

Prasa katolicka | wznowienie druku

Gość Niedzielny 
wrócił do kościołów
W ostatnim tygodniu 
kwietnia, po ponad 
miesięcznej przerwie, 
do kościołów wrócił znany 
tygodnik Gość Niedzielny.

Drastyczne ograniczenia licz-
by osób, które w najtrudniejszym 
okresie mówiły o 5 osobach, zmu-
siły wydawców tytułu do ograni-
czenia druku gazet, których nie 
byłoby gdzie sprzedać. Ostatnia 
gazeta wydana w dużym nakła-
dzie opatrzona była datą 12 mar-
ca, kolejna z 19 marca – już nie 
trafi ła do kościołów, ale była bez-
płatnie dostępna w internecie jako 
plik pdf. 

Decyzja była związana ze spo-
sobem dystrybucji, który prowa-
dzony jest przede wszystkim po-
przez parafi e. Gazeta dostępna 
jest też w stoiskach i punktach 
sprzedaży prasy – ale w nich nie 

jest rozprowadzana w dużych ilo-
ściach. Tymczasem jej nakład wy-
nosi około 100 tys. egzemplarzy. 

W czasie przerwy w dystrybu-
cji w kościołach, gazeta ukazywa-
ła się na papierze w niewielkim 
nakładzie, nie było w niej dodat-
ków diecezjalnych, tylko główna 
część dotycząca kościoła w Polsce 
i na świecie. Sprzedawana była 
poza kościołami. 

Dziennikarze tworzący doda-
tek poświęcony diecezji łowic-
kiej – a jest ich troje – pracowali 
w innym niż zwykle trybie, two-
rząc teksty na stronę internetową 
Gościa Łowickiego. Teraz wró-
cił już tryb sprzed epidemii, cho-
ciaż – jak wiadomo – nadal obo-
wiązują ograniczenia dotyczące 
liczby osób, które mogą przeby-
wać w kościele. Zależą one jednak 
od wielkości danego kościoła, np. 
w przypadku łowickiej katedry 
jest to aż 100 osób.  mwk 

Łowicz | Dodatkowe msze święte

W trosce o wiernych
Od 20 kwietnia 
w kościołach może 
przebywać 1 osoba 
na 15 m². 

To znacznie więcej niż przed 
Wielkanocą, gdy obowiązywały 
najbardziej restrykcyjne ograni-
czenia – w każdym kościele mo-
gło być tylko 5 osób, jednak to 
nadal mało, biorąc pod uwagę, 
ile osób w okresie wielkanocnym 
chciałoby przychodzić do kościo-
łów. 

Z tego też powodu łowicka pa-
rafi a Chrystusa Dobrego Pasterza 
wprowadziła do kalendarza nie-

dzielnych mszy św. dwie dodat-
kowe liturgie, które rozpoczynają 
się godz. 9.00 i 18.00. Będą one 
utrzymane do końca epidemii. 

W kościele Matki Bożej Nie-
ustającej Pomocy w okresie wiel-
kanocnym sprawowana będzie 
dodatkowa msza św. w niedziele 
o godz. 16.30. 

Przypomnijmy, że w katedrze 
może przebywać 100 osób, w ko-
ściele pijarskim – 55 osób, u ber-
nardynek – 16 osób, w koście-
le Świętego Ducha – 40 osób, 
w kościele Chrystusa Dobrego 
Pasterza – 93 osoby, w kościele 
Matki Bożej Nieustającej Pomocy – 
30 osób.  mwk 

MIkOŁaJ 
ZaGawa 

mikolaj.zagawa@lowiczanin.info

Łowicz | błąd w systemie kasowym biedronki

Elektronika „za grosze”, ale Łowiczanie
nie skorzystali z okazji

W ostatni weekend kwietnia 
klienci sklepów Biedronka mo-
gli przez kilka godzin skorzystać 
z nieprawdopodobnej promocji, 
w której najdroższe produkty otrzy-
mywali niemal za darmo. Wszyst-
ko przez błąd, który pojawił się 
w systemie. W Łowiczu jednak tej 
okazji nie było. 

W weekend 25 i 26 kwiet-
nia sieć sklepów Biedronka była 
otwarta dla klientów przez całą 
dobę. By dodatkowo zachęcić do 
zakupów, przygotowano specjal-
ną ofertę „Białe Noce”. Promocja 
trwała w nocy z soboty na niedzie-
lę od godziny 24. Klienci mo-

gli kupić 20 różnych produktów, 
a 3 najtańsze otrzymywali w gra-
tisie. Jednakże w systemie sie-
ci pojawił się błąd, który polegał 
na tym, że klienci zamiast 3 naj-
tańszych, otrzymywali w gratisie 
3 najdroższe artykuły. 

Sprawa miała charakter ogól-
nopolski. W efekcie w wielu skle-
pach na terenie naszego kraju od-
notowano przypadki, w których 
klienci kupowali np. elektronikę 
za ponad 1700 zł, która została au-
tomatycznie uznawana jako rabat 
na taką kwotę. W Internecie na-
tomiast ludzie chętnie dzielili się 
tym, że jawnie oszukali system, 

publikując paragony z nieprawdo-
podobnie dużym rabatem. 

Postanowiliśmy sprawdzić jak 
wspomniana „Biała Noc” wyglą-
dała w sklepach w naszym mie-
ście. Na Zatorzu pracownicy fak-
tycznie zauważyli błąd, ale nie 
było to odczuwalne dla sklepu. 
– Nie mieliśmy sytuacji, gdzie 
ktoś to wykorzystał. Taki problem 
pojawił się w nocy, a u nas w skle-
pie było w tym czasie mało klien-
tów. Po kilku godzinach sieć zare-
agowała i zablokowała promocję 
– przyznała jedna z ekspedientek. 
Podobnie było na osiedlu Górki 
i w Biedronce na Przedmieściu. 

Pracownicy przyznali, że sklep nie 
dysponuje nawet taką elektroniką, 
a sytuacje miały miejsce raczej 
w większych miastach. 

Zapytaliśmy również o opinię 
klientów, którzy w promocji nie 
wzięli udziału, ale o niej słyszeli. 
Zdania są w tym przypadku po-
dzielone. – Nie skorzystałabym na 
tej pomyłce. Sądzę, że każdy po-
winien mieć na tyle kultury i sza-
cunku, by nie żerować na błędach 
innych – skomentowała pani Ka-
tarzyna. Natomiast inna klientka, 
pani Danuta, uważa inaczej – To 
nie jest oszustwo, tylko spryt. Kto 
by na tym nie skorzystał? Pomy-
lił się sklep, a nie klient. Dowie-
działam się o tym po fakcie, ale 
pewnie wybrałabym się wtedy do 
sklepu i coś kupiła. Jakbym była 
pracownikiem, też bym się nie 
krępowała – wyznała.  mz

RZut OKiem | wIzyta SaRNy
– Przeszła spokojnie 
całe podwórko i uciekła 
przez siatkę, w stronę 
powstającego ronda. zatrzymała 
się chwilę przed hotelem Lovicz, 
a następnie – przepuszczona na 
ul. warszawskiej przez kierowców 
– uciekła na łąki. takie zdarzenie 
z 2 maja zrelacjonowała nam 
mieszkająca tam z rodziną 
Małgorzata bolimowska. 
wizytę sympatycznego gościa, 
który pojawił się na terenie posesji 
około godz. 9 rano udało się 
utrwalić na kilku zdjęciach, które 
łowiczanka nam udostępniła. mwk

RZut OKiem | LISek oDNaLazł DoM

W czwartek 31 kwietnia 
na poboczu drogi 
w Sannikach spał mały lisek. 
zwierzę wyglądało na zagubione, 
więc mieszkańcy zaoferowali 
pomoc. Nakarmili go 
i zaprowadzili do domu,
gdzie lisek prawdopodobnie 
odnalazł mamę. mzfo
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PunKty PRZyJmOWAniA OGŁOSZeń DROBnyCh DO „nOWeGO ŁOWiCZAninA”: BiuRO OGŁOSZeń ŁOWiCZ, UL. PIjaRSka 3a; BeDnARy, SkLeP P. PaPIeRNIk 24a; BOBROWniKi 27, SkLeP P. PacLeR; BOLimóW, UL. faRNa 1 SkLeP 
„ewa”, P. PaPIeRNIk; DOmAnieWiCe, UL. GłówNa 26, SkLeP P. jakUbIak; GąGOLin POŁuDniOWy, SkLeP „koS”; iŁóW: PL. RyNek StaRoMIejSkI 21; SkLeP P. PaPIeRowSkIeGo; KieRnOZiA, RyNek koPeRNIka, kIoSk P.  weSołowSkIej; 
KOCieRZeW PóŁnOCny: SkLeP „Na PółNocNyM” KuRABKA 17A, SkLeP P. toPoLSkIej; ŁOWiCZ, oS. bRatkowIce, kIoSk Lotto; ŁySZKOWiCe, SkLeP „DUet”, UL. GMINNa 6; nieBORóW, aL. LeGIoNów PoLSkIch 18, SkLeP P. fIGata;  
nOWA SuChA 22, SkLeP P. SIewIeRy; OStRóW 20, SkLeP P. bejDy; OSmOLin: UL. RyNek 2, SkLeP P. SeRwach; UL. RyNek 19, SkLeP SPożywczo-PRzeMySłowy; PSZCZOnóW 147, SkLeP P. LIPIńSkIeGo; SAnniKi, UL. waRSzawSka 183,  
SkLeP P. oLkowIcz; SOBOtA, PL. zawISzy czaRNeGo 12, SkLeP P. bIńczak; StAChLeW 113A, SkLeP P. wIeRzbIckIej; StARy DęBSK 6A, SkLeP SPożywczo-PRzeMySłowy, ŚLeSZyn, UL. GóRNa 5,SkLeP P. MączyńSkIej;  
ZAWADy 67, SkLeP P. SokaLSkIej; ZŁAKóW BOROWy 139A, SkLeP P. PIeckI;

„WieŚCi Z GŁOWnA i StRyKOWA”: BiuRO OGŁOSZeń GŁOWnO, UL. łowIcka 40; GŁOWnO, UL. bIeLawSka 3, SkLeP wIeLobRaNżowy; DmOSin 1: PIekaRNIa bożeNa, kRzeSzewSka; StRyKóW: StaRy RyNek 1;  UL. cMeNtaRNa 12.

„nOWy ŁOWiCZAnin” WyDAnie DLA ŻyChLinA i OKOLiC”: BeDLnO 28 SkLeP MINI-MaG; DOBRZeLin SkLeP „MaGDa”, UL. wł. jaGIełły; PACynA, UL. towaRowa 4, SkLeP P. M. DURkI; PLeCKA DąBROWA, SkLeP „MoNIka”;  
PODCZAChy 16, SkLeP SPożywczo-PRzeMySłowy; ŚLeSZyn, UL. GóRNa 5, SkLeP P. MączyńSkIej; ŻyChLin, UL. 29 LIStoPaDa 28, SkLeP SPożywczo-PRzeMySłowy.

WyDAWCA i ReDAKCJA nie POnOSZą ODPOWieDZiALnOŚCi ZA tReŚć OGŁOSZeń i ReKLAm OPuBLiKOWAnyCh ZGODnie Z ARt. 36 uStAWy  Z DniA 26.01.1984 R. „PRAWO PRASOWe”

RekLaMa

samochodowe
kupno

 �SkUP aUt!!! kupujemy samochody 
osobowe i dostawcze – sprawne, 
uszkodzone, rozbite, angliki, 
skorodowane, tel. 515-605-227.

 �Skup aut, całe i uszkodzone, najlepsze 
ceny, tel. 604-191-186.

 �Dostawcze – kupię w każdym stanie, 
sprawne i uszkodzone, tel. 666-936-540.

sprzedaż
 �aUDI a3, 1,9 tDI, 2001 rok, 5-drzwi, 

4700 zł, tel. 602-584-266.
 �oPeL astra III, kombi, 2006 rok, 

tel. 606-348-077.
 �oPeL corsa c, 1.0, 2003 rok, 

tel. 606-348-077.
 �aUDI a4, 2.0 tDI, 2007 rok, czarny, 

garażowany, tel. 506-336-944.
 �aUDI a4, 1.9 tDI, 2003 rok, kombi, 

krajowe II właściciel, tel. 880-099-514.
 �bMw 318D, 2004 rok, 6.900 zł, 

w rozliczeniu mogę przyjąć mniejszy, 
tel. 604-706-309.

 �bMw X3, 2.0 diesel, 2008 rok, 
automat, tel. 607-860-610.

 �cheVRoLet aveo, 1.2 benzyna/
gaz, 2005 rok, cena promocyjna, 
tel. 604-706-309.

 �fIat 126p, 1999 rok, motocykl tS 
Mzk, tel. 668-003-008.

 �fIat brava gaz, 1999 rok, hak, 
przegląd do lipca, opłata do lipca, 2.200 
zł do negocjacji, tel. 501-040-082.

 �fIat Panda, 1.1, 2009 rok, 
tel. 606-348-077.

 �fIat Panda III, 1.2, 2012 rok, 59.000 
km, tel. 695-323-452.

 �fIat Seicento, 1.1, tel. 723-490-798.
 �fIat Seicento, 2004 rok, niski 

przebieg, tel. 793-497-528.

 �fIat Seicento, 900, 2002 rok, stan 
bdb, tel. 657-917-611.

 �foRD fiesta, 2007 rok, 
tel. 577-028-979.

 �foRD Mondeo, 1.8 benzyna/
gaz, 2002 rok, niski przebieg, 
tel. 733-125-163.

 �hoNDa civic, 1.4 16V, 2005 rok, 
bogate wyposażenie, atrakcyjna cena, 
tel. 513-375-786.

 �hyUNDaI i30cw gaz, 2008 rok, 
137892, tel. 573-327-374.

 �hyUNDaI i30, 1.4, 2011rok, 
i właściciel, tel. 600-944-728.

 �MazDa Demio, 1.3 16V, 2001 rok, 
i właściciel, 90.000 km, stan rewelacyjny, 
tel. 513-375-786.

 �MeRceDeS b kLaSa 2.0tDI, 2009 
rok, 105000, tel. 600-358-249.

 �MeRceDeS bus kaczka, 158.000 km, 
tel. 697-399-476.

 �MeRceDeS VIto, 1997, 190000, 
tel. 889-257-554.

 �oPeL antara, 2007 rok, 
tel. 694-154-861.

 �oPeL corsa, 1.2 benzyna/gaz,  
2007/2008 rok, 140.000 km, 
tel. 696-703-363.

 �oPeL corsa, 1.2, 2012 rok, 
tel. 600-944-728.

 �oPeL corsa, 1.3D, 2011 rok, 
klimatyzacja, 11.900 zł, w rozliczeniu 
mogę przyjąć tańszy, tel. 513-375-786.

 �oPeL corsa D, tel. 667-115-453.
 �oPeL Vectra c GtS, 1.9 tDI, 2009 rok, 

skrzynia „6”, 13.200 zł, tel. 513-375-786.
 �ReNaULt Laguna 2, 2004 rok, cena 

do negocjacji, tel. 696-385-646.
 �ReNaULt Megane, 1.4 16V, 2000 

rok, w oryginale, bezwypadkowy, 
stan rewelacyjny, cena atrakcyjna, 
tel. 604-706-309.

 �SkoDa fabia, 1,4 benzyna, 2012 rok, 
tel. 664-097-819.

 �SkoDa fabia, 1.4 benzyna/gaz, 2001 
rok, kombi, tel. 515-914-009.

 �SkoDa Superb, tDI, 2004 rok, 
tel. 697-049-593.

 �SMaRt fortwo, benzyna, 2009 rok, 
11.500 zł, tel. 601-286-499.

 �SUzUkI Swit, tel. 660-027-612.

 �toyota avensis, 2.0 D-4D,  
2006 rok, wersja D-cat, atrakcyjna 
cena, możliwość zamiany na mniejszy, 
tel. 604-706-309.

 �toyota yaris, 1.3, 2008 rok, cena 
atrakcyjna oraz toyota yaris 1.4D, 
2003r, tel. 513-375-786.

 �VoLVo S40, 2.0D, 2005 rok, 
czarny metalik, bogato wyposażony, 
tel. 513-375-786.

 �Vw Golf 4, 1.9 DtI, 2001 rok, 
tel. 693-975-404.

 �Vw Golf IV, 1,9 tDI 101 kM, 2002 rok, 
II właściciel, oryginalny przebieg, stan 
dobry, tel. 724-438-377.

 �Vw Golf IV, 2000 rok, tel. 666-046-328.

 �Vw Golf IV, 1.9 tDI, 2001 rok, 
5-drzwiowy, 4800zł, tel. 602-584-266.

 �VwN Passat b7, 2012 r.  
2,0 tDI, 140 kM, kombi, srebrny, 
polski salon, stan bardzo dobry, 
tel. 691-695-407.

 �Vw Passat kombi, 1.9 tDI, 2003 
rok, bogato wyposażony, 6.800 
zł, (w zamianie przyjmę mniejszy), 
tel. 513-375-786.

 �Vw Polo, 1.4, 2009 rok, 11.700 zł, 
tel. 513-375-786.

inne
 �klucze samochodowe, piloty, stacyjki, 

Głowno, tel. 606-319-335.

 �opony, felgi z Niemiec, hurtownia. 
Największy skład w rejonie, klimatyzacja, 
mechanika. bratoszewice, ul. łódzka 28, 
www.opony-gaweda.pl,  
tel. (42) 719-63-08, tel. 505-151-701.

 �Sprzedam przyczepę handlową 
trójstronną, koła, hak, dowód 
rejestracyjny, możliwość przeznaczenie 
na działkę, tel. 601-459-309.

 �opony letnie 175/65 R14  
na alufelgach 4 śruby tylko sms opony, 
tel. 606-687-756.

motorowe
kupno

 �Stare motocykle, części, 
tel. 513-185-357.

 �Skup Motocykli – każdy rocznik, każda 
marka, sprawne, uszkodzone, także bez 
dokumentów. tel. 666-936-540.

sprzedaż
 �honda XL 350, tel. 665-349-136.

garaże
sprzedaż

 �Sprzedam garaż murowany 20 
mkw. przy Intermarche 30.000 zł, 
tel. 730-954-544.

nieruchomości
kupno

 �kupię ziemię, gm. łyszkowice 
i okolice, tel. 502-602-463.

 �Mieszkanie, dom, działkę Głowno-
łowicz kupię, tel. 606-319-335.

sprzedaż
 �Dom z oficyną, Głowno,  

tel. 784-391-049, 666-865-844.

 �Działka 1,22 ha, zielkowice I, 
tel. 609-106-174.

 �Sprzedam działkę na zielkowicach 
1000 mkw., tel. 602-504-924.

 �budynki gospodarcze z ziemią 
lub bez (5,60 ha), emilianów 20, 
tel. 885-277-259.

 �Sprzedam posiadłość, wyskoki, 
tel. 884-966-566.

 �Sprzedam mieszkanie na 
osiedlu tkaczew, 51,5 m2 III piętro, 
tel. 604-449-538.

 �Sprzedam mieszkanie 73 mkw., 
osiedle bratkowice, 1 piętro, 
tel. 661-800-516.

 �Dom, stan surowy zamknięty z działką 
1.150 mkw., arkadia, tel. 530-370-088.

 �Sprzedam mieszkanie II piętro 
48mkw., tel. 791-768-666.

 �Sprzedam 6 ha w miejscowości 
wrzask, tel. 510-278-543, 516-129-819.

 �oddam w dzierżawę 1 hektar 
w zielkowicach, tel. 515-612-347.

 �Sprzedam dom w łowiczu, 
tel. 797-777-537.

 �Polesie, 9.400 mkw., tel. 603-878-783.
 �ziemia złaków, tel. 692-101-989.
 �Sprzedam działki o pow.3073m2 

i 3032 m2 w Dobieszkowie z projektami 
budynków, tel. 782-596-220.

 �Działka budowlana przy drodze 
łowicz-Strzelcew, tel. 793-024-030.

 �Pół bliźniaka, stan surowy zamknięty, 
tel. 609-009-558, po 16.00.

 �Sprzedam mieszkanie IV piętro, 
48 mkw., Głowno, Sikorskiego, 
tel. 668-405-227.

 �Sprzedam gospodarstwo rolne o 
powierzchni 1,26 ha z zabudowaniem 
okolice Głowna, Strykowa lub wynajmę 
budynek 900 mkw., tel. 668-442-474, 
728-134-512.

wynajem
 �wynajmę mieszkanie 78 mkw., łowicz, 

Podrzeczna 14, tel. 603-397-250.

 �wynajmę lokal użytkowy 70 mkw.,  
ul. zduńska, tel. 607-442-383.

 �wynajmę lokal użytkowy 50 mkw., 
ogrzewanie gazowe, ul. zduska, łowicz, 
tel. 607-442-383.

 �Dwupokojowe mieszkanie 
do wynajęcia, centrum łowicza 
(możliwość wynajęcia jednego pokoju), 
tel. 785-584-900.

 �wynajmę 36 mkw., Noakowskiego 
1-piętro, tel. 602-218-179.

 �wynajmę 2 pokojowe mieszkanie 
w łowiczu, tel. 510-177-041.

 �Przyjmę ziemię w dzierżawę, złaków 
borowy i okolice, tel. 727-472-512.

 �Pokój Starzyńskiego, tel. 692-101-989.

 �Do wynajęcia mieszkanie os. 
Sikorskiego Głowno, tel. 507-892-390.

kupno różne
 �kupię wszelkiego rodzaju złoto, 

tel. 515-612-347.
 �Piec co,ekogroszek używany, 

tel. 668-594-262.

sprzedaż różne
 �Sprzedam krzesła do renowacji, 

tel. 669‑325‑029.
 �kręgi, pokrywy, przepusty, płytki 

chodnikowe w kolorze, tel. 531-467-981.

 �Drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent, 
tel. 501-658-261.

 �Drewno kominkowe, opałowe, 
tel. 504-257-615.

 �Piasek płukany, pospółka, żwiry, 
podsyp, transport, tel. 600-895-026.

 �Drewno opałowe,  
tel. 798-877-090.
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 �łubianki plastikowe mało używane 
2 zł/sztuka, okno plastikowe używane 
rozm. 145x200 białe, tel. 787-982-333.

 �Sprzedam agregat prądotwórczy  
20 kw, tel. 601-459-309.

 �Sprzedam spawarki Migomag 25a 
i tig 200a, tel. 601-459-309.

 �Sprzedam urządzenia warsztatowe 
samochodowe, tel. 601-459-309.

 �Perkusja elektroniczna hayman 
DDz03+, używana, tel. 661-221-935.

 �oddam ziemię glinę, tel. 733-811-076.

 �Palety, 5 zł, tel. 502-919-192.

 �kuchnia gazowa, tel. 794-708-704.

 �betoniarka, sprężarka samoróbka, 
silnik 1,5 kw, tel. 530-370-088.

 �Sprzedam bramę, tel. 667-360-203.

 �wózek akumulatorowy belgijski nowy, 
tel. 514-682-096.

 �Sprzedam bramy, furtki, blachę, 
tel. 660-027-612.

 �Sprzedam kostkę brukową, używaną 
około 40 metrów, tel. 604-645-075.

 �Sprzedam trelinkę z rozbiórki, 
tel. 605-094-165.

 �Rusztowania warszawskie, 
tel. 500-262-573.

 �Sprzedam silnik elektryczny 
11 kw, silnik do motocykla wSk, 
tel. 668-003-008.

 �traktorek Murray z koszem, 
tel. 513-491-379.

 �krzesła, tel. 500-519-872.

 �Sprzedam okna PcV,  
tel. 502-433-800.

praca
dam pracę

 �Przyjmę do pracy przy układaniu 
kostki brukowej na terenie łowicza, 
Sochaczewa, okolic. Praca od 
poniedziałku do piątku. Godne 
wynagrodzenie, tel. 691-700-209.

 �zatrudnię osobę do serwisu opon 
na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
bratoszewice, dobre warunki, 
tel. 505-151-701.

 �Zatrudnię kierowców C+e 
w transporcie międzynarodowym, 
chłodnie, izotermy, tel. 601‑720‑805.

 �Przyjmę do pizzerii w łowiczu 
barmankę oraz pomoc kuchenną, 
tel. 504-859-387, 885-353-500.

 �firma krolux zatrudni do prac 
torowych. atrakcyjne wynagrodzenie, 
dzwonić 9-13, tel. 668-391-722.

 �zatrudnię do prac polowych, 
664-173-486.

 �zatrudnię spawacza blisko łowicza, 
tel. 603-061-839.

 �Przyjmę stażystkę do sklepu 
spożywczego łowicz, tel. 501-011-198.

 �Murarzy i pomocników, okolice 
Głowna, tel. 515-697-643.

 �Zatrudnię do ociepleń, tynkarza, 
tel. 513‑985‑412.

 �zatrudnię pracownika do prac 
wykończeniowo-remontowych, 
tel. 607-343-338.

 �Dam pracę: elewacje, wykończenia 
wnętrz, tel. 500-005-095.

 �Praca przy warzywach, tel. 696-
441-178, Sierżniki.

 �zatrudnię do obróbki warzyw, praca 8 
km od łowicza, 606-901-931.

 �zatrudnię pracowników do 
rozbioru półtusz i produkcji wędlin, 
tel. 662-296-699.

 �zatrudnię do zbioru truskawek, 
praca od 20 maja, możliwy dowóz, 
zakwaterowanie, osiek, gmina 
kocierzew, tel. 692-629-178.

 �zatrudnię do rwania truskawek. Praca 
od początku czerwca. Dobre warunki, 
nocleg., tel. 691-744-376.

 �zatrudnię do zbioru truskawek duże, 
ścielone, nawadniane, możliwy dowóz, 
tel. 724-384-308.

 �Przyjmę do dociepleń budynków, 
tel. 507-458-670.

 �zatrudnię dociepleniowców 
i pomocników, tel. 600-575-945.

 �Zatrudnię do zbioru truskawek, 
tel. 723‑969‑749.

 �zatrudnię do zbioru truskawek, 
tel. 663-715-969.

 �Poszukuję pani do opieki nad 
starszą osobą (kobieta). opieka 
potrzebna całodobowo. zapewnione 
zakwaterowanie i wyżywienie. 
Szczegółowe warunki do omówienia., 
tel. 506-062-736.

 �zatrudnię do pracy przy produkcji 
palet– uprawnienia na wózki widłowe/
ładowarki bełchów, ul. Piaskowa 3a., 
tel. 698-628-834.

 �zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. 691-991-000.

 �zatrudnię pomoc domową, 
tel. 691-991-000.

szukam pracy
 �Podwójna obsada kierowców c+e 

poszukuje pracy na chłodnie od zaraz 
hiszpania-PL, tel. 605-470-435.

 �opiekunka z doświadczeniem 
oferuje pomoc osobie starszej, Głowno, 
tel. 576-104-532.

remontowo‑
budowlane
usługi

 �Wylewki agregatem, 
tel. 698‑480‑048.

 �Stawianie, renowacja kominów, 
wylewki, tel. 739-021-981.

 �tynki tradycyjne, z piaskiem 
kwarcowym, wylewki, solidnie, 
tel. 501-931-961.

 �Usługi minikoparką, przeciski kretem, 
tel. 668-591-725.

 �Remonty wykończenia od a-z, 
tel. 739-021-981.

 �tynki maszynowe,  
tel. 796-954-454.

 �tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. 604-144-668.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. 667-837-817.

 �cyklinowanie, polerowanie, 
tel. 501-249-461.

 �Układanie kostki brukowej, opaski 
wokół nagrobków, tel. 667-189-380.

 �tynki, tel. 575-661-940.
 �Brukarstwo, tel. 791‑306‑104.
 �Usługi kruszarką (rozbiórki), 

przesiewaczem, walcem, ładowarką, 
koparko-ładowarką, koparką 
gąsiennicowa, wywrotką, transport 
maszyn budowlanych, rolniczych, 
tel. 693-565-564.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. 605-565-647.

 �ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, 
furtki, balustrady, wiaty, fundamenty, 
tel. 798-877-090.

 �Malowanie, tel. 514-347-542.
 �Dachy, pokrycia dachowe, konstrukcje, 

obróbki, tel. 609-846-316.
 �Usługi budowlane, docieplenia, 

tel. 572-947-448.
 �Usługi minikoparką, wywrotka do 3,5 

tony, tel. 608-632-134.
 �bramy garażowe, wrota, drzwi, 

ogrodzenia, bramy, montaż ogrodzeń, 
tel. 506-771-822.

 �tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. 725‑668‑616.

 �ogrodzenia – montaż, 
tel. 606-303-471.

 �Docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. 
fVat, tel. 606-737-576.

 �Podłogi drewniane, parkiety: 
układanie, cyklinowanie, polerowanie, 
lakierowanie, olejowanie. Schody: 
renowacja. Profesjonalnie, solidnie, 
tel. 733-552-113, 601-378-677.

 �Docieplanie budynków, elewacje, 
struktury: agregatem. tanio, szybko, 
solidnie, tel. 607-612-176.

 �Malowanie, gipsowanie, tapetowanie, 
panele, płyta G/k, wykańczanie 
poddaszy, tel. 535-466-501.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. 609-135-411.

 �wykończenia wnętrz, remonty, 
tel. 532-115-111.

 �Układanie płytek, remonty, 
tel. 666-152-315.

 �Dachy, elewacje. Szybko, tanio, 8% 
Vat, tel. 502-859-742.

 �Montaż pokryć dachowych, 
blachodachówka termozgrzewalna, 
tel. 515-236-149.

 �Malowanie, gipsowanie, panele 
podłogowe, tel. 790-294-337.

 �cyklinowanie bezpyłowe, 
tel. 504-960-515.

 �malowanie elewacji, 
tel. 607‑168‑196.

 �budowa, rozbudowa domów i innych 
budynków, ogrodzenia, kominy, klinkier, 
tel. 607-817-492.

 �Papa – tanio, solidnie!, 
tel. 608-677-525.

 �krycie dachów i sprzedaż materiałów 
budowlanych. tanio, solidnie!, 
tel. 608-677-525.

 �adaptacja poddaszy, ścianki, sufity 
G/k, malowanie, gładzie, glazura, 
terakota, tel. 792-781-446.

 �Docieplanie budynków, malowanie 
elewacji, tel. 511-735-802.

 �Usługi minikoparką i wywrotką, 
przyłącza wodno-kanalizacyjne, piach, 
żwir 3 tony, tel. 508-175-031.

 �Remonty, glazura, terakota, gładzie, 
malowanie, tel. 721‑108‑965.

 �Dachy: profesjonalnie, papa 
termozgrzewalna, malowanie, 
smarowanie, rynny, gwarancja!, 
tel. 735‑300‑550.

 �firma,almax” wykonuje prace 
wykończeniowo remontowo budowlane 
w pełnym zakresie, solidnie, 
tel. 662-636-878.

 �wykończenia poddaszy płytą k/g, 
sufity podwieszane, malowanie, gładzie, 
glazura, terakota, przystępne ceny, 
tel. 695-263-945.

 �wykończenia wnętrz, malowanie, 
gipsowanie, ścianki działowe, sufity 
podwieszane, glazura, terakota, 
przeróbki hydrauliczne i elektryczne, itp. 
wolne terminy, tel. 663-801-457.

 �wykończenia wnętrz, malowanie, 
gipsowanie, ścianki działowe, sufity 
podwieszane, glazura, terakota, 
przeróbki hydrauliczne i elektryczne, itp. 
wolne terminy, tel. 663-801-457.

 �wylewki maszynowe, zacieranie 
mechaniczne, tel. 785-246-112.

 �Murowanie z klinkieru płoty i kominy, 
tel. 721-651-936.

 �wykonujemy profesjonalne usługi 
hydrauliczne, tel. 509-137-971.

 �Wylewki agregatem, mixokret, 
tel. 513‑985‑412.

 �Dachy, pokrycia dachowe, tel. 723-917-
819, 530-026-584.

 �budowanie domów, garaży od 
podstaw, przeróbki budynków 
mieszkalnych i gospodarczych, 
murowanie kominów z klinkieru, tel. 530-
026-584, 723-917-819.

 �Malowanie ogrodzeń, renowacja, 
tel. 793-394-921.

 �tynki pod pacę, tanio, tel. 510-300-753.

 �tynki, remonty, docieplenia, tanio, 
tel. 573-172-175.

 �Brukarstwo, tel. 579‑243‑494.

 �Dachy: konstrukcje, pokrycia, naprawy, 
konserwacje, malowanie, smarowanie, 
tel. 609-227-348.

sprzedaż
 �extra czarna ziemia ogrodowa, po 

obróbce mechanicznej, tel. 601-239-779.

 �żwir (kamień) 16-35 mm do ogrodu, 
odwodnień i drenażu, kopalnia 
Maurzyce, tel. 601-239-779.

 �Sprzedaż piasku, kruszyw, ziemi 
ogrodowej sortowanej, tel. 693-565-564.

 �Drut zbrojeniowy, słupki ogrodzeniowe, 
tel. 665-464-794.

 �Sprzedam stemple budowlane, 
tel. 601-157-601.

 �tanie, dobre, nowe okna i drzwi, 
tel. 602-370-470.

 �Rusztowania warszawskie, 
tel. 500-262-573.

usługi 
instalacyjne

 �hydraulika kompleksowo, 
tel. 601-818-310.

 �anteny, telewizory naprawa, 
tel. 791-210-176.

 �Fotowoltaika, tel. 727‑534‑450.
 �Drobna hydraulika, biały montaż, 

tel. 535-466-501.
 �Usługi hydrauliczne: kompleksowo. 

Przeciski podziemne, przyłącza 
wod.-kan., usługi koparko-ładowarką, 
oczyszczalnie przydomowe, również jako 
podwykonawca, tel. 601-379-355.

 �Usługi hydrauliczne, tel. 785-543-610.
 �Usługi elektryczne, tel. 509-838-364.

usługi inne
 �wycinka drzew, usługi podnośnikami 

koszowymi 27-metrowymi, 
tel. 668-591-725.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. 609-135-411.

 �Rozdrabnianie gałęzi, wycinka drzew, 
zakrzaczeń, koszenie traw i prace 
ogrodnicze, tel. 667-732-751.
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 �Usuwanie/frezowanie pni po ściętych 
drzewach, tel. 506-660-095.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. 504-070-837.

 �cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, 
tel. 782-718-483.

 �instalacje fotowoltaiczne, 
tel. 727‑534‑450.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. 609-135-411.

 �Naprawa telewizorów, łowicz 
topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, 
tel. 728-227-030.

 �Wycinka drzew, tel. 696‑008‑528.
 �odnawianie wanien, tel. 600-979-826.
 �Piaskowanie, tel. 667-285-669.

matrymonialne
 �Poznam kobietę miłą, uczciwą, wierną 

wiek 43-59, sms, tel. 606-735-889.
 �Poznam kobietę do miłych spotkań, 

tel. 781-196-232.
 �Poznam zadbaną dziewczynę do 

związku, tel. 782-140-763.
 �Rozwodnik, 52lata Pani do 

stałego związku do 48 lat, szczupłej, 
tel. 696-273-987.

nauka
 �Matematyka, tel. 791-802-482.
 �Matematyka, tel. 601-303-279.

rolnicze – kupno
płody rolne

 �kupię zboża, tel. 508-471-814.

 �kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. 783-112-512.

 �kupię zboże, tel. 693-157-117.

 �Skup zbóż paszowych: jęczmień 710 
zł, pszenżyto 650 zł, pszenica 800 zł, 
transport/załadunek, Leśniczówka k./
Soboty, tel. 505-406-917.

 �kupię kilka ton mieszanki zbożowej, 
tel. 600-623-430.

 �kupię zboże, tel. 603-945-983.

 �kupię zboże paszowe, tel. 668-478-617.

 �Pszenżyto, pszenica, ziemniaki jadalne, 
tel. 606-901-931.

 �Skup zboża, auto samozaładowcze, 
tel. 607-202-732.

 �kupię zboże, tel. 667-566-276.

hodowlane
 �Skup macior, knurów, trzody 

chlewnej. Wysokie ceny, 
tel. 603‑711‑760.

 �kupię byczki mieszańce 17 zł/kg, 
tel. 883-806-661.

maszyny
 �kupię każdego bizona oraz inne 

kombajny mogą być do remontu, 
tel. 602-522-478.

 �kupię c-328, c-330, c-360, c-355, 
c-380, Mtz, Mf-255, t-25 władimirec 
bez dokumentów, do remontu, 
tel. 502-939-200.

rolnicze – 
sprzedaż
płody rolne

 �Sprzedam kukurydzę, 
tel. (46) 837-14-61.

 �Pszenżyto, pszenica, tel. 662-665-605.
 �Sprzedam ziemniaki Michalina żółte 

15 kg worki 18 zł, tel. 508-194-191.
 �Sprzedam słomę, Łaźniki, 

tel. 788‑934‑923.
 �Sprzedam bób, tel. 608-613-658.
 �Sprzedam pszenicę, tel. 695-684-362.
 �Sprzedam przenicę i jęczmień, 

tel. 512-179-465.
 �Słoma baloty, tel. 533-928-614.
 �Słoma (baloty) ze stodoły, Guźnia, 

tel. 880-918-256, 889-910-333.
 �Sprzedam ziemniaki, tel. 792-235-440.
 �żyto hybrydowe, ok. 15 ton, tel. 600-

623-430, żychlin.
 �Sprzedam pszenżyto, tel. 730-220-840.
 �ziemniaki tajfun, tel. 782-072-806.
 �żyto, pszenica, słoma, 

tel. 695-068-710.
 �żyto, pszenżyto, Niespusza – wieś, 

tel. 607-370-606.
 �Pszenżyto, słoma , tel. 788-278-657.
 �Sprzedam ziemniaki na paszę, 

tel. 509-324-542.
 �Sprzedam słomę prostą, 

tel. 667-607-524.
 �Sprzedam ziemniaki paszowe, 

tel. 787-417-558.
 �Sprzedam zboże paszowe, 

tel. 668-478-617.
 �Słoma baloty, tel. 661-221-935.
 �Pszenżyto, tel. 661-221-935.
 �żyto, tel. 512-544-156.
 �Sprzedam j truskawki– Graneroza, 

Roksana, Gigant, tel. 609-165-855.
 �Słoma, Mystkowice, tel. 791-542-072.
 �Sprzedam jęczmień jary 1 tonę, 

tel. 724-472-332, Mysłaków.
 �Słoma baloty, tel. 781-192-860.
 �kiszonka z kukurydzy 100zł za tonę, 

tel. 781-192-860.
 �Sprzedam żyto i pszenżyto, 

tel. 692-916-507.
 �wydzierżawię 3 ha łąki, 

tel. 570-980-770.
 �wydzierżawię 3 ha łąki, 

tel. 570-980-770.
 �Sprzedam słomę kostka, 

tel. 692-200-407.
 �Sprzedam zboże, mieszankę 3 tony, 

gmina Iłów, tel. 797-961-591.
 �Sprzedam ziemniaki jadalne bryza 

grube, tel. 660-039-300.
 �Słoma ze stodoły, tel. 721-169-137.

 �ziemniaki sadzeniaki, tel. 795-629-994.
 �Pszenżyto 4 tony, okolice kiernozi, 

tel. 669-839-213.
 �Słoma mała kostka rolka 120x120, 

pszenżyto, kiernozia, tel. 609-842-747.
 �Suche wysłodki, śruty, otręby, 

tel. 602‑235‑159.
 �Słoma z mieszanki magazynowana 

w stodole, tel. 660-266-355.
 �Siano bele, owies, oddam pieski, 

tel. 783-090-600.
 �Siano, tel. 694-919-113.
 �Sprzedam słomę w balotach ze 

stodoły, tel. 609-241-555.
 �Sprzedam słomę w kostce ze stodoły, 

tel. 691-517-844.
 �Pszenżyto, pszenica, tel. 669-419-342.
 �Sprzedam jęczmień, pszenicę, 

pszenżyto, tel. 782-650-798.
 �Mieszanka, pszenżyto, 

tel. 538-455-989.
 �Sprzedam suchą słomę w belach, 

Świące, tel. 601-320-604.
 �Sprzedam słomę w balotach, 

tel. 609-353-426.
 �Sprzedam mieszankę zbożową, 

tel. 663-319-284.
 �Słoma, okrągłe bele, pszenżyto, 

Skowroda Północna, tel. 727-944-414.
 �Pszenżyto, mieszanka zbożowa, słoma 

w kostkach, tel. 505-383-202.
 �Sprzedam pszenicę, pszenżyto i żyto, 

tel. 605-094-165.
 �Słoma, tel. 504-775-043.
 �Sprzedam pszenżyto, tel. 603-298-429.
 �Siano, sianokiszonka, tel. 728-468-577.
 �ziemniaki paszowe, tel. 602-473-422.
 �Sprzedam słomę, tel. 516-477-037.

 �ziemniaki, tel. 693-517-653.

 �zboże, tel. 880-481-612.

 �Słoma ze stodoły, tel. 664-837-390.

 �Sprzedam owies, pszenżyto, Skaratki, 
tel. 667-539-954.

 �Sprzedam pszenżyto, tel. 793-497-528.

 �Sprzedam słomę w balotach, 
tel. (42) 719-60-14.

 �Sprzedam owies, tel. 502-585-456.

 �Sprzedam pszenicę, tel. 882-694-103.

 �Pszenżyto, słoma, gmina Dmosin, 
tel. 604-871-975.

 �Sprzedam ziemniaki sadzeniaki 
i ziemniaki odpadowe, tel. 508-364-849.

 �Sprzedam ziemniaki pastewne, 
tel. 886-189-528.

 �Pszenżyto, pszenica jara, 
tel. 607-181-404.

 �Gryka, kukurydza, owies, pszenżyto, 
pszenica, mieszanka, słoma, 
tel. 506-115-015.

 �Siano kostka, baloty okolice Głowna, 
tel. 609-251-962.

 �Sprzedam słomę., tel. 661-251-354.

 �Sprzedam słomę ze stodoły oraz 
pszenżyto, bąków Górny. tel. (46)838-
79-06 lub 606-607-566.

 �Pszenżyto, tel. 607-172-809, po 17:00.

hodowlane
 �Drób ozdobny, nioski, kaczki, indyki, 

perliczki, tel. 726-121-861.
 �młode kury nioski, perliczk, 

indyczki, kaczki, gęsi i przepiórki, 
tel. 726‑121‑861.

 �Sprzedam 3 duże jałówki na 
wycieleniu. wycielenie po 15 maja, 
tel. 721-296-923.

 �Prosiaki, tel. 697-049-235.
 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, 

byczki, tel. 511-111-860.
 �Sprzedam jałówkę i krowę na 

wycieleniu, likwidacja, tel. 516-554-451.
 �Sprzedam jałówki wysokocielne, 

tel. 693-691-918.
 �jałówka hodowlana wysokocielna, 

tel. 781-192-860.
 �Sprzedam krówkę,4 lata termin 15.05, 

tel. 505-398-898.
 �jałówka wysokocielna, 

tel. 782-547-693.
 �Sprzedam prosiaki, ziemniaki, 

tel. 732-797-792.
 �Sprzedam krowę na ocieleniu, 

tel. 694-317-901.
 �Sprzedam krowę na wycieleniu, 

tel. 509-137-971.
 �jałówki hodowlane cielne, 

tel. 604-432-909.
 �Sprzedam jałówkę cielną, 

tel. 795-629-994.
 �Sprzedam jałówkę i krowę na 

wycieleniu oraz słomę ze stodoły baloty, 
tel. 667-257-279.

 �Sprzedam prosiaki 20 sztuk, 
tel. 696-850-411.

 �Sprzedam 3 jałówki wysokocielne, 
termin wycielenia 6.VI, 13.VII, 5.VIII, 
tel. 607-889-775.

 �jałówka wysokocielna, Mysłaków, 
tel. 692-101-976.

 �Sprzedam jałówki na wycieleniu, 
tel. 665-727-703.

 �Sprzedam jałówkę cielną 7 miesięcy, 
tel. 601-533-397.

 �Sprzedam 3 jałówki wysokocielne, 
jedna simental mleczy, 2 hf, termin 
wycielenia od 15 maja, tel. 600-287-313.

 �Sprzedam krowę wysokocielną, 
tel. 663-283-279.

 �Młode krowy i cielaki żarłoki, 
tel. 663-972-096.

 �jałówka na ocieleniu i owce, 
tel. 726-716-042.

 �Prosiaki, tel. 604-436-938.

 �Prosiaki 10 sztuk, tel. 575-429-669.

 �Sprzedam byczki i słomę, 
tel. 511-611-296.

 �Sprzedam byczka Simentala, 
tel. 503-562-330.

 �jałówki wysokocielne obora pod 
oceną, tel. 508-985-884.

 �Sprzedam prosięta, sztuk 12, waga 20 
kg, tel. 509-905-775.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, 
wycielenie początek maja, sztuczna 
inseminacja, tel. 782-325-311.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
tel. 723-958-440.

maszyny
 �kupię kombajn (bolko, anna, karlik), 

sadzarkę, cyklop, troll, rozrzutnik, 
glebogryzarkę, kopaczkę, inne, 
tel. 511-713-596.

 �części używane do bizona i innych, 
tel. 602-522-478.

 �Prasa claas Variant 180, 
tel. 664-173-486.

 �bizon z-56, cyklop, Ursus U-902, 
prasa z-224, beczka 2000l, rozrzutnik 
obornika, tel. 512-179-465.

 �Rozrzutnik obornika 1-osiowy, 
tel. 500-255-144.

 �Pług kverneland, tel. 663-931-810.
 �Rozsiewacz nawozu Amazone, 

tel. 601‑272‑521.
 �Przyczepa hL 8t, tel. 601‑272‑521.
 �agregat uprawowy, 5-metrowy 

konskilde, tel. 663-931-810.
 �opryskiwacz, kosiarka rotacyjna, 

zgrabiarka, tel. 605-531-311.
 �Młynek do czyszczenia zboża, 

tel. 607-370-606.
 �Sprzedam gniotownik dwuwalcowy do 

zboża z silnikiem, tel. 605-841-308.
 �Sprzedam Mf 255, tel. 790-781-890.
 �Sprzedam rozsiewacz Rauch, 

tel. 603-945-983.
 �Sprzedam ładowarki teleskopowe, 

tel. 605-884-584.
 �Sprzedam traktor rolniczy New holland 

t-40 2012, tel. 605-884-584.
 �Redło 5, tel. 512-544-156.
 �Sprzedam obsypnik do kiszonki, 

tel. 607-385-462.
 �Mieszalnik pasz 2 tony, 

tel. 692-744-802.
 �Sprzedam opryskiwacz 400 litrowy. 

Śrótkownik z mieszalnikiem 1 tona, 
tel. 502-453-671.

 �Przetrząsacz kuhn, zgrabiarka 
Pottinger, prasa zwijająca metal-fach, 
tel. 792-674-001.

 �Prasa New holland 648, 
stan techniczny, wizualny bdb., 
tel. 609-562-159.

 �Grabiarka 7, karuzela, kos, 
tel. 570-980-770.

 �Sprzedam prasę małą kostkę, 
zgrabiarkę 4, beczkę aluminiową 
1200l, wentylator duży z silnikiem, 
tel. 729-304-322.

 �Przyczepa samozbierająca, lance 
hydrauliczne do opryskiwacza harni 
i rozsiewacz amazone zaU 1500, 
tel. 727-472-512.

 �Przyczepa samozbierająca, lance 
hydrauliczne do opryskiwacza hardi 
i rozsiewacz amazone zaU 1500, 
tel. 727-472-512.

 �Sprzedam wóz, platforma do ciągnika.
 �Sprzedam wóz, platforma do ciągnika, 

tel. 513-184-091.
 �Przyczepa do balotów, 

tel. 795-583-677.
 �Sprzedam c-330, tel. 667-360-203.

 �Sprzedam agregat uprawowo-siewny 
z siewnikiem, rozsiewacz do nawozu 
amazon, przyczepy wywrotki 6 ton i 8 
ton, tel. 510-199-367.

 �Sprzedam kosiarkę rotacyjną, 
tel. 603-214-237.

 �Sprzedam pług 2-skibowy, 
tel. 667-360-203.

 �Sprzedam opryskiwacz 300 litrów 
i brony 3, tel. 601-738-342.

 �kombajn duński kosa 3 metry, 
tel. 575-429-669.

 �Ursus c-360 po kapitalnym remoncie, 
tel. 666-726-261.

 �Prasa warfama, 2011 rok, 
tel. 693-975-404.

 �chwytak do balotów, tel. 721-169-137.
 �Schładzalnik mleka trigomilk 550 

litrów, pług 2-skibowy zagonowy, prasa 
Sipma kostka, stan bdb, sieczkarnia 
1-rzędowa Mengele, tel. 722-208-094.

 �zatrudnię do obróbki warzyw, praca 8 
km od łowicza, tel. 606-901-931.

 �Sprzedam przyczepę zbierająca t-055, 
tel. 888-532-271.

 �Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy na 
resorach, ładowacz do obornika, stan 
dobry, silnik 30 kw wolnoobrotowy, 
tel. (46) 838-98-12.

 �ładowacze czołowe do Ursus c-330, 
c-360, 3512, t-25 hydrauliczne lub na 
linkę, tel. 608-686-489.

 �Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy 
w dobrym stanie, tel. 665-974-254.

 �Sprzedam t-25, tel. 518-360-010.
 �Redła do uprawy warzyw, 

tel. 693-652-261.
 �kombajn bizon zo56, 

tel. 888-822-173.
 �beczkowóz, przetrząsarka, kosiarka 

dyskowa kuhn, tel. 693-256-015.
 �kombajn zbożowy Deutz-fahr M1080, 

tel. 511-241-504.
 �Sprzedam prasę kostkę SIPMa 224/1, 

pierwszy właściciel, zawsze garażowana, 
tel. 693-591-546.

 �opryskiwacz 400 litrów z atestem, 
tel. 607-902-650.

 �kosiarka rotacyjna 1,35 m, 2017 
rok, stan prawie nowy. Przekładnia 
do wyciągu obornika o dużej mocy, 
tel. 608-580-044.

 �opryskiwacz 400– litrowy, przyczepa 
4 tony, przyczepa do balotów, słoneczko 
do siana 4, tel. 664-759-891.

 �wózek GPw Gliwice, diesel, 7500 zł, 
tel. 602-584-266.

 �widły do obornika do tura c-360, 
600zł, tel. 602-584-266.

 �Sadownicze, Mf 374, 3330, 
opryskiwacz i kosiarka, tel. 504-475-567.

 �Sprzedam siewnik Poznaniak, duży 
kosz, tel. 601-533-397.

 �Przyczepa, siewka do nawozu, 
tel. 728-468-577.

 �Sprzedam traktorek esa, 
tel. 513-981-547.

 �Sprzedam przetrząsaczo-zgrabiarkę 
taśmową, tel. 602-264-275.

 �Dwukółka ciągnikowa, 
tel. 668-003-008.
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 �Sprzedam śrutownik, krajzegę, 
sieczkarnię ręczną, silnik 4,5 kw, 
tel. 667-360-203.

 �Sprzedam kosiarkę rotacyjną, 
tel. 880-214-141.

 �Sprzedam rozrzutnik 1-osiowy 
bardzo mało używany 1990 rok, 
tel. 607-889-255.

 �zgrabiarka 2,5 metra szerokości, 
tel. 665-349-136.

 �agregat talerzowy na 
zabezpieczeniach talerzowych + wał 
gumowy crosskill szerokość 2,5, 
tel. 606-192-202.

 �zgrabiarka Deuth fahr szerokość 3,5 
metra, opryskiwacz 400 litrów szerokość 
12 m Pilmet oryginał, tel. 660-529-412.

 �zgrabiarka gwiazdowa, przetrząsacz 
do siana Pająk 300 zł, tel. 660-529-412.

 �Sprzedam łyżki i paleciaki do 
turów i ładowarek różne wymiary, 
tel. 605-884-584.

 �Sprzedam ciągnik MR 255, 1990 
rok i rejestracja 1992, stan idealny, 
tel. 508-364-849.

 �Przyczepa do zielonki krone, XXL, 
dyszel łamany, wałki z tyłu, 40 m3, 1990 
rok,, tel. 509-282-300.

 �kombajn do ziemniaków Glines, 
tel. 509-282-300.

 �kosiarka rotacyjna class, corto 210 m, 
hydraulicznie składana, tel. 509-282-300.

 �Prasa rolująca john Deere 950 m na 
pasach, tel. 509-282-300.

 �Przekładnie shimano, tel. 509-282-300.
 �Przystawki do kombajnu New holand, 

przystawki do rzepaku, szerokość 3m; 
4,5 m; 5m, 6m, tel. 509-282-300.

 �Pług zagonowy Rabenwerk, 5-skibowy, 
tel. 509-282-300.

 �Głebosz kuhn 4-redlicowy, 
tel. 509-282-300.

 �Rozisewacze do nawozu amazone, 
Raw; ładowność 600-2.000 kg, duży 
wybór, import Niemcy, tel. 509-282-300.

 �Rozładownice do warzyw, taśmociągi 
5, 6-metrowe, kosz przyjęciowy do 
warzyw, tel. 509-282-300.

 �zgrabiarka do siana, 2,8 m; 3,40, 
3,80, 4,20; 4,80; 8m, 1-2gwiazdowa, 
kuhn, Pottinger, fella,duży wybór, 
tel. 509-282-300.

 �agregaty bierne 3-metrowe Rau, 
z hydropakiem, tel. 509-282-300.

 �beczki asenizacyjne ocynkowane 
4, 5, 6, 7, 8, 10.000 litrów, oś 
skrętna, sprowadzone z Niemiec, 
tel. 509-282-300.

 �orkan do trawy tarup, szerokość 1,4-
1,6 m, tel. 509-282-300.

 �Rozrzutniki obornika fortschritt t088, 
welgler, bergman, Strautman 4-10 t., 
duży wybór, tel. 509-282-300.

 �talerzówki 3, 4, 4,5 m, typ X, V, 
z wałem strunowym, sprowadzone 
z Niemiec, tel. 509-282-300.

 �wycinaki do kiszonek fell 
kuhn, podwójny nóż, winda, duży 
wybór, sprowadzone z Niemiec, 
tel. 509-282-300.

 �ciągnik rolniczy fendt 511 115 kM, 
1999 rok, tel. 509-282-300.

 �ciągnik rolniczy case 956 XL, 95PS, 
4x4, 28.500 zł, tel. 509-282-300.

 �ciągnik rolniczy Mf294 z ładowaczem 
czołowym, kabina, 4x4, tel. 509-282-300.

 �ciągnik rolniczy Same tiger 100ze 
4x4 100PS, 25.800 zł, tel. 509-282-300.

 �karmniki dla świń z Niemiec, duży 
wybór, tel. 509-282-300.

 �Paszowóz Silowolf 12,5 m3, 2004 rok, 
tel. 509-282-300.

 �Przyczepy do remonty sztywne, 
wywrotki 6, 8, 10 ton, przyczepa 
tandem 16 ton, 3-stronny wywrot, 
tel. 509-282-300.

 �brona aktywna Rabewerk 3 m 
z hydropakiem, tel. 509-282-300.

 �Siewnik do zboża amazone D7, 
D8,2,5, 3, 4 m; Izaria lobster Super, duży 
wybór, tel. 509-282-300.

 �Pługi obrotowe 4, 5-skibowe 
kverneland, frost, Rabewerk, Landsberg 
zabezpieczenia resorowe, sprężynowe, 
kołkowe, duży wybór import Niemcy, 
tel. 509-282-300.

 �obsypniki do kopców, kukurydzy 
wulkan, tel. 509-282-300.

 �kojce przegrodowe do tuczników 
z tworzywa sztucznego, sprowadzone 
z Niemiec, tel. 509-282-300.

 �kombajn do zboża class, heder 
3 m, sprowadzony z Niemiec, 
tel. 509-282-300.

 �taśmociągi do warzyw, 3, 4,5; 5, 6, 
7, 8, 10 metrów, duży wybór, import 
Niemcy, tel. 509-282-300.

 �wąskie koła do ciągnika, kompletne, 
48, 46, 42, 38, 36 cali, więcej informacji 
pod telefonem, tel. 509-282-300.

inne
 �Silosy lejowe, tel. 602-522-478.

 �obornik kurzy, tel. 692-882-448.

 �basen na mleko frigomilk 850l, 
tel. 791-542-072.

 �Sprzedam mauzery 1000 litrów, 
tel. 601-286-499.

 �Żużel, tel. 600‑323‑947.

 �Przyjmę ziemię w dzierżawę, złaków 
borowy i okolice, tel. 727-472-512.

 �Schładzalnik 500 litrów DeLaval, 
tel. 506-486-990.

 �Sprzedam mieszalnik zbożowy 1 t., 
tel. 601-692-105.

 �Sprzedam koła wąskie do c-360, 
tel. 692-668-521.

 �Plandeki, billbordy, siatki, 
tel. 665-349-136.

 �opony rolnicze 16-9/30 zetor, 
tel. 511-740-971.

 �Sprzedam beczkę asenizacyjną 
kościan 10.000l tandem, 
tel. 508-364-849.

rolnicze – usługi
 �białkowanie obór, tel. 518-168-598.
 �transport maszyn rolniczych, 

tel. 665-734-042.
 �okna: naprawa, regulacja, 

tel. 609-135-411.
 �naprawa ciągników i maszyn 

rolniczych z dojazdem na miejsce, 
tel. 782‑273‑568.

zwierzęta
sprzedaż

 �Szczeniaki owczarka niemieckiego, 
długowłose, tel. 662-212-754.

 �owczarki górskie + mieszaniec, 
Seligów 29.

 �Sprzedam psy dorosłe sznaucer 
miniatura i jamnik, tel. 515-277-426.

ważne telefony
 �Policja 997 alarmowy;  
w Głownie 42-719-20-20;  
w Strykowie: 42-719-80-07
 �Straż pożarna: 998 alarmowy,  
w Głownie 42-719-10-08,  
w Strykowie 42-719-82-95;
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Pogotowie wodociągowe 
w Głownie 42-719-16-39
 �Pogotowie energetyczne  
w Strykowie 42-719-80-10;  
w Zgierzu 42-675-10-00.
 �Sanepid w zgierzu 42 714 02 53
 �Powiatowy urząd Pracy w zgierzu 
tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82, 42-717-41-
76; sekretariat 42-714-12-77, 42-714-12-78;  
fax 42-717-41-60; lozg@praca.gov.pl
 � informacja PKS 42-631-97-06
 �taxi w Głownie 42-719-10-14

dyżury aptek
 �Głowno: 
czwartek, 7 maja:
ul. zgierska 27, tel. 736-697-733
piątek, 8 maja:  
ul. łowicka 38 a, tel. 42 719-21-31
sobota, 9 maja: 
ul. Swoboda 17, tel. 42 685-78-11
niedziela, 10 maja: 
ul. kopernika 19, tel. 42 719-20-12
poniedziałek, 11 maja:  
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
wtorek, 12 maja:  
ul. łowicka 38 a, tel. 42 719-21-31
środa, 13 maja:  
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
Apteki pełnią dyżury: w dni powsze-
dnie od zakończenia zmiany dziennej  
do godz. 8.00 dnia następnego;  

w soboty 20–8 dnia nast.; w niedziele 
18–8 dnia nast., w święta 8–8 dnia nast.
 �Stryków: niedziela, 10 maja:  
pl. łukasińskiego 15, w godz. 9–14.00

dyżury przychodni
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie,  
ul. kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00
 �Przychodnie w Strykowie:  
ul. kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. targowa 16: tel. 42-719-92-30
 �Punkt Konsultacyjny ds. uzależnień  
i Przemocy w Rodzinie: 42-719-26-46
 �Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej: 
Głowno, tel: 665-530-294 
Stryków, tel: 665-529-866

parafie
 �św. Jakuba Ap. w Głownie  
42 719-10-05
 �św. maksymiliana w Głownie 
42 719 11 28
 �św. Barbary w Głownie 42 719-18-95
 �św. Wojciecha w mąkolicach  
42-719-55-50
 �św. Andrzeja Apostoła i św. małgorza‑
ty Dziewicy i męczennicy w Dmosinie 
46 874-33-20
 �św. marcina w Strykowie  
42 719 80 39
 �św. Anny i św. marcina – parafia maria-
wicka w Strykowie 42 719 80 40

gmina Dmosin
 �urząd Gminy 46 874-62-94 wew.10;  
46-874-73-77, sekretariat@dmosin.pl

 �Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
46-874-60-03
 �Gminna Biblioteka Publiczna  
46-874-62-30
 �Skansen w nagawkach 722-007-525

miasto Głowno
 �urząd miejski – sekretariat 
798 831 668, 798 831 480,  
sekretariat@glowno.pl
 �Referat Spraw Obywatelskich 
798 831 621, mblaszczyk@glowno.pl
 �Referat Finansowo‑Budżetowy 
798 831 542, jsadowska@glowno.pl
 �Referat Geodezji i Gospodarki  
nieruchomościami 
798 831 550, aolejniczak@glowno.pl
 �Referat Ochrony Środowiska 
    i Rolnictwa 
798 831 681, pmalecki@glowno.pl
 �Referat infrastruktury technicznej 
798 831 560, ajaniak@glowno.pl
 �Referat Oświaty i infrastruktury  
    Społecznej 
798 831 685, blisowska@glowno.pl
 �Referat Organizacyjno‑Administracyjny 
798 831 691, mszczerba@glowno.pl
 �Referat ds. Obsługi Rady miejskiej 
798 831 498, akazmierczak@glowno.pl
 �Referat Promocji i Komunikacji  
Społecznej  
798 831 571, rjaskowski@glowno.pl
 �urząd Stanu Cywilnego:  
798 831 572, wwronska@glowno.pl
 �miejski Ośrodek Kultury 42 719-11-43
 �Schronisko dla zwierząt 509-104-718

gmina Głowno
 �urząd Gminy – sekretariat 
42 719-12-91, 42 719-13-54,  

sekretariat@gmina-glowno.pl
 �Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
42 719-26-46
 �Biblioteka Publiczna i Ośrodek  
upowszechniania Kultury  
w Bronisławowie 42 719-15-11
 �Środowiskowy Dom Samopomocy  
w woli zbrożkowej 42 717-20-77

miasto i gmina Stryków
 �urząd miejski – sekretariat 
42-719-80-02, strykow@strykow.pl
 �urząd Stanu Cywilnego  
42-719-89-27
 �Wydział Działalności Gospodarczej 
42 719-80-02 w. 134
 �ewidencja ludności i dowody  
osobiste 42-719-80-27
 �Drogownictwo, oświetlenie, transport 
publiczny 42-719-88-89
 �Ochrona zwierząt, usuwanie drzew, 
rolnictwo 42-719-80-02 w. 150, 250, 350
 �Ochrona środowiska, odpady  
42 719-80-02 w. 129
 �edukacja, sport, kultura  
42-719-80-02 w. 111, 311
 �Biuro Rady miejskiej 42 719-85-77
 �Ośrodek Pomocy Społecznej 
42-719-85-01, mgops-strykow@o2.pl
 �Łódzki Ośrodek Doradztwa  
Rolniczego w bratoszewicach  
42-719-89-28, 42-719-89-29,  
42-719-60-67, 42-719-60-83
 �Ośrodek Kultury i Rekreacji  
w Strykowie 42-719-81-52; 513-014-303
 �Dom Kultury w niesułkowie 
42-719-70-94;  516-049-886;  
505-964-846
 �Gminna Biblioteka Publiczna  
w Strykowie 42 719 80 94;  
Filia w Koźlu 42 719 68 20 
Filia w Swędowie 514 009 727

DLa GłowNa I StRykowa 

ważne telefony
 �Policja w Żychlinie 24 253 00 14
 �Policja w Pacynie: (24) 235-02-710
 �Policja w Sannikach: (24) 235-02-75
 �Komenda Powiatowa Policji w Kutnie: 
(24) 253-22-00 
 �Pogotowie gazowe – 992
 �Straż pożarna: 998 alarmowy
 �OSP Żychlin 24 285-12-10; 785 488 777
 �OSP w Pacynie: 604-349-406
 �OSP w Bedlnie: (24) 285-51-91
 �Pogotowie energetyczne  991
 �Pogotowie energetyczne  
w Żychlinie: 285-10-27
 �Stacja uzdatniania wody  
w żychlinie 24 285-13-59
 �Oczyszczalnia ścieków  
w żychlinie 24 285-12-35
 �Zakład energetyki Cieplnej  
w żychlinie 24 285-11-52
 �energetyk‑Serwis żychlin 24 285-46-60
 �Awarie oświetlenia ulicznego Kutno 
całodobowo: 606-605-494, 692-888-144
 � informacja PKP 22-194-36 
 � informacja PKS 609-846-204
 �Sanepid w kutnie 24  355 71 00
 �Powiatowy urząd Pracy w kutnie 
tel. 24 355 70 50, fax. 24 355 70 51

dyżury
 �nocna i Świąteczna Pomoc Lekarska 

Kutno, ul. Popiełuszki 1, Nzoz Red-Med  
tel. (24) 355-60-11, 697-859-705

 �Apteka: Kutno ul. Mickiewicza 5, 
tel. 24-254-79-39 – dyżur całodobowy

 �nieodpłatna pomoc prawna – Punkt 
specjalistycznego poradnictwa obywatel-
skiego, mediacje: Urząd Gminy w żychlinie, 
ul. barlickiego 15a, tel. (24) 355-47-64

msze święte 
w niedziele i święta

 �Żychlin, parafia pw. Św. apostołów Piotra 
i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00.

 �Żychlin, kaplica pw. św. Maksymiliana 
kolbego: 9.30, 11.00, 12.30

gmina Bedlno
 �urząd Gminy 24 282 14 20, 24 282 17 71
 �GOPS 24 282 17 64
 �Spółka Wodna 24 282-17-63 wew. 790

gmina Oporów
 �urząd Gminy  24 383 11 50
 �Skarbnik 24 383 11 99
 �Sekretarz Gminy 24 383 11 67
 �Podatki 24 383 11 80
 �Ochrona środowiska, rolnictwo, go‑

spodarka, budownictwo 24 383 11 54
 �uSC, ewidencja ludności, gospodar‑

ka nieruchomościami 24 383 15 52

 �Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
24 383 11 53 gops@oporow.pl

gmina Pacyna
 �urząd Gminy 24 285 80 54, 285 80 64
 �GOPS 24 285 80 60
 �Biblioteka 24 285 80 56

gmina Żychlin
 �urząd Gminy 24 351-20-32
 �budownictwo i mieszkalnictwo 
24 351 20 41
 �drogi i oświetlenie uliczne 24 351 20 40
 �planowanie przestrzenne 24 351 20 27
 �uSC 24 351 20 18
 �  sprawy dot. ewidencji ludności 
 i dowodów osobistych     (24) 351 20 
14 lub pod adresem so@gminazychlin.pl
 �  sprawy z zakresu oświaty (24) 351 20 
24 lub oz@gminazychlin.pl
 �  sprawy z zakresu rolnictwa i emery‑
tur rolniczych 24 351 20 38
 �sprawy z zakresu gospodarki grunta‑
mi 24 351 20 26; 24 351 20 38
 �  sprawy z zakresu ochrony środowi‑
ska i zwierząt 24 351 20 39  
lub rgo@gminazychlin.pl
 �podatki 24 351-20-29, 24 351-20-42 
opłata za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, wieczyste użytkowanie 
24 351-20-36 lub fn@gminazychlin.pl

DLa żychLINa I okoLIc

ważne telefony
 �  infolinia PKP: intercity 703 200 200,  
Koleje mazowieckie 22 364 44 44,  
ŁKA (42) 205 55 15
 � informacja PKS 609-846-204
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
 �Komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Łowiczu  
46 830 25 50, 46 830 25 69
 �Policja 997 alarmowy
 �Komenda Powiatowa Policji  
w Łowiczu 46 837 95 00
 �Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �Pogotowie energetyki cieplnej  
46-837-59-16
 �Pogotowie wod.‑kan. 46-837-35-32
 �Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 �Awarie oświetlenia ulicznego  
w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat konserwatorski ŁSm: 
46-837-42-33, 609-135-423
 �taxi osobowe: 46-837-34-01; 46-191-91; 
46-830-05-00; 606-486-555; 600-508-
308; Dworcowa: 602-774-552
 �taxi bagażowe: 46-837-35-28 

dyżury przychodni
 �nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. Ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

infolinie
 � infolinia nFZ ws. koronawirusa    
800 190 590
 � infolinia Państwowej inspekcji  
Sanitarnej województwa łódzkiego:  
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 

782 277 228,663 154 463, 665 386 932
 � infolinia dla mieszkańców woj. łódz‑
kiego czynna całą dobę: 42 664 19 04
 �Sanepid w Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091
 �Powiatowa Stacja Sanitarno‑epide‑
miologiczna w Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 �Łowicz – apteka całodobowa: 

    ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02

msze święte  
w niedziele i święta

 �Kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 
10.00, 12.00, 18.00. 
 �Kościół pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza: 7.00, 8., 10., 11.15, 12.30, 17.00, 
w czasie epidemii i obowiązywania ogra-
niczeń dodatkowo o godz. 9.00 i 18.00
 �Katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00.
 �Kościół o.o. Pijarów:  8.00, 9.30, 11.00, 
12.30, 16.00. 
 �Kościół Sióstr Bernardynek:  8.00, 10.
 �Kościół pw. matki Bożej nieustającej 
Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 18.00.
 �Kaplica seminaryjna: 10.00.

Starostwo w Łowiczu 
i jednostki podległe

 �Biuro Gospodarki nieruchomościami 
46 854 94 42 lub 46 854 94 43
 �Wydział Architektoniczno‑Budowlany 
46 854 94 58 lub 46 854 94 59
 �Wydział Geodezji i Kartografii 
46 854 94 31 lub 46 854 94 40
 �Wydział inwestycji i Zamówień Pu‑
blicznych 46 854 94 85, 46 854 94 53
 �Powiatowy inspektorat nadzoru Bu‑

dowlanego 46 837 03 47, 601 611 882
 �Powiatowy Zespół Doradztwa Rolni‑
czego Łowicz 46 830 34 65
 �Wydział Organizacyjny 46 837 59 02
 �Wydział Ochrony Środowiska,  
Rolnictwa i Leśnictwa 46 854 94 47
 �Wydział Finansowy 46 854 94 22
 �Wydział Kontroli i Zarządzania  
Jednostkami 46 854 94 73
 �Biuro Zarządzania Kryzysowego, 
Ochrony Ludności i Spraw Obron‑
nych 46 837 88 46 lub 509 023 246
 �Powiatowy inspektorat Weterynarii 
46 837 55 78
 �Powiatowy Rzecznik Konsumentów 
46 830 00 64
 �Wydział Komunikacji 46 854 94 64
 �Powiatowy Zarząd Dróg i transportu 
46 837-22-47, 46 830-20-81
 �Powiatowy Zespół ds. Orzekania  
o niepełnosprawności 46 837 03 16
 �DPS w borówku 46 839 21 14
 �Poradnia Psychologiczno‑Pedago‑
giczna w łowiczu 46 837 42 71
 �PCPR w łowiczu 46 837 03 44, 46 830 
01 77, 46 830 03 16
 �Powiatowa Biblioteka Publiczna  
46 837 38 74, 46 837 96 67, 
 �muzeum w Łowiczu  46 837 39 28
 �Powiatowy urząd Pracy 46 830 98 00

urząd miejski  
i jednostki podległe

 �Sekretariat  tel. 46 830 91 51
 �Sekretarz miasta 46 830 91 17
 �Wydział Finansowy 46 830 91 05 
 �Wydział Spraw Lokalowych i Działal‑
ności Gospodarczej  46 830 91 22 
 �Wydział Spraw Komunalnych i Re‑
agowania Kryzysowego 46 830 91 48
 �Wydział Spraw Obywatelskich  
46 830 91 25 /26/70/27/71/32
 �Wydział Spraw Społecznych  
tel. 46 830 91 10
 �Biuro Rady miejskiej tel. 830 91 11 /06
 �urząd Stanu Cywilnego 830 91 81 /80

 �Pomoc przy zakupie leków, podsta‑
wowych artykułów spożywczych  
i higieny osobistej 792 792 412
 �ZGm tel. 837 60 63
 �ZuK tel. 837 36 62
 �Zum tel. 46 830 91 82
 �Zakład Obsługi Przedszkoli miejskich 
tel. 46 837 49 76
 �mOPS  46 837 41 55, 46 837 39 43
 �ŚDS 46 837 41 11
 �miejska Biblioteka 46-837-76-03
 �Łowicki Ośrodek Kultury 46 837 40 01

Sąd Rejonowy
 � i Wydział Cywilny 46 830-43-01,
 � ii Wydział Karny 46 830-43-02
 � iii Wydz. Rodzinny i nieletnich  
46 830-43-03
 �V Wydział Ksiąg Wieczystych  
46 830-43-05
 �Obsługa interesanta 46 830-43-10

urzędy gminne
 �Bolimów 46 83803 05, 46 83803 22
 �Bielawy 46 838 26 95
 �Chąśno 46 838 14 23
 �Domaniewice 46 830 17 60
 �Kiernozia 24 277 90 80, 
 �Kocierzew Południowy 46 838 48 25
 �Łowicz 46 830 26 30;
 �Łyszkowice 46 838 87 78
 �nieborów 46 838 56 13, 
 �Sanniki 24 277 78 10
 �Zduny 46 838 74

inne
 �muzeum Diecezjalne tel. 46 837 66 45, 
e-mail: muzeum@diecezja.lowicz.pl
 �PttK o/Łowicz tel. 513 767 511
 �ZAZ „Ja‑ty‑my” Łowicz tel. 511 917282, 
e-mail: zaz@wsparciespoleczne.pl

 � monika Jabłońska i tomasz  
Szczepański – oboje z łowicza

ŚLuBOWALi SOBie

ROLniK SPRZeDAJe 
ceny z dnia 5.05.2020 r.

Żywiec wieprzowy:

 � Domaniewice: 4,40 zł/kg+Vat

 � Różyce: 4,40 zł/kg+Vat

 � kiernozia: 4,60 zł/kg + Vat

 � Skowroda Płd.: 5,80 zł/kg+Vat

 � chąśno: 4,90 zł/kg+Vat

 � karnków: 4,60 zł/kg+Vat

Żywiec wołowy:

 � Domaniewice:  
jałówki 6,30 zł/kg+Vat,  
krowy 5,00 zł/kg+Vat;  
byki 6,30 zł/kg+Vat

 � Różyce: jałówki 6,30 zł/kg+Vat,  
krowy 5,00 zł/kg+Vat;  
byki 6,30 zł/kg+Vat

 � Skowroda Płd.: jałówki 6,80 zł/kg+Vat,  
krowy 4,80 zł/kg+Vat;  
byki 6,80 zł/kg+Vat

 DLa łowIcza I okoLIc
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taki był rok 1920 | 100 lat zwycięstwa nad bolszewikami – część 3

Wiktoria 1920. Tydzień po tygodniu
Co tydzień,  
we współpracy  
z Ośrodkiem Karta, 
przedstawiamy kolejne 
etapy zwycięskiej wojny  
z bolszewikami  
oraz obraz nastrojów 
społecznych tamtych dni.

1–7 maja
w Piotrogrodzie w pochodzie  
1 maja niesiony jest transparent: 
„warszawa będzie sowiecka, za to 
ręczy armia czerwona!”. Przeciw 
ofensywie w głąb Ukrainy prote-
stują komuniści na terenie Polski 
i białorusi. armia sowiecka cofa 
się w bezładzie; rozbita zostaje 12 
armia, wskutek czego dowództwo 
frontu Południowo-zachodniego 
podejmuje decyzję o rezygnacji  
z obrony kijowa i wycofaniu reszty 
wojsk sowieckich za Dniepr. 7 maja 
wieczorem pierwsze oddziały pol-
skie wkraczają do miasta. 

Józef Piłsudski w liście do póź‑
niejszej żony Aleksandry Szczer‑
bińskiej: 
Dotąd rozbiłem w puch całą 12 
armię bolszewicką, ale to istotnie 
w puch: prawie połowę jej składu 
mam jako jeńców; od liczby mate-
riału wziętego aż się w głowie kręci, 
reszta w wielkim stopniu jest zde-
moralizowana i rozsypana, a strata 
moja jest niezwykle mała; na całym 
froncie nie naliczę 150 zabitych  
i 300 rannych. 

Równe, 1 maja 1920  
[„Niepodległość”, t. 3, Londyn 1951]

Artur Popiel, kapitan armii Deni‑
kina, w „ilustrowanym Kurierze 
Codziennym”:
Masa chłopska nie chce ani De-
nikina, ani bolszewików, zupełnie 
jasno zapowiada na wiosnę po 
robotach ogólne przeciw bolszewi-
kom powstanie i daje do poznania, 
że ten utrzyma się przy władzy, kto 
przeprowadzi reformę agrarną, kto 
nawet za wykup nadzieli ich ziemią. 

to jest ich dogmat. jakiś czas ocze-
kiwano Niemców, których się boją 
i nienawidzą, potem poszły słuchy, 
że Polacy idą… Słuch ten był przyj-
mowany po wsiach na południu nie 
tylko życzliwie, ale wprost radośnie. 
bardziej optymistycznie nastroje-
ni rozpowiadali cuda o porządku, 
jaki panuje w Polsce… o taniości…  
o polskiej reformie agrarnej… Pe-
symiści, machnąwszy ręką, rzucali:  
„a niech i czort przyjdzie. byle zro-
bili porządek. trzeba już zacząć 
żyć, a bez porządku nie ma życia”. 
jednakowoż pojęcie porządku nie 
łączy się u nich stanowczo z poję-
ciem denikinowców, a tym bardziej 
komunistów. 

kraków, 2 maja 1920 [„Ilustrowany 
kurier codzienny” nr 120/1920]

maciej Rataj (członek sejmowej 
komisji spraw zagranicznych, 
poseł PSL „Piast”):
Szybki, zwycięski pochód naszych 
wojsk zafascynował i rozentuzja-
zmował nawet tych, którzy byli 

najbardziej zagorzałymi przeciwni-
kami wyprawy, tworzenia Ukrainy  
i samego Piłsudskiego. zapomnia-
no o koncepcjach politycznych,  
o zawiściach drobnych [...]. Sympto-
matycznym wyrazem tego entuzja-
zmu, tego unisono moralnego było 
uroczyste przemówienie w Sejmie 
marszałka trąmpczyńskiego, nie-
skłonnego zresztą do entuzjazmu  
i nielubiącego Piłsudskiego z całe-
go serca (...)
warszawa, 4 maja 1920 [Maciej Rataj, 

Pamiętniki, warszawa 1965]

Z informacji w „Katoliku”:
od wieków na Górnym Śląsku nie 
święcono tak narodowego święta, 
jak właśnie w ubiegłą niedzielę. Pod 
sztandarem narodowym zgromadzi-
ły się wszelkie partie i stronnictwa. 
jak Górny Śląsk daleki i szeroki, 
wszędzie zebrały się wielkie rzesze 
rodaków i rodaczek naszych, aby 
przed całym światem dać dowód 
swej polskości. zgromadzili się 
starzy i młodzi, wszyscy przejęci 

jedną myślą: uczcić godnie kon-
stytucję 3 Maja – równie z braćmi 
z innych ziem polskich. […] bytom. 
w pochodzie brało udział 80 tys. 
ludzi. oprócz uczestników pochodu 
przeszło 40 tys. widzów tworzyło 
szpaler, nie mogąc się pomieścić  
w pochodzie. Sztandarów było 
przeszło 250. […] 

bytom, 4 maja 1920  
[wielkie święto narodowe na Gór-
nym Śląsku, „katolik” nr 53/1920] 

Z raportu Oddziału ii 4 Dywizji 
Piechoty:
komuniści, którzy uciec nie zdołali, 
kryją się u żydów. w stosunku lud-

ności, zwłaszcza wiejskiej, do ży-
dów ujawnia się duża pochopność 
do pogromów, powstrzymywana na 
razie obawą przed powrotem bol-
szewików. Miałem jednak wypadki, 
gdzie śmielsi informowali się zupeł-
nie wyraźnie, jak by na to patrzyły 
polskie władze wojskowe, gdyby 
oni zaczęli swoje porachunki. Mam 
wrażenie, że później, kiedy front 
się ustali, a ludność pozbędzie się 
obaw, trudno będzie w niektórych 
miejscach powstrzymać ludzi od 
krwawej zemsty.

korosteń, 4 maja 1920 [Raport 
informacyjny nr 134  

Dowództwa 4 Dywizji Piechoty, 
oddział II, ze zbiorów prof. janusza 

odziemkowskiego]

Cykl przygotowany przez Ośro‑
dek KARtA na zlecenie biura Pro-
gramu „Niepodległa” w ramach 
obchodów setnej rocznicy odzy-
skania przez Polskę niepodległości  
i odbudowy polskiej państwowości. 

Dowiedz się więcej:  
www.niepodlegla.gov.pl,  

www.karta.org.pl

RekLaMa

RekLaMa

www.nzoz-alamed.pl

Historia

Wołyń,1919–1920. Polscy żołnierze nad Stochodem. 
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RZut OKiem | ŚwIęto 3 Maja

tym razem bez udziału pocztów sztandarowych odprawiona została 
3 maja o godz. 12 w łowickiej katedrze msza św. w intencji ojczyzny. 
Po jej zakończeniu delegacje władz miasta i powiatu złożyły kwiaty pod 
pomnikami na Starym Rynku – Synów ziemi łowickiej oraz jana Pawła II. 
w uroczystościach udział wzięli starosta łowicki Marcin kosiorek  
z przewodniczący Rady Powiatu łowickiego Markiem jędrzejczakiem, 
burmistrz krzysztof kaliński i przewodniczący Rady Miejskiej jacek 
wiśniewski, delegacja członków PiS oraz członkowie Stowarzyszenia 
historycznego im. 10 Pułku Piechoty w łowiczu. mwk 

Kultura | Muzea w łowiczu i okolicy

Ostrożny powrót do zwiedzania
Teoretycznie od 4 maja 
mogą być w całym 
kraju otwarte instytucje 
kulturalne, takie jak 
muzea. W praktyce jednak 
proces ich odmrażania 
wymaga dłuższego czasu, 
szczególnie jeśli chodzi 
o większe muzea wnętrz, 
których ekspozycje i sposób 
trzeba dostosować  
do nowych warunków.

Z tego też względu będzie-
my musieli jeszcze poczekać na 

otwarcie gmachu Muzeum w Ło-
wiczu przy Starym Rynku. Trwa-
ją tam obecnie przygotowania do 
otwarcia, dyrektor Grzegorz Dęb-
ski mówił nam, że – jeżeli sytuacja 
się nagle nie zmieni – otwarcia 
można się spodziewać na przeło-
mie maja i czerwca.

Będzie to drugi etap procesu 
powrotu do normalnego działa-
nia, bo wcześniej, około 15 maja, 
planowane jest otwarcie Skanse-
nu w Maurzycach. W przypadku 
ekspozycji na otwartej przestrzeni 
dużo łatwiej jest zapewnić wyma-
gane odległości między zwiedza-
jącymi.

Na zwiedzanie na zewnątrz już 
wcześniej zdecydowało się Mu-
zeum w Nieborowie i Arkadii, 
już w czasie majówki mogliśmy 
spacerować po ogrodach. Na ten 
moment nie wiadomo jednak kie-
dy zostaną otwarte dla zwiedzają-
cych pałacowe wnętrza w Niebo-
rowie. Decyzję podejmie dyrektor 
Muzeum Narodowego, kiedy wy-
magane środki bezpieczeństwa 
zostaną zapewnione, ale mało 
prawdopodobne jest, by zapadła 
ona w ciągu najbliższych dwóch 
– trzech tygodni. Kurator Moni-
ka Antczak podkreśla, że w przy-
padku wnętrz muzealnych bardzo 

ważne jest także zabezpieczenie 
ich samych. – To trudna i odpo-
wiedzialna decyzja – stwierdza.

Łatwiejsze do wykonania oka-
zało się natomiast otwarcie Mu-
zeum Ludowego Rodziny Brzo-
zowskich w Sromowie (w gminie 
Kocierzew Południowy). Tam już 
od 4 maja możliwe jest ponow-
ne zwiedzanie według wcześniej 
obowiązujących zasad, oczywi-
ście w maseczkach i zachowaniem 
bezpiecznych odległości między 
ludźmi. Przypomnijmy, że po se-
zonie zimowym bogata kolek-
cja tego muzeum wzbogaciła się  
o sześć nowych rzeźb.   tm

RZut OKiem | Po ReNowacjI
Zakończył się 
rozpoczęty pod 
koniec ubiegłego 
roku etap renowacji 
i konserwacji 
zabytkowego 
budynku 
dawnego kościoła 
ewangelickiego, 
w którym od 2000 
roku znajduje się 
Galeria browarna. 
jednym z najbardziej 
widocznych efektów 
prac jest odnowienie 
charakterystycznej 
gloriety na szczycie 
budynku. tm

Łowicz | Dzień flagi RP

Biało-czerwone kotyliony  
od Łowickie.pl

Członkowie Stowarzyszenia 
Łowickie.pl z okazji Dnia Fla-
gi RP przygotowali dla łowiczan 
250 biało-czerwonych kotylio-
nów. 225 z nich rozdali osobom 
spotkanym w mieście. Pozosta-
łe 25 postanowili dostarczyć oso-
bom, które się do nich zgłosiły 
jako pierwsze poprzez Facebooka.

Jak nam powiedział Mariusz 
Siewiera, akcja planowana była  
w centrum miasta, ale po przejściu 
Starego Rynku, Zduńskiej i No-
wego Rynku, okazało się, że było 
tam niewiele osób, dlatego ekipa 
z kotylionami udała się na targo-
wisko, które w sobotę cieszyło się 
dużym zainteresowaniem.  mwk

Pocieszamy się 
słowami
Szanowny Panie Redaktorze!
Jestem członkiem Zarządu 

Stowarzyszenia Seniorów Gmi-
ny Zduny pełniącą funkcję pre-
zes. Przyszło nam wszystkim żyć  
w bardzo trudnym czasie spo-
wodowanym pandemią korona-
wirusa. Nasze seniorskie plany 
związane z wyjazdem do teatru, 
spotkaniem wielkanocnym, nie 
mogły być zrealizowane. Nie mo-
żemy się spotykać na próbach Ze-
społu Wokalnego „Wrzos”. Praw-
dopodobnie nie odbędzie się 
wyjazdowy Dzień Matki i inne 
spotkania. Wszyscy ubolewamy  
i mamy wielką nadzieję, że re-
strykcje związane z epidemią 
będą stopniowo łagodzone i wszy-
scy wrócimy do „normalności”.

Chociaż nie mamy zbiorowych 
spotkań, to i tak jesteśmy w sta-
łym kontakcie telefonicznym. Po-
cieszamy się słownie, dzieląc in-
formacjami o spędzonym czasie 
w swoich domach, często i w sa-
motności. (...)

Nasi zduńscy seniorzy dużo 
czytają, prowadzą kroniki, piszą 
wiersze, wspomnienia o najbliż-
szych, szyją maskotki z różnych 
materiałów (zajączki, baranki, bo-
ciany, żabki), zajmują się papie-
roplastyką, haftują, wyszywają, 
dziergają na drutach. Ostatnio ko-
leżanki z Zarządu szyły maseczki 
ochronne. (...) 

W imieniu Zarządu Stowa-
rzyszenia Seniorów Gminy Zdu-
ny składam serdeczne podzięko-
wanie i wyrażam szacunek oraz 
wsparcie za trud i poświęcenie 
na I linii frontu w walce z koro-

nawirusem całej służbie zdrowia, 
strażakom, policjantom, wolonta-
riuszom, ludziom pracującym na 
rzecz drugiego człowieka na róż-
nych stanowiskach i w różnych 
zawodach, także całemu zespoło-
wi redakcyjnemu „Nowego Łowi-
czanina”, księżom i siostrom za-
konnym za modlitwę.

Wszyscy jesteśmy pełni opty-
mizmu, cierpliwości i nadziei, 
przestrzegając wytycznych – „oby 
jak najszybciej życie wróciło do 
normalności, byśmy dalej mogli 
realizować swoje seniorskie pla-
ny”.

Pozdrawiam (...) cały zespół 
redakcyjny, wszystkich seniorów, 
władzę samorządową, dyrektor  
i pracowników Biblioteki Publicz-
nej, Domu Kultury w Zdunach

Z wyrazami szacunku,  
w imieniu Zarządu

Krystyna Guzek
Zduny, 20 kwietnia 2020 r.

Od redakcji: w załączeniu 
było kilka wierszy stworzonych 
w ostatnim czasie przez seniorów. 
Publikujemy jeden z nich:
Miało już nie być wojen na świecie!
Co Wy tam ludzie w ogóle wiecie?
Korono wirusa Chiny nam nasłały
i świat się skurczył, stał się całkiem mały.

Wszyscy siedzimy po cichutku w domu,
Wyjeżdżać nigdzie nie wolno nikomu!
A na wirusa sposobu nie mają
Uczeni świata, chociaż wciąż gadają,
że tylko patrzeć, a szczepionka będzie!

Na razie ludzie umierają wszędzie!
Mnie, która wojnę już przeżyła jedną
na myśl, co będzie nie jest wszystko jedno!
Szczególnie wówczas, gdy myślę o młodych
to przecież im głównie potrzeba swobody!

Tak się cieszyliśmy,
gdy świat stawał otworem!
Nagle ten przepiękny świat
zrobił się potworem!

Jadwiga Maria Pawłowska

LiSty  
DO ReDAKCJi
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Radni Paweł Pięta i michał terenowicz rozdawali biało-czerwone 
kotyliony na miejskim targowisku.
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PROGnOZA POGODy | 7.05.2020 – 13.05.2020

SytuACJA SynOPtyCZnA: 
Pogodę kształtuje zatoka niżowa, od piątku 
obszar podwyższonego ciśnienia. Napływa 
ciepła masa powietrza polarno-morskiego.

CZWARteK – PiąteK: 
w czwartek słonecznie, zachmurzenie małe, 
bez opadów. w piątek słonecznie, zachmurzenie 
małe, bez opadów oraz cieplej. widzialność 
dobra. wiatr z kierunków zachodnich, słaby 
do umiarkowanego, 3-7 m/s. temp. max w dzień: 
od + 16 st. c w czwartek do + 18 st. c w piątek. 
temp. min w nocy: + 6 st. c do + 3 st. c.

SOBOtA – nieDZieLA: 
Słonecznie, zachmurzenie małe, okresami 
umiarkowane, w niedzielę lokalnie możliwy 
przelotny deszcz, ciepło. widzialność dobra. 
wiatr południowo-zachodni, słaby, 3-4 m/s. 
temp. max w dzień: + 21 st. c w sobotę 
do + 20 st. c w niedzielę. 
temp. min w nocy: + 8 st. c do + 6 st. c.

POnieDZiAŁeK – WtOReK – ŚRODA: 
zachmurzenie umiarkowane do dużego, 
przelotne opady deszczu oraz chłodniej. 
widzialność dobra. wiatr północno-zachodni, 
słaby do umiarkowanego, 3-6 m/s. 
temp. max w dzień: + 10 st. c do + 12 st. c. 
temp. min w nocy: + 5 st. c do + 2 st. c.

bIURo MeteoRoLoGIczNe cUMULUS

PROGnOZA BiOmeteOROLOGiCZnA:
Pogoda na ogół korzystnie wpływać będzie 
na nasze samopoczucie.

Sport
Lekka atletyka | Sport w gminie zduny 

Lekkoatleci ze Zdun czekają na starty 
Sport w gminie Zduny zawsze odgrywał dużą rolę. Tu odbywa się dużo 
imprez sportowych, jest też kilka sekcji, gdzie dzieci i młodzież mogą 
doskonalić swoje umiejętność. Władze gminy dbają o to, aby zapewnić 
mieszkańcom możliwości zajęć sportowych. Przykładami mogą tu być 
klub siatkarski LKS Retki, klub piłkarski Astra Zduny, czy sekcje sportowe 
UKS GOK Zduny. Wysoki poziom prezentują też uczniowie, 
którzy w sporcie szkolnym zdobywają medale na arenie wojewódzkiej. 

Wszystko to jest możliwe, 
dzięki pasjonatom sportu, którzy 
zaszczepiają swoją pasję mło-
dzieży. Jednym z nich jest Sta-
nisław Znyk, nauczyciel w-f w 
Szkole Podstawowej w Nowych 
Zdunach i trener lekkiej atlety-
ki w miejscowym klubie UKS 
GOK Zduny. O jego pasji i o sy-
tuacji w klubie krótko rozmawiał 
z nim Zbigniew Łaziński. 

� Stanisław, jesteś obecnie 
jedną z bardziej znanych osób 
sportu powiatu łowickiego. Po-
wiedz nam jak się zaczęła Two-
ja przygoda ze sportem. Kto 
miał wpływ na to, że Twoją spe-
cjalnością okazała się być lekka 
atletyka ? 

– Mój pierwszy poważniejszy 
kontakt ze sportem miał miej-
sce w 1999 r., gdy zacząłem być 
uczniem liceum o specjalno-
ści sportowej w Skierniewicach. 
Wówczas wypatrzyła mnie tre-
nerka LA Jolanta Barska i odkry-
ła, że mam predyspozycje do bie-
gów sprinterskich i skoku w dal. 
Tak rozpocząłem treningi w VIS 
Skierniewice 

� Czy był to Twój jedyny 
szkoleniowiec ? 

– Nie. W 2003 r. po zakończe-
niu nauki w liceum rozpocząłem 
studia na AWF w Białej Podla-
skiej. Tam trafi łem na dwójkę 
znakomitych trenerów Tadeusza 
Makaruka, zajmującego się sko-
kami i Stanisława Pieczkowskie-
go specjalisty od sprintu. Dzięki 
nim miałem możliwość treningu 
z najlepszymi polskimi zawod-
nikami i dużo się wtedy nauczy-
łem. Sporo ćwiczyłem z byłym 
mistrzem Polski na 100 m Paw-
łem Stemplem .To był doświad-
czony zawodnik. Startował na 
MŚ w Korei, gdzie był członkiem 
naszej sztafety 4 x 100m, która w 
pamiętnym biegu gdzie ekipa Ja-
majki z Usainem Boltem pobiła 
rekord świata, zajęła znakomite 
czwarte miejsce. 

� A jak wyglądają Twoje 
najlepsze wyniki ? 

Najważniejsze moje rekordy to 
10.83s na 100 m i 21.92s na 200 
m. Nie fi guruję jednak jako naj-
szybszy zawodnik w historii Zie-
mi Łowickiej (wynik taki wyno-
si 10.87 i należy do Emanuela 
Zimnego – przyp. ZŁ) ponieważ 
w chwili gdy uzyskiwałem te re-
zultaty byłem zawodnikiem AZS 
AWF Biała Podlaska. Satysfakcja 
z tych wyników jednak i tak jest 
duża. Teraz, pomimo że zajmuj” 

się pracą trenerską oraz pracuj” 
jako nauczyciel w szkole, nadal 
startuj” w zawodach weteranów. 
W tym roku dużo radości sprawił 
mi tytuł halowego mistrza Polski 
w skoku w dal, który wywalczy-
łem w Toruniu. To pierwszy me-
dal zdobyty w historii UKS GOK 
Zduny. 

� Warunki do treningów 
macie dobre, ale epidemia ko-
ronowirusa nieco pokrzyżowa-
ła plany treningowe? 

Warunki jakie na co dzień 
mamy zapewnione przez Urząd 
Gminy w Zdunach, są wystar-
czające. Moja współpraca w 
tym zakresie z wójtem Krzysz-
tofem Skowrońskim układa się 
bardzo dobrze. Na pewno było 
szereg trudności związanych z 
obostrzeniami dotyczącymi ko-
ronowirusa, ale szereg treningów 
wykonanych zostało na terenach 
zielonych, lasach i innych obiek-
tach gdzie wejście nie było zaka-
zane. Czas zamknięcia lasów też 
nie został zmarnowany. Zawod-
nicy poświęcili go na regenera-
cję, czy też wyleczenie mikrora-
zów. Generalnie uważam, że jak 
się komuś chce to większość tego 
typu problemów można rozwią-
zać, a jak ktoś jest leniem to mu 
wszystko będzie przeszkadzać. 
W tej chwili ćwiczę z grupą oko-
ło 15 zawodników. Taka stała eki-

pa to myślę, że stanowi 7 osób. 
Zajęcia są bezpłatne i uczestni-
czyć może w nich każdy chętny. 

� A jak z planami startowy-
mi? 

– Tutaj jest więcej problemów. 
Bardzo liczyłem na świetne re-
zultaty najmłodszych zawodni-
ków GOK Zduny: Alana Ma-
słowskiego w biegu na 60 m i 
Małgorzaty Bogusz w pchnięciu 
kulą, którzy mieli szanse na czo-
łowe lokaty, a nawet medale w 
Ogólnopolskim Finale Czwart-
ków Lekkoatletycznych. Praw-

dopodobnie impreza ta zostanie 
jednak odwołana. Wątpliwe jest 
również czy odbędą się Mistrzo-
stwa Polski LZS, gdzie miał wy-
stąpić Mateusz Kubica. Trochę 
bardziej komfortową sytuację ma 
jedynie trenujący wraz ze mną 
zawodnik Błyskawicy Tomasz 
Wieteska, który jako zawod-
nik Zaplecza Kadry Narodowej 
PZLA ma prawo startu w tak du-
żej ilości różnych zawodów, że ra-
czej na pewno gdzieś wystartuje. 

� A co ze sztafetami, 
które zaczęliście tworzyć? Tu 

celem jest medal Mistrzostw 
Polski? 

– Mistrzostwa Polski sztafet za-
planowane były na 31 maja 2020 
r. i zostały ofi cjalnie z tego termi-
nu odwołane. Jeżeli jednak odbę-
dą się w tym sezonie letnim to na 
taki start jesteśmy w każdej chwi-
li przygotowani. Ekipę już mamy 
gotową. Nie będę jednak podawał 
żadnych nazwisk, gdyż spośród 
siedmiu zawodników jeden musi 
być wyeliminowany, a dwaj będą 
rezerwowymi. Komu przypadnie 
ta niewdzięczna rola jeszcze do 
końca nie jest wiadomo. �

ZBIGnIew
ŁaZIŃSkI

zbyszek.lazinski@lowiczanin.info

Stanisław Znyk (z prawej) z lekkoatletyczną młodzieżą i zofi ą kucharską (z lewej) myślą o silnych sztafetach.
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Szachy | 5. turniej dla dzieci

Drugie zwycięstwo Szymona
Nadal nie brakuje chętnych 

do szachowych pojedynków on-
-line. Do piątego turnieju, roze-
granego 22 kwietnia zgłosiło się 
22 zawodników. Najlepszym oka-
zał się Szymon Karolak.

O emocjach podczas spotka-
nia opowiedział organizator Pa-
weł Wysocki: – Za nami kolejna 
środa z szachowymi emocjami. 
Gracze rozegrali siedem rund 
tempem 7’+3”. Jak zwykle nie za-
brakło emocji do ostatniej rundy. 
W tym tygodniu najlepszym oka-
zał się Szymon Karolak i jako je-
dyny może poszczycić się drugim 
triumfem w cyklu. Po porażce 
w ostatniej rundzie zwycięstwo 
w turnieju wymknęło się Macie-
jowi Ciesielskiemu, który osta-
tecznie zajął drugie miejsce, na 
najniższym stopniu podium po-
nownie stanął Jakub Tarkowski 
(kubek1). Rewelacyjne zawody 
rozegrał  również Karol Jabłoński 
(Jabkar), który w ostatniej rundzie 
sensacyjnie pokonał Maćka Cie-
sielskiego i zajął w turnieju znako-
mite czwarte miejsce. 

– Na słowa uznania zasłuży-
ła również Maja Wysocka, która 
w turnieju była piąta i okazała się 
najlepsza wśród dziewcząt. Świet-
nie, że co środa jesteście z nami 
i rozwijacie swoje szachowe umie-
jętności. Brawa dla Was – dodał 
trener Wysocki. Gogo

Szymon Karolak – nieduży, 
ale z wielkimi umiejętnościami.
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nakład Nowego łowiczanina 6.140 egz.  
Nakład wraz z wydaniem głowieńskim  
(wieści z Głowna i Strykowa):  
7.740 egz.

100%
własności polskiej

Sporty siłowe | o treningach w okresie epidemii 

Strongmani zastanawiają się co dalej 
Łowicki strongman Konrad Karwat, który zalicza się 
do czołówki najlepszych siłaczy w Polsce, musiał nieco 
zmienić swoje plany treningowe i startowe. Siłownie są 
zamknięte, a tam strongmani spędzali najwięcej czasu. 
Jak sobie teraz radzą, co porabiają i co dalej z zawodami? 
Na kanale Real Pharm można obejrzeć ciekawą rozmowę 
Karwata ze strongmanem z Głowna – Krzysztofem 
Radzikowskim. Poniżej przedstawiamy jej fragmenty,  
które dają odpowiedź na te pytania.

Konrad Karwat: Tak to się 
porobiło…Rozstaliśmy się z Vera, 
ale kolega zaoferował mi działkę  
z garażem i mamy tu trochę sprzę-
tu. Będziemy tu się przeprowadza-
li. Mamy całą działkę dla siebie  
i tak naprawdę można tu wszyst-
ko robić. Nawet jest tona koksu. 
(śmiech). Siłownie zamknięte, jak 
to wszystko teraz będzie wygląda-
ło? Co uważasz na ten temat? 

Krzysztof Radzikowski: No 
co... Kto ma jakieś hantle w domu 
czy w garażu, to będzie ćwiczył. 
Zobaczymy kiedy te obostrzenia 
zejdą. Ja bym chciał, żeby rząd po-
zwolił chociaż tak po 5 osób (...)

KK: Chodzi też o to, że by te si-
łownie już otworzono, bo przecież 
właściciele też mają kłopoty. 

KR: To też prawda. Jak ktoś za-
inwestował w nowy klub w stycz-
niu, w lutym, czy w tamtym roku, 
ma masę rat i opłat to sytuacja jest 
strasznie ciężka. Wiadomo, że ten 
sprzęt nie kosztuje 20 czy 30 zł. 

KK: Tak też jest z trenowaniem. 
Nie wiemy jak trenować i na co się 
szykować. Ja myślę, że zawodów 
nie będzie i dlatego sobie „bie-
gam” z małymi ciężarami. Popra-
wiam swoje słabsze strony, zaczą-
łem „hantla” częściej robić i tyle.  

KR: Moim zdaniem też jest już 
„po krzyku”. Szczerze to powiem, 
że trzeba czekać na jakieś propo-
zycje startów. 

KK: Propozycje to są, tylko ja  
w nie wierzę. Nie wierzę, że  
w sierpniu, czy wrześniu zawody 
się odbędą. Chciałbym się mylić.

KR: Zawody tak, ale bez publi-
ki. Ale zrobić coś dla niczego to 
co... Który sponsor w to wejdzie?

KK: To jest druga sprawa.
KR: Żaden. A trzecia... Jak 

sponsorzy dostana tyłku teraz to 
co będzie w przyszłym roku. Każ-
dy będzie chciał odrobić stratę,  
a nie wspomagać. 

KK: Szkoda, bo ten sezon się 
fajnie zapowiadał. No ale nie jest 

to nasza wina. Udało nam się zro-
bić 6 miast. Siódmy miał być finał. 

KR: Nie ma co dyskutować. Na 
razie to możesz internetowo jakiś 
rekord poprawić.

KK: Zamieszanie z tym jest. 
KR: Co do martwego ciągu, to 

każda sztanga ma 20 kg, orygi-
nalne krążki łatwo zważyć, poło-
żyć to na wadze. Będą sędziowie i 
ten rekord będzie najłatwiejszy do 
zweryfikowania. Odnośnie „Bel-
ki” to tak: przytrzymał, nie przy-
trzymał, dwa – jaka belka? Miał 
swoją, wygodną, ile ważyła…

KK: To tak naprawdę jest nie 
do weryfikacji. Zobaczymy. Ma to 
być na żywo robione? 

KR: Wszystko ma być na żywo. 
Co do kuli, którą będą podrzucać, 
to można ją postawić na wadze. 
Co do belki – będą kontrowersję. 

KK: Ważne jest, że coś się dzie-
je, że te rekordy się ruszają. 

KR: Coś się musi dziać. Chło-
paki porobili formę, dźwigają.  
Teraz nie da się inaczej. 

KR: A odnośnie rekordu „501” 
(martwy ciąg). W tamtym roku 
Iwan Makarow w Rosji podcho-
dził do tego ciężaru, ale nie było 
wielkiego szumu. Nawet Eddie 
Hall życzył mu powodzenia. Te-
raz przy próbie Thora Bjornssona 
jest wielkie halo.

KK: Ale wiadomo jaka jest sy-
tuacja na świecie, więc gdzie ma 
bić ten rekord. 

KR: Nie wiem, o co chodzi. 
Chłopaki się denerwują jeden na 
drugiego, który więcej osiągnął. 

KK: No Thor, wiadomo prze-
cież. Tam jeszcze o coś innego jest 
kłótnia. 

KR: O World’s Strongest Man 
2017 to ja się nie wypowiadam  
bo mnie tam nie było (...). 

KK: A teraz, takim chłopakom 
co się bawią w strongman, co po-
lecasz w tych warunkach? 

KR: No trening na dworze. Jak 
ktoś ma jakiś sprzęt oczywiście. 
Ogólnie to polecałbym, aby zrobić 
sobie przerwę, trenować teraz  dla 
przyjemności. Nie szarpać się z 
ciężarami. Odpocząć trochę, wró-
cić silniejszym. 

KK: Może taka przerwa będzie 
dobra.

KR: No pewnie. Organizm też 
potrzebuje odpoczynku. Ja pla-
nowałem przerwę do września  
i mam przymusową.

KK: Prorok. Ale nie treno-
wać? Co tu robić? Siedzę w domu  
24 godziny na dobę. 

KR: Dla kogoś kto trenuje 10, 
15, 25 lat takie zabranie siłowni to 
jest zaburzenie jego spokoju psy-
chicznego, fizycznego, zaburzenie 
jego metabolizmu. Co na tych gu-
mach (oporowych). Chodzisz na 
siłownię, machasz ciężarami po 
100-200 kg i nagle dostajesz gumy.  
Co z nimi zrobisz? 

KK: Nie no wiesz są jakieś ćwi-
czenia, ale to nie zastąpi siłowni.

KR: Może coś wymyślą, że 
na jednego trenera personalne-
go będą ćwiczyć dwie osoby. My 
się musimy dostosować do przepi-
sów. Nie mamy wyjścia.  opr. zł

Konrad Karwat i Krzysztof Radzikowski zastanawiają się co dalej.
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Można już 
trenować  
na boisku
Zgodnie z decyzją 
Ministerstwa Sportu  
łowicki OSiR  
od 5 maja udostępnia 
swoje obiekty sportowe 
na otwartym powietrzu. 
Dotyczy to stadionu 
wielofunkcyjnego  
przy ul. Jana Pawła II,  
boiska przy ulicy 
Starzyńskiego oraz 
kompleksu „Orlik”  
przy Bolimowskiej.

Na treningu może przebywać 
maksymalnie sześciu trenujących 
i trener, a na korcie tenisowym 
maksymalnie 4 osoby. Na samym 
boisku nie ma obowiązku zakry-
wania ust i nosa, ale w drodze na 
nie – już jest. Obowiązkowa jest 
dezynfekcja rąk. Zawodnicy po-
winni przychodzić z własnym 
sprzętem i wodą.

Zgodnie z grafikiem, pierw-
szeństwo w korzystaniu z obiek-
tów mają zarejestrowane w Ło-
wiczu kluby i stowarzyszenia. 
Ze względu na ograniczenia  
w liczbie osób, na boisku nie 
mogą przebywać rodzice trenują-
cych dzieci, jeśli nie biorą udziału 
w treningu.   tm
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Sport
Piłka nożna
Akademia  
wznowiła 
treningi

We wtorek, 5 maja Akademia 
KS Kutno wróciła do regularnych 
treningów. Zajęcia odbywać się 
będą zgodnie z wytycznymi mini-
sterstwa sportu z zachowaniem za-
sad bezpieczeństwa.

Do zasad tych należą: zacho-
wanie dystansu społecznego; za-
słanianie twarzy – w momencie 
dotarcia na obiekt sportowy, na-
tomiast przebywając na np. bo-
isku nie ma tego obowiązku; na 
określonej przestrzeni obowiązy-
wać mają limity korzystających 
– maksymalnie 6-osobowe gru-
py, a w przypadku kortów teniso-
wych cztery osoby na kort; wery-
fikacja uczestników – zgłoszenie 
do zarządcy osób wchodzących 
na obiekt; brak możliwości korzy-
stania zaplecza socjalnego – nie-
dostępne szatnie i węzły sanitarne 
(poza WC); dezynfekcja urządzeń 
– po każdym użyciu i każdej 
grupie należy zdezynfekować 
urządzenia z których korzysta-
li uczestnicy zajęć; obowiązkowa 
dezynfekcja rąk – dla wchodzą-
cych i opuszczających obiekt na-
leży zapewnić możliwość korzy-
stania z płynów dezynfekujących; 
korzystanie z osobistego sprzętu – 
kluby i osoby korzystają wyłącz-
nie z własnego sprzętu treningo-
wego lub dokonują dezynfekcji po 
każdym użyciu. mr 

Piłka nożna | łódzka IV klasa

Podsumowanie rundy 
jesiennej KS Kutno 
W rundzie jesiennej 
drużyna z Kutna 
zostali mistrzami rundy 
jesiennej łódzkiej 
IV ligi. Zespół KS 
Kutno w siedemnastu 
meczach zdobył 43 
punkty, zajmując 
miejsce lidera w tabeli. 

Druga drużyna Warta Sieradz 
traci do kutnowskiego KS sześć 
punktów. Piłkarze z Kutna wy-
kazali się wysoką formą strze-
lecką, umieszczając w bramce 
rywali piłkę 48 razy, tracąc jedy-
nie 17 goli. Grając na własnym 
boisku – wygrali wszystkie dzie-
więć spotkań, bez remisu i poraż-
ki, strzelili 28 goli, zaś 4 bramki 
stracili. Na wyjeździe – wygrali 
pięć meczów, zanotowali jeden 

remis, doznali dwie porażki, zdo-
byli 20 bramek, zaś 13 stracili. 
Najlepszym strzelcem w druży-
nie KS Kutno po rundzie jesien-
nej został Łukasz Dynel, któ-
ry strzelił 19 goli. Zawodnik ten 
jest liderem strzelców w łódzkiej 
czwartej lidze. Drużyna KS Kut-
no cały czas oczekuje na decyzję 
Łódzkiego Związku Piłki Nożnej 
odnośnie możliwości wznowienia 
rozgrywek ligowych.   mr  

 �Skład drużyny KS Kutno: Mi-
chał Sokołowicz, Michał adam-
czyk, Igor Sobczak, Piotr Gawlik, 
kamil bartos, Mateusz błażejczyk, 
filip borowiec, bartosz bujalski, 
Mikołaj ciesielski, Periżhok, karol 
czekalski, krystian Górczyński, 
Mariusz jakubowski, Marcin kace-
la, adrian kralkowski, adrian krzy-
mieniewski, tomasz Dąbrowski, 
ernest ławniczak,  Damian koza-
necki, Mateusz Motylewski, Rado-

sław Gałązka, Dymitr Pietrow, ka-
mil  wielgus, eryk Padzik, Roman 
Perizhok, Mateusz ostrowski, Ma-
teusz łochyński, hubert Matyjas, 
Świątkiewicz, Maciej kowalczyk, 
łukasz Dynel. trener: Dominik 
tomczak

1. KS Kutno 17 43 48:17

2. warta Sieradz 17 37 52:18

3. Polonia Piotrków trybunalski 17 37 50:20

4. orkan buczek 17 35 47:22

5. łkS II łódź 17 29 49:31

6. Pogoń zduńska wola 17 27 31:34

7. LkS kwiatkowice 17 26 38:27

8. warta Działoszyn 17 24 31:37

9. omega kleszczów 17 24 39:36

10. włókniarz zelów 17 24 31:32

11. boruta zgierz 17 23 39:35

12. jutrzenka warta 17 22 28:28

13. zjednoczeni Stryków 17 20 30:32

14. andrespolia wiśniowa Góra 17 18 29:38

15. ceramika opoczno 17 15 24:41

16. Ner Poddębice 17 10 17:40

17. Pelikan II łowicz 17 8 14:63

18. orzeł Nieborów 17 6 20:66

Piłka nożna
Oczekiwanie  
na decyzję ŁZPN

Wraz z wejściem w drugi etap 
luzowania obostrzeń rządowych 
(możliwość powrotu do trenin-
gów na boiskach) drużyny piłkar-
skie naszego regionu czekają na 
decyzję Łódzkiego Związku Piłki 
Nożnej o sytuacji zakończenia se-
zonu rozgrywkowego. 

Jak przyznają szkoleniowcy, 
powrót do treningów uzależniony 
jest od decyzji ŁZPN, która roz-
strzygnie o losach obecnego se-
zonu. Jeśli będzie dokończony, to 
gracze wznowią zajęcia. 

Wiadomo już, że GKS Be-
dlno (Seniorzy skierniewicka 
A klasa) rozpoczną treningi 11 
maja. Zawodnicy Olimpii Opo-
rów (łódzka klasa B grupa III)  
w dalszym ciągu trenują  indywi-
dualnie. Sytuacja w klubie MKS 
Żychlin (łódzka klasa A grupa III) 
wygląda podobnie, piłkarze nadal 
podejmują treningi indywidualne. 
Szkoleniowcy podkreślają, iż war-
to dokończyć sezon rozgrywek na 
boisku, ale tylko wówczas, jeśli 
rywalizacja nie będzie zagrażała 
życiu i zdrowiu piłkarzy. mr

Karwat i Radzikowski
– strongmani rozmawiają
o planach i treningach w czasie epidemii. str. 23

Lekkoatleci ze Zdun
czekają na starty
O pasji trenera i planach klubu – str. 22 

Piłka nożna | Retro Liga 

Retro Liga czeka na odmrożenie 
Na epidemii koronowirusa 
ucierpiała też Retro Liga.  
O wznowieniu rozgrywek,  
z pomysłodawcą projektu 
Piotrem Marciniakiem 
rozmawiał  
Zbigniew Łaziński 

– Projekt jest formą odtworze-
nia tego co było i przeminęło, na-
miastką wskrzeszenia przedwo-
jennych rozgrywek piłkarskich 
opartych na przedwojennych ze-
społach, przepisach, strojach i kli-
macie tamtej epoki. Inauguracja 
rozgrywek nastąpiła w 2019, czyli 
roku rocznicowym… w 1919 po-
wstał PZPN czyli instytucja , któ-
ra stworzyła ligę polską. 100-lecie 
powstania PZPN i Reprezentacji 
Polski w piłce nożnej był najwła-

ściwszym momentem na rozpo-
częcie tego wyjątkowego projektu 
– mówi prezes Stowarzyszenia Hi-
storycznego im 10 Pułku Piechoty 
z Łowicza PiotrMarciniak. 

� Zagracie w tym roku jesz-
cze w stylu retro?

Planowaliśmy start w ostatni 
weekend marca. Koronowirus po-
krzyżował wszystko. Do tej pory 
udało się tylko rozlosować zespo-
ły do grup A i B.  10 Pułk Piecho-
ty znalazł się w grupie z mistrzem 
Polski czyli Lechją Lwów (Dzier-
żoniów) oraz WKS 37 PP Kutno. 
W ramach działań Retro Ligi pla-
nowano także otwarcie wystawy 
w muzeum miasta Skierniewic 
dotyczące historii Reprezentacji 
Polski (wystawę otworzono on-li-
ne). Gościem specjalnym miał być 

Andrzej Strejlau – przyjaciel Retro 
Ligi. Retro Ligę zaproszono też na 
100-lecie Jagiellonii – organiza-
cja meczów WKS 42 PP – WKS 
Grodno (planowany na ostatni 
weekend maja – nie dojdzie do 
skutku) oraz na mecz w ramach 
otwarcia Muzeum J.Piłsudskiego 
w Sulejówku (połowa sierpnia).

� Kiedy planujecie wznowić 
rozgrywki? 

Czekamy jak tylko wystartują 
niższe ligi. Nie chcemy wycho-
dzić przed tzw. szereg. Nie mamy 
budżetu jak ekstraklasa, czy I liga, 
by inwestować w testy dla całej 
ligi. Zdrowie jest najważniejsze. 

� Czy wszystkie kluby są da-
lej zainteresowane, nikt nie zre-
zygnował? 

Nie. Każdy chce grać. Koledzy 
z Będzina mają chyba największe 
ciśnienie ze względu na fakt, że to 
ich debiut. Dodatkowego smacz-
ku nadaje fakt, że grają w barwach 
żydowskiej drużyny Hakoach Bę-
dzin. Od zakończenia wojny nie 
było zespołów grających w bar-
wach drużyn żydowskich. 

� Jak forma „Dziesiątaków”? 

Każdy trenuje na miarę swo-
ich możliwości. Po odmrożeniu, 
wznowimy treningi na „orliku”. 

� Czyli zaczynacie powoli 
wracać do gry? 

Jak to tylko będzie możliwe, 
chcemy wrócić. Zastanawiamy się 
nad transmisjami on-line, by dać 
możliwość śledzenia rozgrywek 
naszym kibicom.  zł

Projekt Retro Liga rozlosował grupy, ale czeka na wznowienie gier.
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Drużyna KS Kutno wywalczyła tytuł mistrza rundy jesiennej czwartoligowych rozgrywek. 
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